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ODISEJA 
OB TIBERI

ZELJE IN P O L I T I Č N A  S T V A R N O S T

■ Znano je, da je  starogrški junak Odisej 
iz slavne Homerjeve pesnitve m oral dolgo časa jadrati 
m im o vseh možnih nevarnosti, zlasti morskih čeri, da bi 
se lahko vrnil na rodno Itako. Podobne in imaginarne m or
ske čeri mora - kot izgleda - ob iti tudi zaščitni zakon za 
Slovence v Italiji. Že dolga p o t izpred desetletij od predsta
vitve prvih zakonskih osnutkov, tako s strani takratne SDZ 
in kasneje SSk, in to zlasti po zaslugi tridentinskega sena
torja Fontanarija in nekaterih italijanskih strank (PCI, PSI, 
PSIUP, kasneje DC) je  končno prišlo prejšnji teden v ita
lijanski poslanski zbornici do prve razčlenjene razprave o 
zadevi. Zakonske osnutke so svoj čas predložili še (na po 
budo SSk) poslanci SVP, UV in PSdAZ. Pred kakim letom je  
prišlo do znanega Masellijevega osnutka, ki nekje kom
promisno povzema glavne slovenske zahteve in je  nekako 
uradni dokument današnje levosredinske vladne večine.

Zakonski predlog slovenske stranke so vedno (od sen. 
Fontanarija dalje) iznašali predvsem parlamentarni predstav
niki manjšinskih strank v Italiji. Tako poslanci in senatorji 
Sudtiroler Volkspartei (Riz, Brugger itd.), Fosson, Dujany, Ca- 
veri s strani Union Valdotaine, pa še Columbu, Sanna in 
drugi s strani sardinske stranke. Vsi ti so bistveno primogli k 
temu, da je  danes zaščitni zakon stvarno v parlamentarni 
razpravi. Vsedržavne stranke so seveda kasneje prevzele po
budo, vendar dolgo vse to ni dalo sadu. Vse skupaj je  sedaj 
že par let prisotno v parlamentarnih aktih. Prej so sicer tudi 
razne italijanske vlade imele slovensko zaščito vsaj formal
no v svojem programu. Zadnja leta so se zakonski osnutki 
vedno bolj konkretizirali, prišlo je  do soočanja v komisijah, 
v plenarnih zasedanjih pa še ne. Do tega je  torej prišlo v 
bistvu v zadnjem času, ko je  zakonski osnutek večine (Ma- 
selli) že prestopil prag avle.

Kaj se je  prejšnje dni pravzaprav dogajalo v parlamentu? 
Poslanska zbornica v Rimu je  imela tri dni (seveda delno) v 
razpravi na plenarni seji zakonski osnutek za Slovence. V 
četrtek popoldne je  le prišlo do izglasovanja prvih devetih 
od skupno 28 členov zakona. Ti zadevajo predvsem načelno 
in pravno priznanje slovenske narodne skupnosti v treh po
krajinah (Trst, Gorica, Videm) dežele Furlanije-Julijske kraji
ne. Nato je  tekla beseda o priznanju individualnih pravic 
državljanov slovenske narodnosti, nato pa tudi že o uradni 
rabi jezika in toponomastiki. Tu se je zaustavilo, opozicija je 
bučno zahtevala prekinitev in sejo ustavne komisije, kar pa 
je  njena predsednica Rosa Russo Jervolino (bivši notranji 
minister) odločno zavrnila. Sestal se je  le ožji odbor “deve
tih", nato pa je  vse zdrknilo na ta teden.

Kaj pa pravi Slovenija? Se pred kratkim je  b il v Rimu na 
obisku v parlamentu, in to na seji Trilaterale (Italija, Slove
nija, Madžarska), predsednik slovenskega parlamenta Janez 
Podobnik, ki se je  sestal s svojim italijanskim kolegom, pred
sednikom poslanske zbornice, Violantejem. s tra n  2

ANDREJ BRATUŽ

Trst jasno kaže gube staranja, k i mu 
označujejo obraz z g lobok im i brazdami 
izčrpanosti in agonije. Prekleta žarišča 

tega stanja so žalostna prva mesta 
v številu  splavov, m ajhn i rodnosti, 
v številu  samomorov in  razdejanih 

družin, v družbi preobilja  in 
potrošništva, v k u ltu r i površnosti in 
zabave, v m iselnosti dobičkarstva in 

uspeha, v ind iv idua lističnem  in 
hedonističnem obnašanju in  ravnanju, 

k i zavračata ž iv ljen je  in  rojevata  
osamljenost in  obup.

Š K O F  L O V R E N C  B E L L O M l ,  ' L O R E N Z O  B E L L O M I ,  
U N  V E S C O V O  P E R  T R I E S T E '

EVROPSKA UNIJA 
NA RAZPOTJU

PARLAMENTI 
ODOBRIL 
ZAŠČITNI 
ZAKON

V  SREDO , 5 . JU L IJA , 
JE V  O P O L D A N S K IH  
U R A H  IT A L IJ A N S K A  

PO SLA N SK A  
Z B O R N IC A  PO  

V E Č D N E V N I IN  
T E H T N I R A ZP R A V I 

O D O B R IL A  VSE  
ČLENE Z A Š Č IT N E G A  

Z A K O N A  Z A  
S LO VE N SK O  

N A R O D N O S T N O  
SK U PN O ST
V  IT A L IJ I,

KAR JE ZELO  
R A ZV E S E LJIV O .

O  TEM  B O M O  
S E VE D A  IZČ R PN EJE  
PISALI P R IH O D N JI 

T E D E N .

O  prašanje širitve obstoje
če Evropske unije, kot imenu
jemo povezavo med petnaj
stimi evropskimi državami, ki 
se je postopoma in ne brez 
težav izoblikovala v zadnjih 
desetletjih, postavlja pred njo 
samo nove izbire in dileme 
glede obsega in pristojnosti 
njenih istitucionalnih organov 
od ministrskega sveta, izvršne 
komisije in samega parlamen
ta. Danes ti organi delujejo v 
okviru od nacionalnih držav 
članic priznanih jim pristojno
sti, ki so še vedno dokaj ome
jene in ne načenjajo bistva 
njihove državne suverenosti. 
Tudi s pragmatičnega vidika 
so še dovolj funkcionalni in 
njihovo delovanje je obvlad
ljivo. Toda kaj se bo zgodilo, 
ko se bo število članic EU po
večalo na 20 ali 30?

To so vprašanja, ki sijih od
govorni državni politiki že da

nes odkrito postavljajo in o 
njih več ali manj glasno raz
mišljajo. Glede tega je pred 
kratkim precej razburkal po
litične vode nemški zunanji 
minister Joschka Fischer (o 
čemer je NG delno že poro
čal), ki je, govoreč izbrani 
publiki na berlinski univerzi 
Humbold, brez diplomatske
ga ovinkarjenja predlagal kot 
bodoči model ureditve Ev
ropske unije federalizem, kar 
v pravnem in političnem smi
slu pomeni, da bi države čla
nice po predhodnem dogo- 
voru-pogodbi morale dolo
čene pristojnosti odstopiti fe
deralni zvezi, ki bi jih avtono
mno izvajala na ravni medna
rodnega subjekta. Ostale pri
stojnosti bi članice ohranile 
po znanem načelu subsidiar
nosti ali dopolnilnosti.

To je v glavnih obrisih ok
vir preoblikovanja sedanje 
EU, v katerem sam predlaga-

I TALI J  A N  S KA N O T R A N J A  P O L I T I K A

V E D N O  BOLJ V ZNAMENJU
VOLITEV

DRAGO LEGISA

Stranke in strančice seda
nje vladne večine v Italiji se 
čedalje bolj intenzivno pri
pravljajo na državnozborske 
volitve, ki bodo čez slabo le
to, če se bo sedanja legisla- 
tura redno končala. Isto seve
da velja za opozicijo, le da je 
zanjo stanje bolj enostavno, 
ker seji med drugim ni treba 
baviti z vprašanjem, kdo bo 
kandidat za predsednika no
ve vlade, saj je to mesto že 
zdavnaj "oddano". Silvio Ber
lusconi ni namreč le voditelj

najmočnejše skupine tako i- 
menovanega "pola svobo
ščin", temveč edini kandidat 
za novega premiera. S to iz
biro se strinja tudi glavni vo
ditelj Severne lige Bossi, ki bo 
na bližnjih volitvah Berlusco
nijev zaveznik, kot je že bil 
leta 1994. Severna liga se je 
sicer tedaj kmalu razšla s svo
jimi zavezniki, kar je, kot zna
no, omogočilo začetek obdo
bja levosredinskih vlad, z Le
vimi demokrati kot najmoč
nejšo politično skupino.

Po daljših prepirih, ki pa 
še niso popolnoma utihnili,

so se pred nekaj dnevi vodil
ni predstavniki vladne veči
ne zedinili, s kakšnim ime
nom bo na bližnjih volitvah 
nastopila njihova lista. Za za
vezništvo so izbrali nasled
nje ime: Oljka, skupno za I- 
talijo. Brez "oljke" torej, kot 
vse kaže, ne gre. Predmet raz
prave pa bo odslej dvoje: i- 
me kandidata za ministrske
ga predsednika in program, 
s katerim se bo zavezništvo 
predstavilo volilnemu zboru 
in se zavzemalo za njegovo 
zaupanje.

..............  STRAN 2

ALOJZ TUL

telj pušča dovolj prostora za 
delovanje nacionalnih držav 
ter uveljavljanje njihovih spe
cifičnih zgodovinskih, kultur
nih in narodnih značilnosti.
V bistvu bi se torej morala iz
vesti temeljita reorganizacija 
pristojnosti organov Unije ta
ko na horizontalni (t.j. med 
evropskimi institucijami) kot 
na vertikalni ravni (t.j. med Ev
ropo, nacionalnimi državami 
in regijami), vse to seveda ob 
spoštovanju demokratičnega 
pristanka državljanov.

V bistvu gre torej za zelo 
preprosto in zgodovinsko že 
preizkušeno federalno reši
tev. Zato Fischerjeve zamisli 
kot takšne doslej ni očitno za
vrnil nobeden od odgovornih 
politikov, izražajo pa števil
ne dvome o njeni stvarni ure
sničljivosti v bližnji prihodno
sti. V ozadju teh dvomov in 
pomislekov je seveda temelj
no politično vprašanje vpli
va in moči posameznih dr
žav, zlasti večjih, v takšni pre
urejeni Evropi. M im o tega 
vprašanja ni mogel sam nem
ški minister, ki je enako ne
posredno povedal, da "noben 
evropski projekt ne bo uspel 
brez tesnega sodelovanja 
Francije in Nemčije." Vseka
kor značilen namig.

Vprašanje je torej odprto 
novim doprinosom oziroma 
političnim kompromisom, pri 
katerih pa male države, zla
sti tiste, ki si šele prizadevajo 
se vključiti v EU, bržkone ne 
bodo imele pomembne be
sede. Značilno je, da je fran
coski predsednik Chirac ta
koj v bistvu pristal na Fischer
jev predlog in ga dopolnil z 
zamislijo, da bi poleg Franci
je in Nemčije pritegnil v ožje 
evropsko vodstvo še nekaj 
drugih držav.

Breda Susič
VICENTE FOX N O V I MEHIŠKI PREDSEDNIK

Ivan Žerjal
DESET LET ŠKD CEROVLJE-MAVHINJE

Danijel Devetak / intervju 
LOJZE HLEDE

Jerica Klanjšček
MED ODKRIVANJEM IN  ZABAVO

G. ALOJZ KRŽIŠNIK V TRŽAŠKI RIŽARNI
Marjan Drobež
AMERIŠKI KONGRES POHVALIL SLOVENIJO

Jurij Paljk
PATRIARHAT SKOZI STOLETJA PODJETNIKI NA SREČANJU V MOJI DEŽELI

Marjan Tomšič 
M l, U M ETN IK I...

Igor Cotič
ŠPORT KOT ZDRUŽEVANJE
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S 1. STRANI

VEDNO
BOLJ...
Kar zadeva kandidata za 

ministrskega predsednika, se 
omenja več imen. Presenet
ljivo pogosto pa se prav zad
nje dni pojavlja ime sedanje
ga predsednika vlade Giulia- 
na Amata. Ta je začel vedno 
bolj pogosto tudi nastopati 
kot predsedniški kandidat. 
Tako se je na nekem semi
narju v Frascatiju zavzel za 
zelo napadalno volilno kam
panjo, češ da bo le takšen na
stop mogel razbiti "pol svo
boščin", okrog katerega seje 
po njegovem zbralo 'd ivje 
podjetništvo", ki zahteva, naj 
se sindikati preveč ne vtikajo 
v njegovo delovanje, tako da 
leva sredina z njim sploh ne 
more voditi dialoga. "Imamo 
družinske matere, ki sedijo 
pred televizijskim zaslonom 
od 10. ure do poldne in jih te
levizija stalno svari pred raz
nimi nevarnostmi za življe
nje. Obstaja dalje nov prole
tariat, ki ima slabe perspek
tive za zaposlitev in ki mu na
stavlja past globalizacija. To 
čudno socialno zavezništvo 
raznih skupin, ki nimajo niče
sar skupnega, združujeta po 
eni strani strah pred prihod
nostjo, po drugi strani pa te
levizijsko predstavljanje po
sameznih problemov", je de
jal Giuliano Amato. Ta se je 
v svojem posegu dotaknil tu
di številnih zelo aktualnih in 
bolečih vprašanj. Tako se je 
zavzel za odločen boj proti 
prostituciji, pri čemer je hudo

S 7. STRANI

ODISEJA...
Srečala sta se prav zaradi 

poteka razprave o naši zaščiti. 
No, lahko zatrdimo, da je ce
lotna zadeva vsaj stekla, kako 
in kdaj pa se bo zaključila?

Ko to pišemo, še ni znan 
dokončni potek razprave v 
poslanski zbornici. Vsekakor 
pa naj bi še do konca polet
nega zasedanja zakon sprejeli 
v zbornici na Montecitoriu, 
medtem ko bo kasneje mo
ral iti še v senat.

grajal zlasti neusklajeno de
lovanje posameznih rodov 
varnostnih sil, se pravi polici
je, karabinjerjev in finančnih 
stražnikov. Naglasil je, kako 
je kvestorjem v posameznih 
pokrajinah zdaj pri srcu pred
vsem "ljubi mir", njihovo ge
slo mora odslej biti: "svobo
da za vse in ne le za nekate
re, varnost za vse in socialna 
mobilnost", kar seveda pred
postavlja dinamično in ne to
go gledanje na družbenogo
spodarsko stanje. Pri tem 
morajo odigrati pomembno 
vlogo zlasti informatika in vse 
ostale moderne tehnologije. 
Po mnenju Giuliana Amata 
morajo za "oljko" stati množi
ce in ne sme biti le koalicija 
strank in strančic. Obnoviti 
bi se torej splačalo sloviti 
"Prodijev avtobus", ki je med 
volilno kampanjo leta 1996 
obkrožil tako rekoč vso Itali
jo  in naposled tudi zmagal.

Medtem se sestajajo tudi 
vrhovi ostalih strank levosre
dinske koalicije. Tako se je 
spet pojavil v javnosti bivši 
predsednik Massimo DAle- 
ma, ki je razglabljal o vzrokih 
krize svoje vlade, pri čemer 
je zlasti odločno zavrnil oči
tek, ki prihaja od nekdanjega 
glavnega tajnika KPI, češ da 
je zrušil Romana Prodija, a 
ni poskrbel, da bi se ohrani
lo takratno zavezništvo med 
levimi in sredinskimi silami, 
kar edino jamči uspeh tudi 
na prihodnjih političnih vo
litvah. Odločno pa je grajal 
prizadevanja Massima DA- 
leme, da se okrepi le njego
va stranka, češ da to vpliva 
razdiralno na celotno zavez
ništvo.

Omeniti pa je treba, da ima 
Giuliano Amato velikega na
sprotnika v osebi senatorja 
Antonia Di Pietra. Taje celo 
napovedal, da bo sam kan
didiral za predsednika vlade, 
če bo leva sredina za to me
sto določila Amata, ki je bil 
najožji sodelavec in svetova
lec Bettina Craxija, nesporne
ga voditelja italijanskih socia
listov, ki mu je milansko sodi
šče naprtilo vrsto let zapor
ne kazni zaradi korupcije. Pri
čakovati pa je treba seveda 
še druge senzacije v zvezi z 
bližnjimi državnozborskimi 
volitvami.

POMILOSTITEV  
ALI AMNESTIJA?

Stanje v italijanskih zaporih 
postaja naravnost neznosno. 
Celice so prenatrpane, higien
ska oprema zelo pomanjklji
va, kaznilnice so povečini zelo 
stare in vsekakor že zdavnaj 
ne zadoščajo več potrebam. 
Daleč smo torej od enega po
glavitnih namenov zaporne 
kazni, ki bi morala, kot je med 
drugim napisano v republiški 
ustavi, služiti predvsem moral
nemu prerojenju prestopnika. 
Prav stanje v zaporih je v za
dnjih tednih glavni vzrok raz
nih oblik protesta kaznjencev.

Zadeva pa ni tako enostav
na, kot bi kdo mislil. Zadnje 
dni se veliko govori, da bi mo
rala država čimprej nekaj 
stvarnega ukreniti v tem po
gledu. V poštev prihajata pred
vsem pomilostitev in amnesti
ja. Za oba ukrepa je pristojna 
zakonodajna oblast, to je par
lament. O tem vprašanju pa 
so mnenja zelo deljena. Zani
mivo je, kaj v tem pogledu pra
vi podpredsednik Višjega sod
nega sveta dr. Giovanni Ver- 
de. Po njegovem je za sedanje 
stanje kriva predvsem zakono
dajna oblast, ki je s številnimi 
zakoni poskrbela predvsem, 
kako najbolj zavarovati pra
vice državljanov oz. prestop
nikov, pozabila pa je, da je tre
ba hkrati tudi ustrezno uspo
sobiti celotno sodstvo. Tako se 
na posameznih sodiščih grma
dijo gore sodnih aktov, ki ne 
bodo nikdar prišli do svojega 
naravnega konca, to je do prav
nomočne razsodbe. Zato naj bi 
bilo skoraj odveč danes govo
riti o pomilostitvi ali o amne
stiji, saj sta zaradi zastaranja 
že davno nekaj vsakdanjega. 
Naj navedemo samo primer 
Neaplja, kjer na tamkajšnjem 
sodišču čaka v predalih nič 
manj kot 578 tisoč obravnav, 
o katerih lahko z gotovostjo tr
dimo, da ne bodo nikdar prišle 
do naravnega zaključka. Vse 
bo zastaralo in bodo storilci 
kaznivih dejanj dejansko o- 
proščeni brez pomilostitve ali 
amnestije.

Podpresednik Višjega sod
nega sveta se vsekakor zavze
ma za amnestijo, ker bi pomi
lostitev prav malo koristila, češ 
da bi z njo morda le ublažili se
danjo napetost v zaporih. Am
nestija, z razliko od pomilosti
tve, delno ali v celoti oprošča 
kazen, kar je odvisno od bese
dila ustreznega ukrepa pred
sednika republike. Ta pa se rav
na v skladu s pooblastili, ki jih 
je prejel od parlamenta.
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KONEC NAJDALJŠE 
ENOSTRANKARSKE  
V L A D A V IN E

BREDA SUSIC

"Ya!", kar pomeni "Dovolj 
že enkrat!" - s takim geslom 
seje predstavil predsedniški 
kandidat Vicente Fox, 58-let- 
ni bivši predsednik Coca-co- 
le v Srednji Ameriki, bivši po
slanec in guverner v Guana- 
juatu, "rancher", kandidat kon
servativne Stranke nacional
ne akcije (PAN). Vzklik "Do
volj!" je bil namenjen vlada
vini Institucionalne revoluci
onarne stranke (PRI), ki je sto
pila na oblast leta '29 in tam 
ostala celih 71 let. Glavni cilj 
in obljuba Vicenteja Foxa sta 
bila narediti konec obdobju, 
ki gaje - po rezultatih raziska
ve mehiškega dnevnika Re
forma - polovica vprašanih o- 
značila kot nesvobodno in 
nedemokratično. S tem pro
gramom je Fox prepričal 47% 
volivcev in si zagotovil zma
go. Njegova stranka je tudi 
dobi la veči no sedežev v spo
dnjem domu parlamenta, v 
senatu pa bo imela večino

PRI. V nedeljo so tudi drugič 
| izvolili župana glavnega me- 
I sta (ponovno je zmagal kan
didat levičarske Stranke de- 

I mokratične revolucije-PRD).
Politolog Dahi, ki je "od- 

j kril" pomen opozicije, je ugo- 
i tovil, da je alternacija na obla- 
l sti glavni pokazatelj in obe
nem jamstvo, da je politični 
sistem res demokratičen. Ne
deljske volitve so torej pre
lomnica v zgodovini Mehike. 
To pa ne samo zaradi zame
njave na oblasti in konca si
stema vladanja "državne 
stranke". V Mehiki je prvič po 
letih reform volilni in politični 
sistem tokrat pridobil neki le
galen okvir, ki je omogočil o- 
poziciji, da je vladajočo PRI 
zamenjala na predsedniškem 
mestu, ki je ključnega pome
na v tamkajšnjem političnem 
sistemu. Drugi znak, ki je v 
nedeljo pokazal določeno 
politično zrelost, je bila rela
tivna korektnost v izpeljavi 
volitev. Associated Press in 
LA Times ugotavljata, daje bi-

L. CAVERI 
EVROPSKI 
POSLANEC

V ponedeljek, 3. julija, je 
v evropskem parlamentu v 
Strasbourgu prišlo do po
membnega dogodka.

Poslanec Lucien Caveri (Li
mon Valdotaine), nam dobro 
poznan zagovornik sloven
skih zahtev in predlagatelj za
ščitnega zakona za Slovence

(tudi državni podtajnik v DA- 
lemovi vladi), je sedaj postal 
tudi evropski poslanec. Od
stopil je namreč nekdanji be
neški župan Cacciari, ki seje 
odločil raje za deželni svet v 
Venetu in tako zapustil me
sto v Strasbourgu.

Poslancu Lucienu Caveri- 
ju iz srca čestitamo in mu 
želimo, da bi tudi na evrop
ski ravni (kot že v italijan
skem parlamentu) predstav
ljal vse manjšinske stvarno
sti v Italiji.
--------------- AB

lo tokrat prvič opoziciji omo
gočeno, daje prišla na povr
šje, da je objavljala volilne o- 
glase in da se je v medijih za
slišal njen glas. Prvič jih je 
lahko nadzorovalo veliko šte
vilo opazovalcev: 10.000 do
mačih in 860 tujih. Ti so si
cer zabeležili kar nekaj ne
pravilnosti, vendar je njihov 
predstavnik izjavil, da so bile 
volitve globalno gledano ko
rektne. Samostojna organiza
cija Federal Electoral Institu
te je poskrbela za uvedbo vr
ste ukrepov - kot so plastične 
žare ali identifikacija volivcev 
s pomočjo osebne izkaznice 
s fotografijo - da bi se izogni
li volilnim prevaram, ki so bi
le v preteklosti običajen pri
pomoček pri zagotavljanju 
zmage vladajoče stranke.

Večina volivcev opozicij
ske PAN je bila hudo zaskr
bljena nad bodočnostjo. Bala 
seje, kako bo reagiral kandi
dat PRI Francisco Labastida, 
če ne bo izvoljen. Marsikdo 
je namreč napovedoval, da 
ne bo priznal zmage svojega 
tekmeca. Obenem jih je skr
belo, ali se bo v primeru zma
ge maščeval nad tistimi, ki so 
podprli Foxa. Zdi se pa, daje 
Mehika stopila še en korak 
proti demokraciji tudi po za
slugi liderja vladajoče stran
ke, ki je priznal svoj poraz in 
zmago nasprotnika. Obenem 
pa je Fox, ki bo uradno nasto
pil 1. decembra, že napove
dal, da bo v svojo vlado vklju
čil tudi ministre ostalih strank. 
To bo dodatno jamstvo, da 
bo tranzicijsko obdobje v 
Mehiki čim manj boleče in 
čim bolj plodno.

P O V E J M O  N A G L A S JANEZ POVSE

ČLOVEŠTVO OBSOJENO NA  
O B O R O ŽEVA LN O  TEKMO?

V jubilejnem in fatimskem letu je težko 
ostati neprizadet ob napovedih izgradnje “ve
soljskega ščita", novega protiorožja za more
bitne raketne napade. V kolikor nas navede
na napoved ne prizadeva, pa nam nemara 
vsaj daje misliti. Kot je znano o "vesoljskem 
ščitu" resno razmišljajo Združene države A- 
merike, da bi zaščitile sebe, kasneje tudi svoje 
zaveznike, v prvi vrsti Evropo. Praktično to po
meni oboroževalno izpopolnjevanje, ob če
mer se lahko vprašamo, koga se je  treba bati 
in kdo nam streže po življenju. Vprašanje o 
tem, kdo so možni sovražniki, si toliko bolj 
zavzeto postavljamo zato, ker je že zdavnaj 
padel berlinski zid in so ideologije izgubile 
svojo moč. Poleg tega živimo v času, ki nas 
postavlja pred drugačne naloge, ko naj bi sto
rili vse za boljši svet, v/ katerem bo manj rev
ščine, manj lačnih in manj bolezni ter manj 
uničevanja narave, od katere živimo. Združe
ne države Amerike in s tem verjetno ves za
hodni svet ocenjujejo, da se je sicer nevar
nost vojn z obrobja sveta umaknila, zaskr
bljujoč pa naj bi b il položaj v Aziji, kjer še 
posebej Kitajska lahko postane nevarna. To
da, kot poudarjajo objektivni izvedenci, je  
logika povsem obrnjena. Prav izgradnja "ve
soljskega ščita" bi bila tista, ki bi delno vzne
mirila Moskvo, v vsakem primeru pa zelo

močno Peking. Z drugimi besedami: v ko
likor Kitajska v tem trenutku še ni nevarnost 
za razviti svet, bi to takoj postala prav zaradi 
“vesoljskega ščita".

Izpopolnjevanje in kopičenje orožja še 
nikoli ni prineslo nič dobrega in vprašati se je 
mogoče, če v tem našem svetu še dandanes 
res ne gre brez vse bolj prefinjene vojne teh
nike. Je svet zares še vedno tako grob in ne
varen in ni nikomur mogoče zaupati in ali je 
res tisti, ki ni tvoj prijatelj, zato že tvoj so
vražnik? Še vedno ne zaupamo v moč člo
večnosti in dobrih nagibov, še vedno sočlo
veka demoniziramo v prepričanju, da nas 
hoče uničiti? Smo še vedno obsojeni na tako 
velik strah zase, da zaradi tega strahu drugim 
pripisujemo krivdo za to, da smo negotovi in 
se čutimo ogrožene? Se še vedno ne zaveda
mo, da smo z orožjem, ki ga imamo v skladi
ščih, svet spremenili v sod smodnika, ki nas 
lahko vse požene v zrak? Tudi po razkritju 
tretje fatimske skrivnosti še vedno verjame
mo, da nas bo morebitnih katastrof rešilo iz
popolnjevanje orožja, ne pa dejanja pomoči 
in dejavne dobrote?

Zamisel"vesoljskega ščita" se zdi slej ko prej 
podaljšek prejšnjih časov. Novi čas nam za
gotovo ponuja dosti lepša obzorja.
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AKTUALNO

N T E R V J U  /  L OJ ZE H L E D E

IZ LJUBEZNI DO DOMAČE 
GLASBE IN VASI

DANIJEL DEVETAK

K ako  je  leta 1971 sploh  
nastala  zam ise l z a  festiva l?

Festival narodnozabavne glas
be, ki poteka vsako leto v Števerja- 
nu, je po mojem mnenju eden naj
lepših praznikov v zamejstvu. Če 
praznujemo 30-letnico, pomeni, da 
seje pobuda med našimi ljudmi že 
ustalila. Kako je do tega prišlo? Kot 
veste, sem imel svoj ansambel, ki 
je deloval skoraj štiriindvajset let. 
Veliko smo nastopali in obiskovali 
tudi festivale po Sloveniji. Tam smo 
navezali stike tudi z drugimi ansam
bli in njihovimi vodji, spletle so se 
prijateljske vezi, ki trajajo še danes. 
Videli smo, kako prirejajo take fe
stivale, in pomislili, da bi lahko tak 
praznik organizirali tudi v zamej
stvu, in to s pravo "števerjansko ko
rajžo". Med drugim so "prednamci" 
vabili na prvomajska slavja in dru
ge vaške praznike v letih '60 razne 
slovenske ansamble. Gojili so zla
sti močne stike s Korošci. Te sku
pine so bile že pred letom 1971 
med nami priljubljene in znane. 
Pred 30 leti je potekalo namreč v 
Števerjanu več kulturnih praznikov, 
ki so imeli za vas svoj pomen in so 
združevali ljudi; naj omenim praz
nik češenj, saj je Števerjan kmečka 
vas, pa tudi praznik grozdja, saj je 
Števerjan na dolgo in široko posejan 
s trtami. V naši vasi sta bila v tistih 
časih na isti dan dva prvomajska 
praznika, pač odraz krajevne stvar
nosti. Pri našem ansamblu, ki je bil 
na začetku 70. let že dejaven in 
znan, smo torej pomislili, da bi pr
vomajsko slavje opustili in raje pri
redili festival domače slovenske gla
sbe. Tako sta naša skupina in dru
štvo Frančišek Borghia Sedej skup
no startala 2. maja 1971 popoldne 
s prvim festivalom med Borovci. 
Celih dvajset let sta praznik prirejala 
v soorganizaciji prav društvo in moj 
ansambel, sedaj pa ga prireja dru
štvo Sedej pod pokroviteljstvom 
Zveze slovenske katoliške prosve
te iz Gorice.

K akšne spom ine im ate  na 
p r v i  festiva l?  K akšne so bile 
njegove razsežnosti?

V našem vaškem glasilu, Štever- 
janskem vestniku, iz tistega časa be
rem, da je bilo prijavljenih šest ozi
roma sedem ansamblov, nastopili 
pa so štirje. Nagrajeni so bili Veseli 
Hmeljarji s Celjskega, Taims z Op
čin, ki ga je vodil Franc Pohajač, in 
Minipe jz  Gorice, ki ga je vodil dr. 
M irko Špacapan. Tedaj še nismo 
vedeli, ali se bo stvar sploh nada
ljevala; med drugim smo imeli že 
za prvo izvedbo našega praznika 
deževno vreme in smo sezato mo
rali zateči v še nedokončano dvo
rano društvenega doma na vaš
kem trgu. Kljub temu da še ni bila 
ometana in sploh ni bilo reflektor
jev, pa so obiskovalci do zadnjega 
kotička napolnili dvorana. To nas 
je opogumilo in nam dalo upati, da 
smo izbrali pravo pot.

K o ste b ili s ta r i ko m aj 
22 let, ste ustanovili svoj 
ansam bel, k i j e  km alu  
zaslovel daleč naokrog.

Domača glasba me je vedno ve
selila in mi veliko pomenila. Doma 
smo poslušali radio in zlasti po Ra
diu Trst A so vedno vrteli sloven
sko narodno-zabavno glasbo. Pri ra

skupina teden dni pred festivalom 
razpustila. Njegovo prisotnost smo 
že najavili natiskani brošuri in zad
nji trenutek je odpadla. Za to nam 
je bilo izredno žal. Letos bo igral z 
ansamblom Gašperji. Mislim, da bo 
to za naše občinstvo enkraten do
godek! Zlasti nedeljski program bo 
9. julija natrpan. Vse točke spore
da že tako urejujemo, da bo vse ste
klo po najboljšem redu in brez ovir. 
Po finalnem delu festivala bo komi
sija razglasila nagrajence, jih prikli- 

[ cala na oder in jim  podelila odličja; 
po krajši pavzi pa bo poldrugo uro 
zabaval prisotne veliki Slavko Avse
nik. Prireditveni prostor je že skrb
no pripravljen, gornji del Borovcev 
je tokrat tlakovan; gre nam za to, 
da se kraj prireditve olepša, tako da 
se obiskovalci prijetno počutijo med 
nami. Poleg glasbe bodo seveda na 
razpolago odlična briška kapljica, 
okusne jedi in dobra družba.

Vsako leto p r ire ja te  tu d i 
um etniške razstave  z la s ti 
kra jevn ih  ustvarjalcev, k i j i h  
že lite  p r im e m o  ovrednotiti.

Letos bo med nami prisoten s 
svojimi deli goriški slikar in akvare- 
list Andrej Kosič z deli, ki so posve
čena Brdom. Razstavo smo odprli 
skupno z uradno otvoritvijo festi
vala v nedeljo, 2. julija. Tudi pevski 
zbor je ob tej priložnosti nekaj za
pel; vsaka, tudi najmanjša stvar,

i ima pri nas svoj pomen, dogodku 
daje svoj pečat.

V za d n jih  letih  je  
obiskovalo vaš fe s tiv a l več 
udeležencev iz  m atične  
dom ovine ko t iz  zam ejstva. 
K a k o  gledate na to?

Letos sploh ni prijavljenih zamej
skih ansamblov. V preteklosti, ko 
se je prijavljalo manj kot dvajset 
skupin, je pa bila kar polovica za
mejskih. Korošci so bili zvesti go
stje, pa tudi Tržačani. Prišli so celo 
ansambli izseljencev iz Švedske in 
Avstralije. Zadnja leta ta prisotnost 
šepa. Na Koroškem je takih skupin 
vedno manj, na Tržaškem so malo
številne skupine verjetno preobre
menjene s krajevnimi veselicami. 
Skupine verjetno tudi nimajo časa 
za pripravo izvirne skladbe, ki je pri 
nas obvezna. Upam, da se bo v pri
hodnosti prijavil kak zamejski an
sambel, čeprav sem s stiki s skupi
nami iz matice zelo zadovoljen; to 
so res lepe vezi. Veseli smo tudi te
ga, da bo v nedeljo mejni prehod v 
Števerjanu odprt, kar bosta omo
gočili sosednji občini Števerjan in 
Brda, ki zgledno sodelujeta. Tudi če 
bo mejni prehod odprt samo za pe
ščico ljudi, je to vseeno nekaj lepe
ga: meja bo vsaj simbolično odpr
ta in med nami ne bo pregrad. To 
ima za našo krajevno in sploh gori- 
ško stvarnost velik pomen.

D a  b i tra jn e je  obeležili 
ju b ile j, ste letos p o skrb e li 
tu d i z a  izd a jo  p ra zn ič n e  
zgoščenke.

Radio Slovenija in RTV Slovenija 
sta ob našem jubileju prijazno po
snela na zgoščenko nekatere valčke 
in polke, ki so bili izvajani v Štever
janu in so ponarodeli. Na platnici 
kraljuje slika naše vasi, ki jo  je nare
dil slikar in naš dragoceni tehnični 
sodelavec Hijacintjussa. Plošča vse
buje 21 skladb, izbor katerih je ure
dila Irma Rauh. V ponos nam je tudi 
dejstvo, da je bilo v treh deseletjih 
na festivalu izvedenih kakih 600 iz
virnih melodij, kar ni malo! Na te
mo naše vasi je bilo napisanih tudi 
veliko besedil. Pa tudi veliko ansam
blov, ki so danes v Sloveniji uveljav
ljeni, je zraslo in našlo odskočno de
sko prav med Borovci. Nekaj zaslug 
imamo tudi mi, vse to bo ostalo za
pisano v naši zgodovini.

V čudovitem zelenem gaju, od koder se pogled razteza na vinorodne briške griče, furlansko 
nižino tja do morja, nas je pri mizi pod tankolaso brezo na svojem domu v Števerjanu prijazno 
sprejel Lojze Hlede, domačin, glavni pobudnik festivala narodno-zabavne glasbe, ki bo v tem 
tednu doživel jubilejno 30. izvedbo in je že lepo uveljavljen kot ena glavnih tovrstnih prireditev 
v vsem slovenskem kulturnem prostoru. Lojze Hlede, po poklicu sicer gradbeni podjetnik, 
pooseblja med drugim vse lastnosti, ki najbolj poživljajo Števerjance in delajo iz njih učinkovite 
dejavnike v slovenski zamejski vasi; to so samozavestna podjetnost, gorečnost pri delu in us
tvarjalni pogum. Ker je daleč naokrog znani števerjanski festival njegov "otrok", smo se z 
njim pogovorili.

verjanu je mladina zdrava, to želim 
poudariti. Upam, da bo naše delo 
prek njih ostalo.

D ruštvo  Sedej je  res 
zgledno mlado, us tva tja ln o  in 
učinkovito . V  njem delujejo  
m ešani in  o tro šk i zbor, 
d ram ska  skupina, m lajša  
d ram ska  skupina  in  
m lad insk i krožek; več kot t r i  
desetletja iz h a ja  tu d i vaško  
glas ilo  Števerjanski vestnik.

Ko bi starejši ne posredovali 
mlajšim svojih vrednot in jih ne bi 
vključevali v vaške dejavnosti tako, 
da smo vanje tudi zaupali in jim  
sploh zaupali odgovornosti, bi de
lovanje verjetno šepalo ali sčasom 
zamrlo. Nekdo mora dejavnosti vo
diti in držati ljudi skupaj. Ko sem vo
dil ansambel - bijo nas je enajst -, 
sem moral biti vedno pripravljen, 
prav tako kot dirigent. Mladim je 
treba zaupati. To je jamstvo za kon
tinuiteto dela. Ni mogoče si misliti, 
da bi mi, ki smo pred 30 leti z za
gnanostjo postavili na noge prvi fe
stival, to delali z istimi močmi še 
danes. Človek se utrudi in se mora 
umakniti. Organizacija zahteva o- 
gromno dela, zadnje dneve cele ve
čere in nočne ure. M i tega več ne 
zmoremo. V predsedstvu društva 
in komisijah festivala mrgolijo mla
di. Taka so pač pravila igre življenja, 

i  Treba je razmišljati za naprej.
P a  p re id im o  k  letošnjemu, 

jub ile jn em u  fe s tiv a lu . K a tere  
glavne novosti lahko  
napoveste?

Prijavilo se je več kot 30 ansam
blov. Poslušalci bodo morali torej 
potrpežljivo potrpeti, čeprav bomo 
vse skupaj tako izpeljali, da se bo 
vse lepo izteklo. Zadovoljen sem, 
da bo prvič med nami Slavko Avse
nik, ki ga vsi gotovo poznamo. Na 
našem festivalu se igra njegova glas
ba in končno ga bomo po 30 letih 
imeli v gosteh. Avsenik bi moral že 
biti prisoten pred desetimi leti, a na
ključje je hotelo, da se je njegova

dijski rubriki Glasba po željah sem 
| vedno poslušal Avsenike, nato Sla
ka ipd. To meje navduševalo. Tako 
sem se želel tudi sam česa naučiti. 
Pokojni Maks Debenjak mi je pre
skrbel harmoniko, me uvedel v svet 
glasbe in tako sem kot samouk na
daljeval in resno poprijel za delo. 
K sreči sem imel brata, ki je pel, in 
drugega, ki je igral kitaro; pa tudi 
nekaj prijateljev je živelo blizu mene 
in smo se kar sproti menili: "Se vi
dimo nocoj!" Vse se je nadaljevalo 
samo z dobro voljo. Tako smo zdr
žali okrog 23-24 let.

To p a  n i malo...
Res ni malo. Želel sem, da bi se 

j  člani ansambla ne spreminjali, kar 
se prepogosto dogaja v Sloveniji. V 
isti zasedbi smo zdržali 17-18 let. 
Pri tem so bile težave, zamere, mar
sikdo se je tudi umaknil. Člani so 
se zavedali, da ni mogoče kar tako 
zamenjavati kadrov zlasti zaradi vaj 
in snemanj. Med drugim na Goriš
kem ni bilo veliko izbire glede ka
drov. Nastopali smo na festivalih in 
snemali; nastopi po gostilnah niso 

I bili v skladu z našim značajem.
Z a k a j p a  se p o  vašem  

mnenju današn ji m lad i ne 
ogrevajo  več toliko, da  
b i ustanovili podoben  
ansambel?

Sam ne vem, zakaj se ne opogu
mijo. Danes je sicer tudi manj težav 
pri nabavi instrumentov, ojačeval
cev in drugih potrebnih električnih 
aparatur. Te smo mi kupovali in pla
čevali v mesečnih obrokih, saj ni
smo razpolagali z velikimi zmog
ljivostmi. Bila pa je v nas živa sa
mozavest, ki nas je gnala naprej. 
Danes mladina ve, da je potrebna 
pri podobni stvari resna zavzetost; 
ni mogoče ansambla začeti in ga 
po nekaj mesecih opustiti.

K a te r ih  tu rn e j svojega 
ansam bla se najbo lj 
spom injale?

Višek našega delovanja je goto
vo bil nastop v ZDA. Dr. Kazimir 

j  Humar nas je namreč leta 1979 pe
ljal skupaj s Štandrežci v Ameriko. 
Š sabo smo imeli en sam posne
tek, ki ga je Niko Klanjšček posnel 
na vaji v društvenem domu v Šte
verjanu; drugega nismo imeli. S sa
bo smo nesli nekaj kaset, ki pa so 
med izseljenimi rojaki takoj pošle. 
Ljudje so bili skoraj užaljeni, ker ni
smo imeli več gradiva na razpola
go. Pač nismo imeli možnosti, da 
bi kaj posneli, saj tedaj nismo bili 
"za komercialo"... Nastopali smo tu
di po Evropi; bili smo v Švici, dva
krat med izseljenci v Belgiji, Fran
ciji, pa v Sloveniji seveda.

V letih  1980-81 ste iz d a li 
k a r  dve p lošči.

Da, med drugim je nedavno izšla 
zgoščenka, ki združuje tedanji plo
šči, Večer v Števerjanu in Leta mla
dosti. Seveda so izvedbe izčiščene 
in dejansko združujejo dve deset
letji našega snemanja.

Osebno ste tu d i veliko  
s k la d a li in p o d p is a li 
ogrom no uglasbitev.
K a k o  je  nas ta ja la  vaša 
glasba in a ti še nastaja?  
i Navdih sem iskal zvečer. Po Slo
veniji sem dobil primerna besedila 
in s harmoniko v roki, brez not, iskal 
melodijo. Tako so nastajale naše pe
smi. Kakšno veljavo imajo, to naj 
sodijo drugi. Danes ne pišem več 
nič, saj me nič ne sili v to. Glasbe
na skupina je kot športna ekipa: če 

i ni treninga, ne gre. Pred vsem dru
gim so potrebne redne vaje.

A ktivn i ste tu d i v društvu  
in vključeni ste v 
p r ip ra v lja ln i o dbor fe s tiv a la .

Pri pripravi festivala sodelujem 
i od vsega začetka. Začetek mojega 
društvenega udejstvovanja pa sega 

i  v čas takoj po srednji šoli, ko sem 
na spodbudo organista Hermana 

1 Srebrniča skupno z drugimi mladi- 
1 mi stopil v cerkveni pevski zbor. Še 
danes starejši stalno bodrimo mla- 

! de in jih spodbujamo, da bi bili ak
tivni pri vaških dejavnostih. Željo 
in potrebo po kulturnem udejstvo
vanju posredujemo mlajšim rodo
vom. Spominjam se, kako so nas 
že tedaj tisti, ki so bili vsaj malo sta
rejši od nas, vključevali v kulturno 
življenje v Števerjanu. Naj omenim 
vsaj Marjana Terpina, ki je zrežiral 
lepo število odrskih del in je mlade 
spodbujal k sodelovanju; bil je pra
va "špica", gonilna sila. Odraščali 
smo v tem duhu in to še danes po
sredujemo našim mladim. Moja ge
neracija pri današnjem festivalu ni 
več toliko fizično prisotna za kon
kretna dela; imamo pa mladih brez 

I konca! To se, hvala Bogu, v Števe
rjanu nadaljuje. Za sabo imamo na
domestilo, kar predstavlja temelj 

! našega prihodnjega delovanja in 
jamstvo za prihodnost. Danes pri
pravljajo festival mladi, ki leta 1971, 
ob prvi izvedbi, še niso bili niti ro
jeni. Sam predsednik društva Sedej 
ni bil star tedaj niti eno leto. V Šte-

3
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KRISTJANI IN DRUŽBA

S V E T O P I S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

I T U R G I C N E M L E T U  B

Ž LA H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL
14. N A V A D N A  NEDELJA

"Ti ljudje so trmastega obraza in predrznega srca, k 
njim  te pošiljam." (Ezk 2, 4)

"Dovolj se je nasičevala naša duša z zasmehom boga
tih, z zaničevanjem prevzetnih." (Ps 123, 4)

"M i je b il dan v meso trn satanov poslanec, k i naj bi 
me tepel, da se ne b i prevzel." (2 Kor 12,7)

"In spotikali so se nad njim ... In  čud il se je n jihovi 
neveri." (M r 6, 3.69)

Evangeljske pripovedi o Jezusovih čudežnih delih zbujajo 
pri ljudeh različna čustva. Nekatere prevzamejo obču-do- 
vanje Jezusove moči (Mk 6,2) in hvaležnost, druge pa strah, 
trepet in groza; spet drugi se Jezusu posmehujejo (Mr 5,33. 
42) ter se nad njim spotikajo (Mr 6, 3). Vmeša se še zavist 
do rojaka, ki se ne bi smel dvigniti nad druge z nenavadni
mi, čudežnimi deli.

Iz vsega tega se kaj lahko porodi nevera, ki se ji Jezus 
čudi (Mr 6,6), zato ker bi morala vsa mogočna dela zbujati 
vero v Boga in zato zaupanje v vsemogočnost Stvarnika, ki 
more ustvariti svet iz nič in iz smrti novo življenje (NT, UVV, 
71,148). Saj Jezus oznanja z oblastjo: "Čas seje dopolnil in 
Božje kraljestvo se je približalo. Spreobrnite se in verujte 
evangeliju!" (M r1 ,15).

Božje kraljestvo bi Judje že sprejeli, dasi po svojem oku
su in pričakovanju, s spreobrnjenjem pa ne vedo, kaj naj bi 
počeli. Hudič bo zastavil vse sile, da bi Jezusa ločil od Boga. 
Ker je zavohal, pred vsemi drugimi, daje ta Jezus nekaj po
sebnega, saj se morajo pred njim umikati sile hudobije in 
bolezni ter obsedenosti: grešni in trpeči ljudje namreč dobi
vajo odpuščanje grehov in zdravje (istotam).

Pri vsem tem Jezus osvetli pomen in vlogo prerokov Sta
re zaveze, začenši z Mojzesom. Že ta mož mora ogromno 
pretrpeti zaradi trdovratnosti in upornosti svojih rojakov (2 
Mz 32, 9; 5 Mz 29, 24). Za vztrajnost pa se ima zahvaliti 
veri v enega Boga, ki vzgaja človeka kakor mož vzgaja svojega 
sina (5 Mz 8, 5); ta vera mu daje moč, da opominja, grozi, 
tolaži, moli za svoje ljudstvo in ga po štiridesetih letih pu
ščave pripelje do vrat obljubljene dežele. A kljub vsemu tr 
pljenju za Boga in svoje ljudstvo ne more vstopiti vanjo, ker 
se čuti grešnega pred Bogom, ki je nadvse vzvišen, zahte
ven in svet (3 Mz 19, 2).

Prerok Elija beži iz enega kraja izpred obličja Boga v dru
gega prav zaradi svoje verske gorečnosti.

Izaijo razžagajo na dvoje, tako govori o njem izročilo.
Jeremijo s silo odvedejo v Egipt in izgine izmed ljudi.
Janezu Krstniku odsekajo glavo z mečem zato, ker brani 

svetost Boga v dušah, v zakonu in v družbenem življenju 
(Mr 1,14; 6,14-28).

Greh pokvari v ljudeh božjo podobo tako, da postanejo 
trmastega obraza in predrznega srca (Ezk 2, 4).

A kljub vsej neveri ali prav zaradi nevere Bog pošilja pre
roke, ki naj ljudi spreobračajo k Bogu. Preroki bodo obilno 
deležni zaničevanja in zasmehovanja (Ps 123, 3-4). Prerok, 
edini veliki, Jezus, je prvi sprejel nase to nasprotovanje, po
stal je celo v vsem enak nam ljudem, razen v grehu (Heb 2, 
17; 4,15).

Bog je namreč usmiljen Bog. "Bližajmo se torej z zaupno
stjo prestolu milosti, da bomo dosegli usmiljenje in našli mi
lost, ki nam bo v pravem trenutku pomagala" (Heb 4,16).

Vse trpljenje pa zna biti, kljub temu daje v resnici kakor 
trn v našem mesu in še bolj zna boleti v duši, kakor da bi ga 
poslal sam satan kot svojega angela, ki naj bi nas tepel (2 
Kor 12, 7) in mučil (gl. ozdravljenje božjastnega dečka - M r 
9,1 7-29), z Jezusom, v blagoslov.

Molitev pa naj izprosi prave čudeže, najprej čudež vere v 
Boga. Jezus pravi: "Ta rod se lahko izžene le z molitvjo" (Mr 
9, 29); temu pa lahko mirno dodamo še: izžene s e " s po
stom in miloščino".

Dobro je tudi moliti s psalmistom: 'Dobro je zame, da so 
me zadele nadloge, da se učim tvojih zakonov11 (Ps 119, 71).

Tožba ljudi zaradi toliko ločitev zakona in razpada družin 
suvereno gospoduje nad dušami ljudi, ki jih vznemirja in 
žalosti. Ker jih je pahnila v osamo, podrla je sanje o sreči, 
spravila marsikoga v obup.

A molitev, čeprav se bo čutila v začetku slabotno: "Moj 
Bog, moj Bog, zakaj se me zapustil? Moj Bog, kličem pod
nevi, pa me ne uslišiš, ponoči, pa ni pomiritve zame...", bo 
zaradi vztrajnosti prešla v hvalo Boga: "Zakaj ni preziral in 
ni zaničeval nesreče nesrečnega. Ni skrival pred njim svo
jega obličja; ko je k njemu klical na pomoč, je slišal" (Ps 22, 
2-3.25).

Vero bo dvigala torej molitev k Bogu: "Moja moč, tebe se 
bom držal, kajti Bog je moja trdnjava... Jaz pa bom opeval 
tvojo moč, zjutraj bom vriskal zaradi tvoje dobrote, ker si 
mi bil trdnjava, zavetišče na dan, ko mi je bilo tesno. Moja 
moč, hočem ti prepevati, kajti Bog je moja trdnjava, Bog, ki 
mi skazuje dobroto" (Ps 59,10.17-18).

P O Z I V  J A N E Z A  PA VL A J E T N I K O M

JETNIKI SO NASI BRATJE
Minuli teden so v Vatika

nu objavili poziv svetega oče
ta Janeza Pavla II. ob jubilej
nem prazniku vseh zaporni
kov v svetem letu 2000, ki bo 
v nedeljo, 9. t.m.

Papež Janez Pavel II. ima 
v nedeljo namreč namen o- 
biskati zapornike v znanem 
rimskem zaporu Regina Co- 
eli, da bi se tako poklonil vsem 
zapornikom na svetu in vso 
svetovno javnost opozoril na 
dejstvo, da so tudi zaporniki 
naši bratje in sestre, da so tudi 
oni vredni odpuščanja in člo
veka vrednega življenja. Nje
gov obisk v zaporu pa je da
nes pod vprašajem, ker so 
prav v teh tednih po vsej Ita
liji v vseh zaporih veliki pro
testi jetnikov, ki od rimske vla
de zahtevajo pomilostitev ob 
jubilejnem letu in obenem za
htevajo tudi boljše razmere 
za življenje, saj je znano, da 
so italijanski zapori prenatr
pani, da je v njih okrog dvaj
set tisoč več zaprtih, kolikor 
pa je ustreznih mest za jetni
ke vječah.

V svojem sporočilu, ki so 
ga dnevniki prinesli v sobo
to, 1. t.m., je sveti oče zapi
sal, da v jubilejnem letu goto
vo ni mogel in niti smel poza
biti na jetnike in zapornike; 
prav zato so se odločili, da bo 
jubilejni dan v zaporih v ne
deljo, 9. t.m.

Takoj v uvodu svojega raz
mišljanja si je sveti oče zaže
lel, da bi "Vstali Kristus, ki je 
vstopil skozi zaprta vrata na 
kraj, kjer so se zbirali njegovi 
učenci, mogel vstopiti v vse 
zapore sveta in tam najti do
brodušen sprejem v srcih, da 
bi vsem prinesel mir in ve
selje." V nadaljevanju je sveti 
oče spomnil svetovno jav
nost, da se kristjani spominja
mo dvatisočletnice, odkar se 
je Kristus učlovečil; to je po 
papeževih besedah prava 
skrivnost krščanstva. Papež 
piše takole: "Danes, kot takrat 
pred dva tisoč leti, nam je spet 
ponujena rešitev, ki jo je pri
nesel s seboj na svet Kristus, 
da bi obrodila mnogo dobrih

sadov po Božjem načrtu, kajti 
Bog želi rešiti vse svoje otro
ke, še posebno pa vse tiste, ki 
so se od njega oddaljili in se
daj iščejo pot vrnitve. Dobri 
Pastir nenehno išče sledove 
izgubljenih ovac in takrat, ko 
jih sreča, si jih naloži na rame
na in jih odnese v hlev. Kri
stus išče srečanje z vsakim 
človekom in naj se ta nahaja 
v kakršnemkoli stanju! Na
men srečanja Jezusa s člove
kom je njegova rešitev. Reši
tev pa je ponujena in ne vsi
ljena. Kristus pričakuje od člo
veka, da ga ta zaupno sprej
me, da se mu odpre duh in 
bo sprejel plemenite in širo
kogrudne odločitve, s kateri
mi bo skušal popraviti vse 
slabo, ki gaje bil storil in se 
bo istočasno tudi zavzemal 
za širjenje dobrega. Gre za 
včasih zelo dolgotrajno pot, 
ki pa je gotovo tudi vznemir
ljiva, ker je človek ne opravi 
sam, ampak v družbi in ob po
moči samega Kristusa. Jezus 
je namreč potrpežljiv sopot
nik, ki zna spoštovati ritem in 
čas človeškega srca, pa če
prav se tudi nikdar ne utrudi 
pri vzpodbujanju na poti k ci
lju rešitve."

Sveti oče je tudi dejal, da 
je praznik jubileja odprt pri
hodnosti, kajti "v prihodnosti 
morata človekov napor in mi
lost Božja tkati skupaj vse ti-

DVE LETI PO POTRESU

OBNOVLJENA CERKEV 
PRI BOVCU

Potres v Posočju pred dve
ma letoma je poškodoval tudi 
veliko sakralnih objektov, pred
vsem cerkva, kapelic in na
božnih znamenj. Zelo je pri
zadel tudi znano cerkev De
vice Marije v Polju pri Bovcu, 
ki pa so jo obnovili. Zaključek 
obnove so počastili s sloves
nostjo ob prazniku bovške 
občine v začetku junija, ki je 
bila na prostem pred gotsko 
cerkvijo. V njej pa je bila tudi 
sveta maša.

Obnovo je vodil Zavod za 
varstvo narave in kulturne 
dediščine iz Nove Gorice, 
stroški del pa so znašali 37 
milijonov tolarjev. Denar je 
prispevalo ministrstvo za kul

turo. Med novostmi naj ome
nimo, da so tudi električno 
razsvetljavo v celoti obnovili, 
hkrati pa napeljali še razsvet
ljavo za razstave in koncerte. 
Cerkev Device Marije v Polju 
pri Bovcu služi za tradicional
ni verski obred na praznik Ve
likega Šmarna, uporabljajo pa 
jo tudi za glasbene koncerte 
in likovne razstave.

V zvonik bodo nove zvo
nove namestili v mesecu av
gustu. V potresu je bil najsta
rejši zvon zelo poškodovan in 
ni več uporaben. Razstavili 
pa ga bodo v cerkvi kot priče
vanje in spomin na veliko na
ravno nesrečo.

sto, kar nam še ostaja, da živi
mo." Papež je povedal, da se 
vsakjetnikvzaporu spominja 
preteklosti, ko je še bil svobo
den, in mu je sedanjost zato 
največkrat velika muka, ki nik
dar ne mine. In prav tem lju
dem lahko pomaga globoka 
vera, ki "lahko vsakemu jetni
ku odpre nova človeška in du
hovna obzorja."

V nadaljevanju je sveti oče 
opozoril, da je tudi čas od Bo
ga dan, da je čas od Boga in 
je zato opozoril vse tiste lju
di, ki sočloveku vzamejo za 
določen čas prostost, naj ne 
mislijo, da so "gospodje in go
spodarji jetnikovega časa". 
Papež v zameno jetnikom  
ponuja, naj darujejo svoj čas 
v zaporu Bogu kot ponižni dar 
resnice, kesanja in tudi vere. 
Vsak jetnik naj se tudi zave
da, daje pred Bogom še ved
no človek, še vedno oseba in 
ne neka razosebljena stvar
nost, kakršnih je vse preveč 
vječah moderne dobe.

Po papeževih besedah ju 
bilejno leto nima nobenega 
namena, da bi pustilo stvari 
take, kot so sedaj, ker bi sve
to leto sicer ne imelo nobe
nega smisla. Zato se morajo 
v svetem letu skušati popra
viti krivice, olajšati trpljenje, 
"da se ponovno pridobi vse ti
sto, kar bi se sicer zagotovo 
izgubilo."Janez Pavel II. je tu
di poudaril veliko Božje usmi
ljenje, ki naj bo vsem ljudem 
vzvod za poboljšanje, in to naj 
imajo pred očmi tudi vsi tisti, 
ki ljudi pošiljajo v zapore, saj 
je zapor brez cilja poboljšanja 
in spreobrnitve samo dru
žbena kazen, ki je sama na se
bi lahko še kako sovražna. In 
zato sveti oče pravi, naj o svo
jem položaju razmislijo jetniki 
sami, a tudi družba, ki se vsak 
dan srečuje z nasiljem, kot tu
di pravniki-juristi, ki naj raz
mislijo o pomenu kazni.

Papež v svojem razmišlja
nju pravi, da je naša družba 
še zelo daleč od tega, da bi 
storila vse, kar jev njenih mo
čeh, da bi odpravila nasilje in 
hudodelstvo iz svojih vrst, 
kajti vsem hudodelcem mora
v ječah tudi ponuditi mož
nost, da se spreobrnejo, po
stanejo boljši, da se ponovno 
vrnejo v našo družbo.

"Po Božjem načrtu mora 
vsakdo odigrati svojo vlogo 
pri gradnji boljše družbe!" pra

vi sveti oče, in zato si mora 
tudi vsakdo prizadevati, da bi 
vnaprej preprečil pojav hudo
delstva in nasilja v naši dru
žbi. Zato se je papež tudi za
vzel, da bi "milijoni naših se
stra in bratov, ki so zaprti po 
neštetih zaporih povsod po 
svetu," imeli vsaj za vsakega 
človeka dostojne razmere v 
jetnišnicah. Odločno se je po
stavil proti vsem tistim zapo
rom in tudi zakonom, ki tep
tajo osnovne človekove pra
vice, in tudi proti vsem tistim, 
ki jetnikom odrekajo vsako
dnevno izražanje in polno živ
ljenje lastne veroizpovedi. 
Prav tako je papež Janez Pa
vel II. opozoril na težke bol
nike, ki so zaprti in bi jih mo
rali zato ustrezno zdraviti, kot 
seje zavzel tudi za dostojno 
pravno pomoč najrevnejšim 
jetnikom. V svojem zapisuje 
papež tudi opozoril na nevz
držne razmere, v katerih živi
jo jetniki po svetu, kot je tudi 
opozoril na vsakovrstne dis
kriminacije, ki so jih  ljudje v 
zaporih deležni; med njimi je 
še posebej omenil diskrimi
nacije zaradi etničnih, social
nih, ekonomskih, spolnih, po
litičnih in verskih razlogov. 
Vse te hude stvari seveda iz
ničujejo vzgojno vrednost za
porov. Opozoril je tudi na te
žave, ki jih imajo jetniki pri 
srečevanju svojcev in ob po
novni vrnitvi v družbo, ki jih 
noče več sprejeti.

Papež Janez Pavel II. seje 
zavzel za pomilostitev jetni
kov v jubilejnem letu, aobe- 
nem dodal, da naj ne bi šlo 
samo za lepo gesto, ki po sve
tem letu ne bi pustila za se
boj nobenih sledov, ampak za 
dejanje, ki naj bi bilo povod 
za preobrazbo naše družbe in 
tudi jetnišnic. Zavzel seje za 
boljše življenjske razmere jet
nikov, katerim naj se tudi nudi 
možnost dela in študija, da bi 
se po prestani kazni lahko la
žje vključili v našo družbo. Po 
papeževem mnenju bi bil 
znak usmiljenosti do zapor
nikov "jasen znak občutljivo
sti do njihovega stanja, ki bi 
gotovo imel dobrodelni od
mev v njihovih dušah in bi jih 
istočasno tudi vzpodbujal h 
kesanju za vse slabo ter jih silil 
k spreobrnjenju."

To bi po mnenju svetega 
očeta tudi povzročilo, da bi 
jetniki gledali na prihodnost 
z novim upanjem in bi obe
nem tudi pomenilo, da "se 
svet v tretjem tisočletju odpi
ra bolj resnični pravici, ki je 
odprta osvobajajoči sili lju
bezni."

Ob koncu svojega nago
vora je sveti oče še dodal, da 
prosi Boga, naj blagoslovi 
tako vse tiste, ki so odgovor
ni za pravico v družbi, kot tu
di vse tiste, ki so se pregrešili 
zoper zakone.

"Vsem jetnicam in jetni
kom po vsem svetu obljub
ljam svojo duhovno bližino in 
jih v idealnem objemu vse sti
skam k sebi kot brate in se
stre v človeštvu!" je zaključil 
svoj poseg sveti oče. 
--------------- JUP
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"KAKO IE~MOGOČE?"
Slovensko pastoralno središče iz Trsta že vrsto let prireja mašo zadušnico v 

tržaški Rižarni v spomin na vse, ki so umrli v tem taborišču, a tudi za ostale voj
ne žrtve. Letos je ta maša potekala izjemoma na prvo julijsko nedeljo, ker je bilo 
zaradi junijskih praznikov nemogoče organizirati drugače. Spominsko mašo je 
daroval koprski dekan, župnik pri sv. Marku, g. Lojze Kržišnik, ob oltarju pa sta 
bila tudi vodja Slovenskega pastoralnega središča msgr. Marij Gerdol in rojanski 
dušni pastir za slovenske vernike msgr. Stanko Zorko. K svečani spominski mašni 
daritvi, ki je bila zasnovana v duhu odpuščanja in sprave, po zgledu sv. očeta in 
pastirjev krajevne Cerkve, se je zbralo veliko ljudi. Kot vsa zadnja leta je tudi le
tos sodeloval pri bogoslužju Združeni zbor Zveze cerkvenih pevskih zborov iz Trsta, 
ki ga je vodil Edi Race, na orgle pa je spremljal Iztok Cergol.

Zaradi bogatih in močno sporočilnih misli objavljamo priložnostni govor g. 
Lojzeta Kržišnika.

Ko človek stopa po ozkem 
hodniku, obdan z visokim 
obzidjem, ki vodi do teh so
ban prepojenih s solzami in 
krvjo, trpljenjem in grozo..., 
ne stopa samo v to taborišče
v Rižarni, ampak ima obču
tek, kot da b i stopal v kralje
stvo temnih sil.

Kar naenkrat zaslišiš strele 
izpred 70 le t na bazovski 
gmajni ali krik mnogih Trža
čanov, ki so jih  metali v glo
boko jamo p ri Socerbu, ali 
stokanje sestradanih iz Da
chaua, Auschvvitza ali iz Sibi
rije... Ne moremo si predstav
ljati gorja in krivic, ki jih  je  po
vzročil človek nad svojim  
bratom na tej zemlji. N jiho
ve kosti je  prevzela v svoje na
ročje mati Zemlja in čaka dru
gega Jezusovega prihoda na 
sodni dan, da obudi mrtve in 
jim  da večno plačilo.

Dragi bratje in sestre.
Kako je  to mogoče, da je 

človek, ki je ustvarjen po Božji 
podobi, zmožen tolike hudo
bije? Kako je to mogoče, da 
smo v stalni nevarnosti, da se 
znajdemo v vlogi Kajna ali 
Abela ? Kako je  to mogoče, da 
se človeštvo ne odloči za lju
bezen in da se neprestano od
pirajo nova žarišča hudobije 
in vojn?

Odgovor je lahko zelo pre
prost. Bog je ljubezen, tako je  
zapisal evangelist Janez. Jezus 
sam pravi: Jaz sem pot, resni
ca in življenje. Človek, ki se 
oddaljuje od Boga, se odda
ljuje od ljubezni, od resnice 
in življenja. Človek, ki ne lju
bi Boga, ne ljubi življenja. Ker

je  danes tako malo cenjena 
vera v Boga, zato se ne čudi
mo, da je  tako malo cenjeno 
življenje. Zakaj danes Evropa 
izumira?Zato, kervsrcih Evro
pejcev umira vera v Boga.

Da je to res, se spomnimo 
samo na začetek sveta. Ko sta 
pod vplivom hudobnega du
ha prva človeka v svoji oša
bnosti zdvomila nad Bogom, 
se je  porušila harmonija raja. 
To ni še vse. Greh nadaljuje z 
rušilno močjo. Naslednji ko
rak je  b il Kajnov bratomor. 
Greh, ki je  upor pro ti Bogu, 
je  kot strup, ki vse zastruplja 
in seje smrt vsemu, kar je Bo
žjega.

Bratje in sestre, žal, človek 
je  vedno znova pripravljen 
Boga tajiti, izdajati, obsojati, 
zavračati. Zaradi tega so se 
dogajale take grozote in se 
dogajajo in verjetno se bodo 
še dogajale. Izhod iz tega ka
osa pozna samo Kristus. On 
je edini Odrešenik človeka. 
On nas lahko pripelje k izviru 
ljubezni, ki je  Bog sam.

Če pomislimo na odprtost 
ljudi do Boga v našem času, 
na odnos do zakramentov: 
npr. do sv. maše, ki je vir božje 
pomoči, se ne čudimo, da 
obstaja v današnjem času to
liko skritega trpljenja za zido
vi stolpnic. Tako, kot je  to ta
borišče obstajalo v objemu 
vsakdanjega življenja, ko sko
raj nihče ni vedel, kaj se do
gaja za temi zidovi, tako lah
ko obstajajo tudi stanovanja, 
v katerih dviga svojo hudob
no roko nad svojega brata da
našnji "Kajn". Bratje in sestre, 
smo v svetem jubilejnem letu.

V letu sprave z Bogom in s so
človekom. To je  leto velike 
Božje milosti. Nič nam ne bo 
koristilo, če se bomo samo iz
govarjali in se opravičevali kot 
Judje, ki so poiskali Pilata za 
obsodbo Božjega Sina in da 
bi se s tem sami opravičili. M i 
se moramo najprej spraviti z 
Bogom, ga priznati za svojega 
Stvarnika, Odrešenika in Po
svečevalca. Potrebno je poglo
b iti svojo vero, iz nje živeti. 
Dokler ne bo človek dopustil 
Bogu, da prebiva v njegovem 
srcu, je v veliki nevarnosti, da 
postane "Kajn".

Največja tolažba je, da Kri
stus nikoli ne bo zapustil svo
jih. N iti v trpljenju. Ganljiva 
so pričevanja nekaterih o ju 
naštvih in notranjem miru, ki 
so ga imeli ljudje, ki so šli v 
smrt. Tako kot je  b il Kristus 
miren, vzravnan, dostojan
stven pred Pilatom in v trplje
nju, tako so bili tudi mnogi 
bratje in sestre, ki so po krivi
ci morali veliko pretrpeti in 
mnogi celo darovati svoje živ
ljenje. Taka drža mučencev je  
zame največji dokaz Kristuso
ve prisotnosti v njihovem tr
pljenju.

Sveti oče je  v Koloseju 7. 
maja razglasil 12.692 mučen
cev 20. stoletja. Nekateri so 
bili umorjeni zaradi vere, ne
kateri pa so umrli zaradi po
sledic mučenja v letih revolu
cije in po njej. Med temi mu
čenci za vero je tudi 217 Slo
vencev iz domovine, trije iz 
tržaške škofije: Mirko Vekjet, 
Placid Sancin in Jakob Ukmar, 
iz goriške nadškofije Lojze 
Bratuž in še 7 slovenskih mu

čencev je  iz celovške škofije. 
Seznam imenovanih ni za
ključen. Poleg navedenih je še 
dolga vrsta drugih, ki so dali 
svoje življenje za Kristusa.

Prav oni, ki so darovali svo
je življenje za zvestobo Kristu
su in Cerkvi v slovenskem na
rodu, za temeljne vrednote 
evropske kulture, nas zavezu
jejo, da svojo vero živimo z is
to zvestobo, kot so jo  oni iz
pričali s svojo krvjo.

Za nas je  njihovo pričeva
nje zgled. Zgled neomajne 
zvestobe v hoji za Kristusom.
V svojem življenju in smrti so 
se ravnali po Gospodovi be
sedi: “Če kdo hoče priti za me
noj, naj se odpove sam sebi, 
vzame svoj križ in hodi za me
noj. Zakaj, kdor hoče svoje 
življenje rešiti, ga bo izgubil, 
kdor pa svoje življenje izgubi 
zaradi mene, ga bo našel."

Izgubili so svoje življenje 
za Kristusa in sedaj so z njim  
v večni slavi. V času preizku
šnje so bili s svojo vero priče 
večnosti, v svoji smrti priče 
življenja.

Bratje in sestre, čeprav se 
Kajn še ni spreobrnil in so še 
vedno ljudje, ki se borijo pro
ti Bogu, ljudje, ki so zaradi na
puha tolerantni do krivic in tr
pljenja v tem svetu.

Toda prišel bo čas, ko bo 
Bog razodel svojo suverenost 
in bo poklical človeka na od
govor. Tedaj se bo hudobija 
izkazala kot velikanska zmo
ta, z nasiljem prisvojena o- 
blast kot slepilo, brezbožna 
ideologija kot prevara. Tedaj 
bo moral vsak priznati trdo 
resnico Jezusovih besed: “Kaj 
koristi človeku, če si ves svet 
pridob i, pogubi pa svojo 
dušo?"

“Sin človekov bo namreč 
prišel v veličastvu svojega O- 
četa s svojimi angeli in takrat 
bo vsakomur povrnil po nje
govih delih" (Mt 76,26-27).

Nadaljujmo s sv. mašo z iz
povedjo vere v edinega Boga, 
ki je izvor ljubezni, da bi zmo
gli odpuščati in živeti složno 
med seboj.

SVETNIK TEDNA

15. JULIJ

s i lv e s te r c u k  i  VL ADIMIR ,  KIJEVSKI 
KNEZ

V svetniškem koledarju katoliške Cerkve, ki je bil preurejen 
leta 1969 po smernicah drugega vatikanskega koncila, najde
mo za vsak dan po več svetnikov. Danes je na prvem mestu 
god sv. Bonaventura, vrhovnega predstojnika frančiškanskega 
reda, velikega bogoslovnega učenjaka, ki je umrl 15. julija leta 
1274 med vesoljnim cerkvenim zborom v Lyonu, ki ga je bil 
sklical papež Gregor X. z namenom, da se na njem vzhodna 
in zahodna Cerkev, ločeni po nesrečnem razkolu leta 1054, 
spet združita in spodbudita resnično prenovo Cerkve. Pri vsej 
dobri volji se ta poskus ni posrečil in do povezave obeh Cer
kva, ki nosita ime po Kristusu, žal, ni prišlo.

Sveti Bonaventura je bil velik učenjak in prav tako velik 
svetnik, vendar mi želimo danes predstaviti svetnika, ki je v 
koledarju na drugem mestu. To je sveti Vladimir, kijevski knez, 
ki je svoji mladi državi na široko odprl vrata h krščanstvu. 
Tisočletnico krščanstva v Rusiji so slovesno obhajali leta 1988
- v spomin na to, da je v začetku leta 988 kijevski knez Vladi
mir prejel sveti krst. Po njegovem zgledu so se dale v reki 
Dnjeper krstiti množice njegovih podanikov.

Ruski zgodovinarji imenujejo Vladimirja "novega Konstan
tina", Cerkev pa mu daje naslov "apostolom enak". Rodil seje 
okoli leta 960. Leta 979 je postal vladar obširne kijevske Ru
sije, ki je obsegala ozemlje med Dnjeprom in Baltiškim mor
jem. Državi je hotel dati čim trdnejše temelje. Ena prvih stva
ri, za katero se je odločil, je bila enotnost glede vere kot močne 
povezovalne sile. Ko je opazoval narode okoli svoje domovi
ne, je odkrival, da so najbolj povezani in najbolj močni tisti 
narodi, ki so bili sprejeli krščanstvo, zato je sklenil, da med te 
narode vključi tudi svoje podanike. Knez Vladimir je prejel 
krst že vzačetku leta 988. Leto zatem seje poročil s kneginjo 
Ano, sestro bizantinskega cesarja Bazilija. Taje postala Vladi- 
mirova najboljša pomočnica pri vladanju in pri uvajanju kr
ščanstva v deželi. Vladimir je pred poroko zaprosil, naj neve
sta pripelje s seboj "dovolj škofov in duhovnikov", ki bodo po
deljevali krst ljudem v kijevski kneževini.

Po Vladimirovem načrtu naj bi njegova kneževina sprejela 
krščanstvo kot njegovo voljo. Vladimir pa se je tudi iskreno 
trudil, da bi bil sam zgleden kristjan in da bi s svojim zgledom 
ljudi vodil h Kristusu. Sprejem krščanstva med Rusi in Ukrajinci 
je v veliki meri osebna zasluga kneza Vladimira, ki je želel 
vesoljno Cerkev obogatiti z novim močnim članom. S krščan
stvom so bili postavljeni tudi temelji njihove književnosti in 
kulture.

Knez Vladimirje dal v Kijevu sezidati lepo Marijino cerkev 
kot spomenik zmage krščanstva. Odločil seje za lepe bizan
tinske obrede, ker globlje segajo v mehko slovansko dušo. 
Vendar ni sprejel grškega bogoslužnega jezika, ampak je uve
del slovanske prevode bogoslužnih knjig, delo učencev sv. 
Cirila in Metoda. Hotel je pripadati vesoljni Cerkvi, zato je 
vseskozi ohranjal žive stike z Rimom. Leta 1011 mu je umrla 
žena Ana. Smrt žene, najboljše pomočnice v življenju, ga je 
silno potrla, vendar jo  je sprejel kot zgleden kristjan. Umrl je 
15. julija leta 1015, star šele 55 let. Na knežjem prestolu gaje 
nasledil sin Jaroslav Modri in v času njegove vladavine se je 
krščanstvo v kijevski kneževini utrdilo.

Sveti Vladimir je nebeški zavetnik lepega števila sloven
skih ljudi, ki jim  je ime Vladimir, Vladko, Vlado, Lado, Mirka, 
Miro, pa Vladimira, Vladka, Ladka in Mira.
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" A L B U M "  M L A D I N SKE KNJI GE

O GORI ATOS IN 
ABSOLUTNEM

Atos, na meji zemlje in neba 
je naslov knjige, ki je nedav
no izšla pri Založbi Mladinska 
knj iga i n je delo treh avtorjev; 
to so Gorazd Kocjančič, Lu
cijan Bratuš in Pavel Rak, ki 
so vsak s svojega zornega ko
ta in z različnimi izraznimi 
sredstvi skušali povedati ne
kaj več o Atosu, Sveti gori, ki 
"ni samo kraj, samo razkošna 
in dragocena lepota samo
stanov, cerkva, bogoslužnih 
predmetov, oblačil, ikon in 
knjig, temveč neko celotno ra- 
zumevanje sveta in človeko
vega mesta v njem," kot piše 
v uvodu v knjigo.

V bistvu je Atos, na meji 
zemlje in neba album, ki želi 
slovenskemu bralcu približati

to sveto goro in tudi ' približati 
to razumevanje sveta z zdru
žitvijo eseja, fotografije in re
ligiozne poezije Bizanca". Go
razd Kocjančič, znani sloven
ski filozof, poznavalec Svete
ga pisma in ljubitelj teologije, 
in Lucijan Bratuš, tudi pri nas 
poz.iani slikar in profesor na 
Akademiji za likovno umet
nost v Ljubljani, sta več ted
nov bivala na gori Atos; rav
no takrat je na Sveti gori živel 
in pisal tudi srbski pisatelj slo
venskega rodu Pavel Rak. Za
to so trije prijatelji lahko v u- 
vod h knjigi zapisali, daje "al
bum sad srečanja, ki je v času 
razpadanja Jugoslavije sredi 
Grčije tvegalo prijateljstvo, 
pogovor in medsebojno spo

sv. Gregor iz Nazianza in Si- 
nezij. Kocjančič tudi našteje 
vrsto odličnih grških krščan
skih pesnikov in hkrati pove, 
da jih je bilo zelo veliko bre
zimnih. Tudi to pravi, da so 
grške krščanske pesmi še da
nes pomemben del vsakod
nevne molitve atoških meni
hov, saj gre zvečine za hval
nice Bogu, Materi Božji in vse
mu stvarstvu, s katerimi se 
menihi naSveti gori Atos sku
šajo zliti v eno v občudovanju 
in hvaljenju Absolutnega.

Lucijan Bratuš pa je s svo
jim  fotografskim objektivom 
ujel vsakdanjik in harmoni
čno soskladje sakralnih stavb 
z naravo na Sveti gori, kar A- 
tos je za vsakega kristjana. 
Bratuševim fotografijam je 
lastna nevsiljivost in velika 
zgovornost, ki najde največ
krat svojo največjo ekspresiv
nost in izraznost v detajlu, na 
katerega je Lucijan Bratuš kot

umetnik izjemno navezan. 
Zato na njegovih fotografijah 
z gore Atos ne bomo našli 
"razgledniških motivov", am
pak izseke, ki skušajo govori
ti o svetih možeh, ki na tej gori 
prebivajo, ne da bi jih fotograf 
niti enkrat ujel v objektiv.

O grški cerkveni poeziji pa 
samo to, da te pesmi nago
varjajo vsakega človeka, ki je 
odprt za vse tisto, kar človeka 
dela Božjega, kar ga odpira o- 
nostranstvu in večnosti.

Gotovo je Atos, na meji 
zemlje in neba knjiga, ki jo bo 
človek položil na tako mesto 
na knjižni polici, da bo roka 
večkrat sama segla po njej, in 
to takrat, ko bo hotel s knjigo 
in bizantinsko poezijo moliti, 
ali pa takrat, ko bo hotel samo 
dojeti, kako se lahko kdo 
odloči za tišino na gori Atos, 
da šele v njej najde odmeve 
Absolutnega.
— —  JUP

štovanje Vzhoda in Zahoda, 
Bizanca in Rima." Pavel Rak je 
za knjigo napisal daljši esej z 
naslovom Vedno živa zgodo
vina, v katerem umesti Atos 
v prostor in čas in se tudi po
globi v njegov pomen, med
tem ko je Gorazd Kocjančič 
napravil izbor grške krščan
ske poezije, ki se seveda nave
zuje na grško pesništvo prej
šnjih rodov. O svojem izboru 
poezije je Gorazd Kocjančič 
napisal tudi lep esej, v kate

rem jasno kaže na to, "da je 
na krščansko poezijo, ki je je
zik približala pogovornemu 
jeziku, močno vplivala "klasi
čna" atiška grščina in heleni
stična "splošna" govorica, koi- 
ne, v katero je bila prevede
na Stara zaveza in v kateri je 
napisana Nova", kot pravi av
tor sam, ki tudi pove, da je 
razcvet grške krščanske poe
zije potrebno iskati v četrtem 
in petem stoletju po Kristusu, 
ko sta živela cerkvena očeta
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FOTO BUMBACA

Izvenabonmajske predstave bodo 
poleg omenjenega Novecenta še 
Šansoni E. Piaf z Vesno Pernarčič - v 
svojem mladem, čudovitem igral
skem jedru ima namreč SSG talenti
rane pevce -, dvojezičen večer s Pre
šernovimi pesmimi, noviteta Marka 
Sosiča Kruh in prah, Emigracije, am- 
bientalni projekt, in seveda otroška 
predstava. Na odru pa bodo zopet 
oživele nekatere "domače" uspešni
ce iz prejšnjih sezon in markantnej- 
še"tuje" uprizoritve.

SSG bo, kot je v svojem natan
čnem, s spodbudnimi številkami o- 
premljenem poročilu o minuli sezo
ni, poudarila odgovorna za stike z 
javnostjo in organizatorka Valentina 
Repini (na sliki), posvetilo posebno 
pozornost mladim, ki bodo ob pod
pori Zadružne kraške banke imeli 
abonmaje po znižani ceni. Gledališče 
bo tudi letos - lani je bilo prisotno s 
tremi predstavami - sodelovalo s KC 
Lojze Bratuž, Primorskim dramskim 
gledališčem in goriškim Kulturnim 
domom pri abonmajskih ponudbah 
Goriškega vrtiljaka, ki razveseljujejo 
otroke iz vrtca, osnovnošolce, sred
nješolce in od lani tudi višješolce.

Tudi v prihodnje bo SSG nudilo u- 
čencem različnih stopenj voden o- 
gled po tržaškem Kulturnem domu 
z možnostjo pogovora s kakim re
žiserjem.

PREMIŠLJENA 
IN KAKOVOSTNA 
IZBIRA DEL

PATRIARHAT SKOZI 
STOLETJA

K O N E C  A V G U STA 10. D R A G A  M L A D I H

VABILO ZA VSE MLADE
BREDA SUSIČ

Prav lepo vabljeni na 10. Drago 
mladih - prireditev, ki združuje mla
de Slovence iz zamejstva, Slovenije 
in zdomstva! Kot že običajno, bo po
tekala pod velikim belim šotorom v 
parku Finžgarjevega doma na Opči
nah (pri Trstu) od četrtka, 31. avgu
sta popoldne, do sobote, 2. septem
bra opoldne.

Letošnji program bo še posebno 
zanimiv. Osrednja tema bo odkriva
nje narodovih korenin (kako se obli
kujejo narodi, nacije, države, kako 
smo se Slovenci ohranili do danes), 
pomena narodnosti in nacionalno
sti v svetu multikulturnosti, globali
zacije in evropskih integracijskih pro
cesov. Organizatorji, člani Mavrične

ga mosta mladih, Mladih v odkriva
nju skupnih poti in drugih organiza
cij iz Slovenije, so pripravili predava
nje, okrogli mizi, delavnice mladin
ske ustvarjalnosti (folklorna, pevska, 
kulinarična, likovna, časnikarska), 
gledališko predstavo (Jaz sem Berto 
v izvedbi SKD Štandrež), "Ples narod
nosti"! Povabili so ugledne predava
telje (Jožeta Pirjevca, Žarka Petana, 
Borisa Pahorja, Darjo Švajger, Fran
ceta Arharja, Franceta Bučarja)!

O temi in programu lahko kaj več 
izveste na spletni strani, ki je sproti 
ažurnirana; naslov je http://welco- 
me.to/draga-mladih. Informacije nu
dijo tudi v uradih Slovenske prosve
te, ul. Donizetti 3, tel. številka (0039) 
040 370846.

AN D R EJ KOSIČ 
IN FRANKO ŽERJAL  
RAZSTAVLJATA
V LJUBLJANI

V galeriji Commerce za Bežigra
dom v Ljubljani je bila minuli teden 
odprta razstava udeležencev medna
rodne likovne kolonije Most na Soči 
pod naslovom Posočje 2000.

Na lepo pripravljeni razstavi, ki bo 
odprta vse do 28. julija, razstavlja 
enajst^priznanih likovnih ustvarjal
cev iz Španije, Nemčije, Hrvaške, Ja
ponske, Argentine, Avstrije, Švedske 
in Slovenije. Večina ustvarjalcev je slo
venskega rodu, kar daje likovni ko
loniji in razstavi posebno obeležje. 
Naš prostiDr zastopata Andrej Kosič 
in Franko Žerjal. Andrej Kosič razsta
vlja svoje priznane in prijetne kraji
ne, Franko Žerjal pa zanimive in pre
senetljive vizije. Dela obeh naših 
ustvarjalcev izstopajo s svojim poseb
nim slikarskim izrazom, ki opazno do
polnjujejo celoten prerez razstave.

POLETNI FESTIVAL
V LJUBLJANI

Manifesta 3 in 48. mednarodni 
poletni festival sta v teh dneh goto
vo dva največja kulturna dogodka v 
Ljubljani. O Manifesti 3, pregledu so
dobne likovne ustvarjalnosti v svetu, 
bomo v enih prihodnjih številk po
drobneje pisali, zato tokrat vsaj no
vica, da so 5. t.m. v slovenskem glav
nem mestu svečano odprli 48. med
narodni poletni festival v Ljubljani, 
in to s slovenskim krstom Elgarjeve- 
ga oratorija Geroncijeve sanje, kate
rega premiera je bila sinoči v Gallu
sovi dvorani v Cankarjevem domu. 
Sicer pa se bo v Ljubljani v okviru fe
stivala do 26. avgusta 60 kulturnih 
dogodkov, ki jih bo priredilo vsaj tri 
tisoč umetniških ustvarjalcev. Gre to
rej za enenga večjih kulturnih festi
valov v Ljubljani, v okviru katerega 
bodo odprli tudi razstavo kipov Alek
sandra Kovača in priredili vrsto kon
certov klasične in sodobne glasbe.

IVA KORŠIČ

Slovensko stalno gledališče se je 
že drugo leto zaporedoma odločilo 
predstaviti novo sezono že v polet
nem času, ko se vrata kulturnih hra
mov zaprejo za publiko in se le-tej 
ponujajo v ogled predstave na pro
stem in seveda mikavni festivali. Jav
ni predstavitvi repertoarja za nasled-

krstno uprizoritvijo dramatizacije nje
govega Tantandruja v režiji Jaše Jam
nika. Tržaški režiser Mario Uršič pa bo 
v aprilu režiral Pirandellovo deloSesf 
oseb išče avtorja. Abonenti si bodo 
ogledali še odlični gostovanji Prešer
novega gledališča Kranj z Moliero- 
vim Skopuhom v režiji Vita Tauferja 
in SNG Drame Ljubljana zldiotom Do
stojevskega v režiji Mileta Koruna.

njo sezono in pogledu na pravkar za
ključeno delo v minulem gledališkem 
letu v domači dvorani v Trstu je v četr
tek, 29. junija, sledila tiskovna kon
ferenca v mali dvorani goriškega 
Kulturnega doma. Ravnatelj in umet
niški vodja Marko Sosič (na sliki) se 
je najprej ozrl na minulo sezono, ki 
je kljub nekaterim neizbežnim orga
nizacijskim in tehničnim težavam bi
la uspešna in jo je z zadovoljstvom 
spremljala tudi goriška publika, saj 
so prikazana dela z nekaterimi res 
vrhunskimi igralskimi kreacijami vse
bovala grenke in boleče izkušnje, ki 
so zaznamovale človeško bivanje v 
dvajsetem stoletju. Goriški gledalci 
so še posebno dragi zamejski gleda
liški hiši, kajti svojsko se odzivajo na 
repertoarno ponudbo. Le-ta v prihod
nji sezoni ne bo imela tako močno 
začrtane smernice kot lanska, a bo, 
sodeč po izbranih vsebinah in režiser
jih, nemirnih iskalcih vznemirljivih 
poetik, zanimiva in bo gotovo vne
sla kakšno novost v gledališko sno
vanje; poleg tega se bo prvič odprla 
italijansko govorečemu občinstvu. 
Tudi v našem mestu bo tako vsaj ena 
predstava s podnapisi v italijanščini. 
SSG bo s to novostjo lahko posredo
valo svojo bogato umetniško tradi
cijo tudi Italijanom, ki žal v glavnem 
še zmeraj ne poznajo naše kulturne 
stvarnosti.

Abonmajska sezona se bo z usta
ljenimi sedmimi predstavami, s peti
mi v domači produkciji in z dvema 
gostujočima igrama, predvidoma za
čela sredi oktobra. Prvo uprizoritev, 
Krvavo svatbo F. G. Lorce v režiji več
krat nagrajenega Damirja Žlatarja 
Freya, si bodo goriški gledalci (tokrat 
napovedano!) ogledali v tržaškem 
Kulturnem domu; naši dvorani, Kul
turni dom in KC Lojze Bratuž, je teh
nično ne moreta sprejeti. V "zame
no" za ta gledališki izlet - vodstvo si 
želi, da bi tudi goriški gledalci vzlju
bili tržaško dramsko ognjišče - pa bo 
Gorica gostila izven abonmaja pre
miero monodrame italijanskega av
torja Alessandra Baricca Devetsto 
(Novecento) v režiji Marka Sosiča in 
izvedbi Janka Petrovca. Večno mladi 
Linhartov Ta veseli dan ali Matiček se 
bo oženu bo ogrel decembrske veče
re prvič v primorskem narečju v režiji 
inovativnega Vita Tauferja; v januarju 
se bo po daljšem premoru vrnil v SSG 
Boris Kobal s svojo novo kabaretno 
predstavo Allegro ma ne preveč. Ci
rila Kosmača se bodo ob devetdeset
letnici rojstva spomnili v februarju s

JURIJ PALJK

V ponedeljek, 3. t.m., opoldan so 
v Ogleju svečano odprli veliko raz
stavo z naslovom Patriarhi, ki bo na 
ogled šest mesecev v Muzeju Oglej
skega patriarhata v Ogleju in v pre
novljeni stavbi muzeja Palazzo de 
Nordis v Čedadu. Glavni pokrovitelj 
in organizator velike razstave o 1500- 
letih oglejskega patriarhata je dežela 
Furlanija-Julijska krajina, pa čeprav je 
veliko denarja organizacijski odbor 
zbral tudi od raznih sponzorjev, saj je, 
recimo, samo zavarovanih razstavlje
nih umetniških del in dokumentov 
za več kot 110 milijard lir vrednosti.

Na predstavitvi so o veliki razsta
vi, ki ima namen dati vsaj vpogled v 
slavno zgodovino Oglejskega patriar
hata, spregovorili organizatorji, kra
jevni župan, pozdrav pa je osebno pri
nesel tudi predsednik deželne vlade 
Furlanije-Julijske krajine Roberto An- 
tonione. Razstavo Patriarhi pa je ori
sal vseučiliški prof. Sergio Tavano, ki 
je z dr. Giuseppejem Bergaminom, 
direktorjem muzejev v Vidmu, tudi ku- 
rator velike razstave. Prof. Tavano se 
je najprej zahvalil vsem, ki so kakor
koli prispevali k temu, daje razstava 
danes stvarnost, saj so svoja dela in 
dragocenosti za razstavo posodili tu
di slovenski, hrvaški, francoski, avstrij
ski in drugi muzeji in seveda vse ško
fije vseh držav, ki so danes na ozem
lju nekdaj velikega Oglejskega patri
arhata, med njimi tudi ljubljanska 
nadškofija. Teh škofij je danes 31.0- 
glejski patriarhat je namreč v svoji 
zlati dobi segal od Cortine DAmpez- 
zo do hrvaške Slavonije in vse do Za
dra, obsegal vso sedanjo Slovenijo, 
del Bavarske in vso Avstrijo in tudi 
del današnje Madžarske in Italijo do 
Lombardije. V srednjem veku je 0- 
glejski patriarhat dejansko bil tako 
posvetna kot tudi cerkvena oblast, za 
katoličane pa velja Oglejski patriar
hat za najpomembnejšo krajevno Cer
kev takoj za Rimom, iz Ogleja so pri
šli tudi na današnje slovensko ozem
lje prvi krščanski misijonarji.

Ko je Tavano govoril o pomenu 
Oglejskega patriarhata, je povedal 
predvsem to, da je bil zanj značilen 
predvsem t.i. oglejski duh, se pravi: 
strpnost, sožitje in edinost v različnem. 
Okrog krščanske vere in Oglejskega 
patriarha so se zbirali različni naro
di, ki so vsak v svojem jeziku oprav
ljali bogoslužje in molili, a jih je raz
lične v eno družila krščanska vera. Ni 
zanemarljiv tudi podatek, da sloven
ska jezikovna narodna meja danes na

Zahodu bistveno ne odstopa od tiste 
za časa Oglejskega patriarhata, kar za 
vzhodno in severno ne bi mogli reči. 
Strpnost in sožitje torej in zavzemanje 
za sprejemanje drugačnega in dru
gega, to je bil oglejski duh.

Razstava Patriarhije razdeljena na 
dva velika dela, prvi je na ogled v O- 
gleju in ta del razstave nosi naslov V 
znamenju Jone, drugi pa je razsta
vljen v Čedadu in nosi naslov Pasto
rala in meč. Morda je prav ta naslov 
najbolj značilen za Oglejski patriar
hat, ki je bil dejansko eden najpo
membnejših družbenih in zgodovin
skih pojavov na naših tleh skoraj 
1500 let.

Razstavo Patriarhi so pripravljali tri 
leta, razstavljenih pa je več kot 400 
predmetov, slik, skulptur in raznih mi
niaturnih slik in starih dokumentov, 
ki pred očmi gledalca pričarajo zgo

dovino Ogleja in Oglejskega patri
arhata od samih začetkov krščanske
ga življenja v Ogleju pa do propada 
Oglejskega patriarhata leta 1751. 
Prof. Tavano je izrecno naglasil, da 
gre pri razstavi Patriarhi za razstavo 
evropskih razsežnosti, saj je recimo 
440 strani debel katalog razstave, ki 
je velikega formata, pripravilo 78 
strokovnjakov iz domala vseh evrop
skih držav, izdala pa ga je SKIRA iz 
Milana, v njem je ogromno fotogra
fij in več kot 1500 naslovov bibliofi
lskih enot, ki govorijo o Ogleju in O- 
glejskem patriarhatu. Seveda je raz
stava v Ogleju tudi zato, ker v samo 
razstavo spada oglejska bazilika s 
svojimi čudovitimi mozaiki, ki so s 
760 kvadratnimi metri največji zgod- 
njekrščanski mozaiki v zahodnem 
delu Evrope.

Sicer pa je na razstavi, ki je sodob
no pripravljena, tudi na ogled tako 
imenovani zaklad oglejske bazilike, 
v katerega spada deset izjemnih u- 
metniških del, med temi vsekakor o- 
glejski križ iz trinajstega stoletja, raz
ni umetniško oblikovani stari kelihi, 
posode za relikvije svetnikov in še in 
še. Na razstavi si bo obiskovalec lahko 
ogledal tudi knjigo iz enajstega sto
letja, v katero je sv. Pavlin Oglejski last
noročno pisal note in je to tudi naj
starejša notna knjiga na svetu. Raz
stava je imeniten prikaz Oglejskega 
patriarhata skozi stoletja, patriarha
ta, ki je zaradi zavzemanja za slož
nost in sožitje med narodi po Tava- 
novih besedah prav gotovo lahko tu
di danes vzor zedinjene Evrope.



P R E D S T A V I T E V  PUBL I K A C I J  K R O Ž K A  V I R G I L  ŠČEK

KOPRSKO SREČANJE 
IN RAZPRAVA OB 
AKTUALNIH "BELIH 
PRIROČNIKIH"

PREJELI SMO

IMENA KRAJEV 
SO NASA KULTURNA 
DEDIŠČINA

MILAN GREGORIČ

V prvi polovici junija je bila v knji
garni založbe Lipa, v soorganizaciji 
založbe in Kulturnega kluba Istra, 
predstavitev treh novih "belih priro
čnikov" Krožka Virgil Šček iz Trsta. 
Knjigo odsotne avtorice Vide Valenčič 
Politika in manjšine: ljubezen ali 
brezbrižnost, je predstavil Ivo Jevni- 
kar, poudarjajoč, da gre za resno pri
merjalno analizo filozofij in prakti
čnih pristopov pri zaščiti manjšin. Vi
da Dolhar, avtorica knjige Kanalska 
dolina in slovenska kultura in tudi sa
ma po rodu iz doline, je občuteno 
izpovedala, da se je v knjigi želela 
oddolžiti "vsem tistim, ki so prenesli 
sloves doline v svet" kot tudi tistim, 
"ki so doslej pisali o njej, zlasti o Sv. 
Višarjah." Posebno poglavje pa je na
menila slovenski kulturi v dolini ter 
ustanovam in posameznikom, ki to 
kulturo vzdržujejo." Peter Rustja pa 
je v posebni zgodovinski publikaciji 
osvetlil delovanje Ivana Nabergoja, 
tržaškega poslanca v avstrijskem dr
žavnem zboru v obdobju 1873-97. 
Poudaril je predvsem njegove pose
ge v korist tržaških Slovencev, kot so 
vprašanja šolstva, enakopravne rabe 
jezika, gospodarski problemi Sloven
cev ipd. Pri tem je potegnil vzpored
nice z današnjim časom in odkril, 
kljub različnim zgodovinskim pogo
jem, velike sorodnosti.

Sledilo je kramljanje z udeleženci 
večera, ki se je osredotočilo predvsem 
na današnje razmere v Kanalski doli
ni, na primerjave manjšinske zaščite 
v deželah Furlanija-Julijska krajina, 
Južna Tirolska in Dolina Aosta. Raz
prava je tekla tudi o pomoči, ki bi jo 
naj uradne slovenske ustanove po
nudile Krožku Virgil Šček pri njego
vih naporih in osvetljevanju primor
ske in še posebej zamejske zgodovi
ne in aktualnih problemov tega sve
ta. Izpostavljena je bila tudi ugoto
vitev, da je v zadnjih letih, zlasti na

V L J U B L J A N I

POBUDI ZA 
LJUBITELJE 
SLOVENSKE 
KULTURE

V Ljubljani seje 3. t.m. začel že 36. 
seminar slovenskega jezika, litaratu- 
re in kulture. Organizirala sta ga kot 
v prejšnjih letih Center za slovenšči
no kot drugi tuj jezik in Oddelek za 
slovanske jezike in književnost ljub
ljanske filozofske fakultete. Vodi ga 
dr. Irena Orel in bo trajal do 15. julija.

Za obiskovalce, ki jih je okoli sto 
in so prišli iz raznih držav, so pripra
vili bogat program s področja sloven
skega jezika, literature in kulture. Do
poldne in po potrebi tudi v popol
danskem času bodo jezikovni, literar
ni, prevajalski in kulturološki tečaji, 
predavanja strokovnjakov za sloven
sko jezikoslovje, literaturo, humanisti
ko in še kaj, ter seveda obvezne lek
torske vaje, organizirane po stopnji 
znanja slovenščine in posebnih slo
venističnih interesih, kot so jezikoslo
vje, prevajanje, publicistika ali literar
na zgodovina.

Kar 190 znanja slovenščine željnih 
tujcev pa prav tako od 3. t.m. obiskuje 
19. poletno šolo slovenskega jezika, 
ki sta ga tudi organizirala Center za 
slovenščino kot drugi tuj jezik in Od
delek za slovanske jezike in književ
nost ljubljanske filozofske fakultete. 
—  M.

Ivan Nabergoj (1835-1897)

relaciji Koper-Trst, stekla vse bolj ži
vahna izmenjava kulturnih in vsakr
šnih drugačnih stikov. Pri tem je raz
veseljivo dejstvo, da se s koprske stra
ni vse več ljudi udeležuje srečanj v 
zamejstvu, na katerih se zbira sloven
stvo. In to od bazovške gmajne in o- 
penskega strelišča naprej, prek trža
škega gledališča in kulturnih domov 
po vaseh pa vse do Donizettija in Dra
ge. Pričakovati je, da bo teh srečanj 
še več. Izostruje se tudi čut za nere
šene probleme slovenskih rojakov v 
Italiji. Posamezne celice civilne dru
žbe na Koprskem se namreč name
ravajo pridružiti Društvu Edinost pri 
začetnem procesu internacionaliza
cije zaščite slovenske manjšine in če 
bo treba, seči pri tem tudi po ulici 
(javni demonstraciji).

MARJAN TOMŠIČ

Živimo v času bliskovitih spre
memb in hitrega menjavanja smeri 
naših želja in interesov. In živimo v 
družbi, kjer brat ne more več zaupa
ti bratu, kjer sta sumljiva celo oče in 
mati in kjer so pripadniki ene stranke 
prepričani, da so člani druge stranke 
ne samo Neslovenci, ampak že kar ne
kaki ljudožerci. In živimo v času, ko se 
demokracija zamenjuje za popolno 
svobodo; za takšno svobodo, kjer je  
dovoljeno vse; tudi laži, prevara in 
celo zločin. To je  tudi čas, ko se je 
razbohotila lažna umetnost, ko ježe 
vsak pisun prepričan, da je klasik in 
genialec. In živimo v času, ko pisate
lji in pesniki in sploh umetniki več 
ne ustvarjamo v slavo in čast nebeš
kim muzam, ampak se gremo "umet
nost' le zaradi vseh mogočih razpi
sov oziroma natečajev; ko torej, več 
ne pišemo iz sebe, iz svoje duše, iz 
globin lastnega srca, ampak pišemo, 
da bi na grebatorski način dobili to 
ali ono nagrado oziroma priznanje. 
In to je čas, ko ukrep neke vlade, ki 
se "usmili" umetnikov in jim  podeli 
izredne pokojnine, prav te pokojni
ne izkoristimo za to, da v isti Žakelj 
stlačimo vse krive in nedolžne, in čez 
noč razvrednotimo, kar so ti umet-

Z zanimanjem sem prebral članek 
Imena krajev so naša kulturna dedi
ščina. Tudi Sv. Križ, mar ne? objavljen 
v vašem časopisu 1. junija 2000, v 
katerem avtor dr. Ferdinand Šerbelj 
razlaga nastanek in razvoj toponi
mov. Članek me je zelo razveselil, saj 
avtor že v začetku ugotavlja, da so 
geografska imena, to je imena voda, 
gora in krajev, del naše nematerial
ne dediščine, s katero bi se morali 
ukvarjati strokovnjaki. Nadalje avtor 
zelo lucidno ugotavlja, da imena, kot 
sta Cesta in Col, kažejo na razvit pro
met, imena krajev kot na primer Šem- 
bid, Šempas ali Šturje pa nas opo
zarjajo, da je  tu že zgodaj stala cer
kev. Pravzaprav smemo takšno mo
drost od umetnostnega zgodovinar
ja dr. Ferdinanda Šerbelja pričako
vati, saj njegov akademski naziv do
kazuje, da je absorbiral velike ko
ličine znanja in ta ko rekoč prešel vse 
stopnje formalnega izobraževanja, ki 
jih  ponuja ljubljanska Filozofska fa
kulteta. Žal se mu zapiše tudi drob
na nerodnost: ime vasi Predmeja ne 
dokazuje bližine deželne, torej upra
vno politične meje, kot trdi, pač pa 
vse bolj kaže na rob gozda torej na 
mejo med kultiviranim in divjim sve
tom - gozdom, oziroma "mejovno", 
kot pravimo v dialektu grmovju, ki 
prehaja v gozd. Seveda pa so to mar
ginalne (po slovensko: mejne) teža
ve. Večje težave mu predstavlja ko
mentiranje dogajanja ob pobudi 
kapucinov, da bi Vipavski Križ spet 
preimenovali. Nihče ne dvomi v do
bronamernost pobude kriških bratov 
kapucinov, čudi nas le pogostnost 
vlaganja te pobude.

Tako niti dr. Ferdinand Šerbelj oči
tno ne i/e (ali pa noče vedeti), da 
smo imeli o tem vprašanju že dva 
referenduma. Prvič smo o preime
novanju glasovali že davnega leta 
1994 - takrat je  b il rezultat negati
ven: večina opredeljenih volivcev 
se je  izrekla proti preimenovanju. 
Takrat smo glasovali le krajani kra
jevne skupnosti Vipavski Križ, ki za
jema tri naselja.

niki ustvarili v desetletjih hudih psi
hičnih, duhovnih in materialnih stisk. 
Planemo nanje kot stekli psi in jih  pri 
priči raztrgamo, potem pa kričimo: 
"Glejte, kakšni so!" Ko bi to počeli le 
tisti, ki se ne gredo umetnost, bi še 
nekako razumeli njihov bes; ko pa 
to počno člani iste družine, je to pre
sneto žalostno in celo tragično.

Živimo v času, ko se sovraštvo pro
glaša za ljubezen in ljubezen za so
vraštvo; ko se dobri nameni čez noč 
spreminjajo v negativne posledice in 
ko se nacionalni interesi nekega dru
gega naroda prepoznavajo kot živ
ljenjski interesi našega, torej sloven
skega naroda. In to je tudi čas, ko 
jagnje kali vodo volku, pa čeprav stoji 
volk nad ovčko in je  on tisti, ki vodo 
kali. In to je tudi čas, ko se v imenu 
globalizacije kršijo vse človekove pra
vice in je možno za kulise interesov 
ene religije in ene veledržave skriti 
vsa mogoča nasilja, tudi zločine. To 
je čas, ko se interesi Kapitala progla
šajo za vitalne interese človekove biti.

Mi pa, pisatelji, pesniki, igralci, sli
karji... sploh mi, umetniki, se dela
mo slepe in gluhe in se zatekamo ali 
v slonokoščene stolpe ali pa v umet
nost, ki nima noebne zveze z real
nostjo in je le nekakšno jalovo naple
tanje kaotičnih misli, pritekajočih iz

Tokrat je  občinska (!) oblast po- 
| skušala drugače: naš kraj je, ne da 
bi o tem povprašala prizadete, z ob
činskim odlokom preimenovala kar 
sama. Še pred tem nam je isti občin
ski svet z glasovi svetnikov SKD in SDS 
odrekel pravico do krajevnega refe
renduma, na katerem bi se izkazala 
volja Križanov. Ti po besedah b. Šte
fana Kožuha pa tako ali tako ne razu
memo svetovnega pomena naše va
si in zato je  županova (in ne naša, 
kot trdi dr. Šerbelj) zahteva, "naj se 
kar izselimo", zgolj logično nadaljeva
nje ideje o pravičnih in primernih ob
čanih, ki bi jim  tudi vrnili nekatere 
stroške preimenovanja. V tem kon
tekstu so omenjali tudi dr. Bruna Bre- 
schia. Za kakšen denar naj bi šlo še 
danes, ni jasno. Dr. Šerbelj govori o 
80.000 DEM, ki jih  je  častiti gospod 
podarilSAZU-ju. Zaradi tega in podo
bnih dejanj je g. Milan Kučan, pred
sednik RS, dr. Bruna Breschia tudi na
gradil z visokim državnim odlikova
njem. Svetokriški bratje kapucini so 
marca 1999 na letak in kasneje tudi 
v Primorskih novicah zapisali, da naj 
bi šlo za 80.000 nizozemskih guld
nov, kar je približno trikrat manj de
narja. Kaj ima to opraviti s stroški pre
imenovanja, še sedaj ne razumemo.

Ko je  občinski svet naše naselje z 
odlokom mimo nas preimenoval, 
smo krajani Vipavskega Križa zbrali 
podpise podpore in si šele s tem pri
borili pravico do referenduma. Zara
di zapletenih pravnih poti pa to ni 
bilo glasovanje o imenu, pač pa o 
Odloku o preimenovanju, o katerem 

j  lahko odloča le volilno telo cele obči
ne. Iz Šerbeljevega zapisa to ni razvi
dno - seveda ne vemo, ali ni dobro 
poučen ali celo zavestno zanemarja 
dejstva. Slabo je  oboje, saj dejstev ni 
mogoče prikrojevati glede na potre
bo. V eni sp/ari pa se vsekakor strinja
mo z dr. Šerbeljem: referendum bi 
morali izpeljati le v naselju Vipavski 
Križ, saj se preimenovanje tiče pred
vsem prebivalcev.

Rezultat referenduma in tudi zgod
be je znan. Kaj vse je  k temu prispe-

naših zmedenih glav. Iz tistih glav, ki 
so polne arogance in pohlepa po 
moči, tudi po politični moči. In so za
se prepričane, da so genialne in sve
tovljanske. Svetovljanske že samo za
to, ker govorijo več jezikov in znajo 
zblebetali celo rajdo imen svetovno 
priznanih ustvarjalcev. In tako praz
nina mogočno odzvanja, polnina pa 
sklanja svoj bogati klas, in molči.

Ljubi moji, klavern je  ta čas in bo
jim  se, da zanj velja to, kar piše v ne
kem sakralnem tekstu. Človek ni več 
zlat, tudi srebrn ne, še manj bronast, 
celo iz gline ni več. Je le še žalosten 
sprimek potrošniških "dobrin" in kon
tejner, poln odvržene embalaže.

valo, je  že zgodovina. Res je, da sem 
ob koncu referenduma s še vročo 
glavo nepremišljeno izrazil upanje, 
da bomo s tem zaustavili ajdovsko 
zdraharsko bando in s tem nekatere 
po nepotrebnem užalil. S tem nisem 
mislil tistih, ki si iskreno želijo takšne
ga ali drugačnega imena naše vasi 
in se jim  zato opravičujem. Z izjavo 
sem meril na tiste, ki so lagali - ne le
o meni pač pa tudi o mojih sorodni
kih in sodelavcih, na tiste, ki so mi 
prerezali gumo na avtomobilu in ne 
nazadnje na tiste, ki so mojo ženo s 
komaj rojeno hčerko metali iz stano
vanja in jima obljubljali linč. Ob tem 
je njihova zahteva, da mi vzamejo di
plomo in vržejo iz službe prav ma
lenkostna. S takimi ljudmi se pa ni 
mogoče pogovarjati.

Dr. Šerbelj piše, da je "kakšen lo
kalni etnolog", kar sem očitno spo
daj podpisani, v Delovi rubriki Pisma 
bralcev podučil, da je glede na lego 
kriške cerkvice mogoče sklepati o 
predhodnem Mitrovem templju (!) in 
"nas osrečil še s trditvijo, da bi naj v 
naših krajih poganski mitraizem za
menjalo krščanstvo “ne pred koncem 
prvega tisočletja" (sic!)". Žalne napiše 
natančneje, kje in kdaj naj bi bilo to 
objavljeno. Sam sem v knjigi, ki jo  
dr. Šerbelj očitno dobro pozna, saj 
so, v časopisu objavljene fotografije, 
vzete od tam, o tem razmišljal tako
le: “Nekateri zgodovinarji arhitektu
re zagovarjajo tezo, da je privlačnost 
prostora, kot je naš griček na sredi 
doline, stalna in torej daljša od nam 
znanih poselitev. Po položaju in sme
ri prve nam znane cerkve na vrhu na
selja lahko sklepamo, da so jo  zgra
dili na temeljih še starejšega mitreja, 
torej svetišča, ki je bilo posvečeno 
bogu Mitri, kije imel v antiki in še po 
propadu rimskega imperija zelo ve
liko privržencev. Razširjen pa je  bil 
vse od Perzije, prek Male Azije in Gr
čije, čez ves rimski imperij do Germa- 
nije. Kasneje je mitraizem zamrl in 
njegov položaj je  prevzelo krščan
stvo. A li je bila cerkvica na vrhu gri
čka sezidana pred naseljem ali je bilo 
naselje pred njo, je v resnici nepo
membno vprašanje. Dejstvo je, da je 
cerkvica vizualno dominirala naselju 
in bližnji okolici in takšno naselje je 
Bernard Koroški I. 1252 pod imenom 
Villa Crucis (pristava ali podeželski 
dvorec na križišču) podelil opatiji v 
Rožacu blizu Čedada. (B. Koloini. Vi
pavski Križ, str. 8; predgovor v knjigi 
Viljem Cigoj: Vipavski Križ, 1999). V 
Šerbeljevem besedilu sem prvič pre
bral trditev, da bi to lahko bilo šele v 
drugem tisočletju, kar je po moje v 
resnici nemogoče, saj naj bi po se
daj veljavnih ugotovitvah mitraizem 
povsem zamrl v 3. ali 4. stoletju. Pro
metne povezave pa sov 13. stoletju
- tisoč let kasneje - potekale precej 
drugače in tudi drugje kot danes, ko 
imamo avtoceste tam, kjer ni bilo do 
nedavna niti stezice. Zato je popol
noma neumestno razlagati takratna 
križišča z današnjimi.

Referendum je za nami in s tem 
upam tudi "špetirjf' okrog preimeno
vanja. Strinjam se z dr. Šerbeljem, naj
o toponomastiki razpravljajo pred
vsem strokovnjaki, o preimenovanjih 
naselij pa naj odločajo predvsem tam 
živeči ljudje, nikakor pa tisti, ki hoče
jo  drugim zapovedovati pravila. V Vi
pavskem Križu smo se domačini o 
tem že odločili in na obeh referendu
mih in neizpodbitno dokazali svojo 
voljo. Da smo imeli prav, nas prepri
čujejo dogajanja v zadnje pol leta. 
Križani na veliko obnavljamo svojo 
vas. Nekaj zaslug pri tem ima tudi 
novoustanovljeno Turistično društvo 
Vipavski Križ, ki združuje dobromi- 
sleče in v prihodnost usmerjene lju
di, ki so pripravljeni žrtvovati del svo
jega prostega časa za skupno dobro. 
In prav to je cilj: ni pomembno ime, 
pomembno je, da naše naselje razvi
jemo do te mere, da bomo od tega 
vsi nekaj imeli. Veliko zaslug ima pri 
tem tudi država, ki nam pomaga, saj 
nam je šele po referendumu odobri
la denar, namenjen obnovi kulturne 
dediščine. Veliko ga je namenila tudi 
samostanu.

BORUT KOLOINI

ČAS,  V K A T E R E M  Ž I V I M O

MI, UMETNIKI...
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D R Ž A V N I  I ZPI T I

USTNA IZPRAŠEVANJA 
V POLNEM TEKU

Potem ko so na začetku 
prejšnjega tedna opravili še 
tretjo - interdisciplinarno - pi
sno nalogo, so se letošnji ma
turanti slovenskih višjih sred
njih šol na Tržaškem lotili še 
drugega dela državnega izpi
ta (kot se po novem reče ma
turi), in sicer ustnih izpraše
vanj. Ustni del državnega iz
pita se je pričel v četrtek, 29. 
junija, in sicer na klasičnem 
liceju France Prešeren (od ko

der je tudi posnetek, ki ga ob
javljamo), sicer so v teh dneh 
ustni izpiti v polnem teku na 
vseh višjih šolah na Tržaškem. 
Kandidati morajo za ustni iz
pit pripraviti tudi referat (v več 
primerih je to že pravi multi- 
medialni prikaz določene te
me), ki sega izpitne komisije 
lotijo najprej. Šele potem pri
de na vrsto izpraševanje iz 
ostalih predmetov.

O B Č N I  Z B O R  NSK

KLJUB TEŽAVAM  
USPEŠNO DELO
V četrtek, 29. junija, je v Tr

stu potekal redni nevolilni ob
čni zbor Narodne in študijske 
knjižnice. Predsednik uprav
nega sveta prof. Jože Pirjev
ec, tajnik Milan Pahor, blagaj
ničarka Ana Volpi Buzečan in 
predsednica nadzornega od
bora Živa Gruden so v svojih 
poročilih podali izčrpen pre
gled pravkar zaključenega 
poslovnega leta. Le-to je bilo 
- kot tudi prejšnja leta - v zna
menju številnih problemov, ki 
pestijo knjižnico. V prvi vrsti 
je to prostorski problem, saj 
so sedanji prostori pretesni. 
Zato so se upravitelji NŠK o- 
brnili do tržaške občinske 
uprave, ki bi po njihovih be
sedah morala dodeliti knjižni
ci stavbo v središču Trsta. 
Drugo pereče vprašanje pred
stavlja problem nezadostnega 
in nerednega finančnega pri
liva. NŠKje glede tega v veliki 
meri odvisna od prispevkov 
krajevnih uprav, zlasti dežele

Furlanije-Julijske krajine, saj je 
deželni zakon priznal vlogo 
knjižnice. Obstoječa sredstva 
pa so nezadostna in prihajajo 
z zamudo. Edina rešitev je v 
večjem finančnem prilivu, ki 
bi rešil tudi problem nezado
stnega števila zaposlenih.

Kljub vsem tem težavam 
pa knjižnica, tako v Trstu kot 
v Gorici (kjer deluje ljudska 
knjižnica Damir Feigel), do
bro deluje. Knjižni fond raste, 
pletejo se vezi s sorodnimi 
ustanovami (knjižnicami, mu
zeji, arhivi in inštituti) v Italiji 
in v Sloveniji, še posebej pa 
se vodstvo knjižnice posveča 
sodelovanju s šolo in pozor
nosti do mladih. Tu je vod
stvo NŠK podčrtalo predvsem 
sodelovanje s tržaško mestno 
knjižnico, nato še delovanje 
odseka za zgodovino, njego
vega oddelka za etnologijo in 
Odbora za počastitev bazo
viških žrtev.

O B Č IN A  D E V IN -N A B R E ZIN A  
REALIZACIJA: U M E TN O S TN I 

IN  K U LTU R N I CENTER SKERK

VELIKA RAZSTAVA
52 plastik in skulptur, ki jih je od 1933 do 1974 

ustvaril umetnik

M A R C E L L O  M A S C H E R IN I
URNIK OBISKOV:

četrtek in petek od 18.-20.30; 
sobota 10.30-13. in 18.-20.30; 
nedelja 10.30-13.

Datumi vodenih večernih obiskov bodo naknadno javljeni.

P O K R O V I T E L J S T V O  I N  P O D P O R A :  
A V T O N O M N A  DEŽELA FURLANIJA-jULIJSKA KRAJINA 

IN ZAVAROVALNIŠKA DRUŽBA GENERALI

O D O B R I T E V  V Z G O N I K U  IN NA REPENTABRU,
Z A P LET V D O LINI

KONVENCIJA Z ACEGASOM  
POLITIČNI PROBLEM

Zaplet, ki je nastal z nas
protovanjem nekaterim po
pravkom k medobčinski kon
venciji s podjetjem Acegas s 
strani svetovalcev Slovenske 
skupnosti in Stranke komu
nistične prenove (ob vzdrža- 
nju predstavnika Dolge kro
ne in načelnika skupine Sku
paj Maura Zerialija in odsot
nosti svetovalca večine Mau- 
rizia Sigonija), je povzročil 
večjo politično razpoko v ve
činski koaliciji. Problem je po
stal političen, česar v svojih 
izjavah za tisk dolinski župan 
Boris Pangerc ni skrival.

Razplet na zadnji seji do
linskega občinskega sveta, ki 
je bila v ponedeljek, 26. juni
ja, je privedel do odobritve 
konvencije, ki je sedaj razli
čna od tiste, ki sojo sprejeli 
župani tržaške pokrajine 20. 
junija in ki sta jo  repentabr- 
ski in zgoniški občinski svet 
že sprejela. V bistvu gre za 
zavrnitev nekaterih poprav
kov upravne narave: za mo
žnost, v primeru nezadovolj
stva z javnimi uslugami Ace- 
gasa (smetarske službe, oskr
bovanja z elektriko, plinom

in vodo idr.), da se občinske 
uprave lahko poslužijo uslug 
drugih ustanov ali pa da te 
usluge upravljajo same; za 
točko, da se prošnja za pri
stop h konvenciji pošlje vsem 
občinskim upravam in ne sa
mo tržaški občini (ki je ve
činski lastnik podjetja), in za 
točko, v kateri je predvideno, 
da se tržaški župan izreče o 
tej prošnji v roku šestdese
tih dni od njenega prejema, 
in to po obveznem posveto
vanju z drugimi ustanovami 
oz. upravami, ki so že pristo
pile h konvenciji. Zadnji po
pravek, ki pa je bil sprejet, pa 
govori o spoštovanju občin
skih statutov in veljavnih dr
žavnih zakonov glede rabe 
slovenskega jezika (začetni 
predlog pa je govoril o spo
štovanju občinskih statutov 
in enakega dostojanstva slo
venskega jezika v uradnih ak
tih in v izvrševanju uslug).

Koordiniranega upravlja
nja javnih storitev v vseh ob
činah tržaške pokrajine (trža
ški, miljski, dolinski, zgoniški, 
repentabrski in devinsko-na- 
brežinski) torej vsaj trenutno

ni videti na obzorju, sicer mo
rajo o konvenciji devinsko- 
nabrežinski, miljski in tržaški 
občinski svet še razpravljati.

Je pa res, da stranka Slo
venska skupnost, ki je ena od 
glavnih "krivcev" za zaplet v 
dolinskem občinskem svetu, 
konvencija ni ugajala že od 
vsega začetka predvsem za
radi tega, ker je videla neja
snosti v zvezi s spoštova
njem rabe slovenščine, pa 
tudi nejasnosti na področju 
ohranjanja avtonomije manj
ših občin glede na to, da je 
občina Trst večinski delničar 
podjetja Acegas. Sicer je le
to v središču pozornosti tudi 
v tržaškem občinskem svetu, 
predvsem v zvezi z uveljav
ljanjem sindikalnega proto
kola, ki je bil sprejet ob pre
obrazbi Acegasa v delniško 
družbo.

Tako upravna večina kot 
Stranka komunistične pre
nove (ki je priredila tiskovno 
konferenco v sredo, 5. julija) 
sta oblikovali svoji resoluciji, 
o katerih pa tržaški občinski 
svet še ni razpravljal.

KGS IN  Ž U PANI

SESTANEK 
Z D E Ž E L N I M  
O D B O R N I K O M  
P O Z Z O M

V četrtek, 29. junija, so se 
predstavniki Kraške gorske 
skupnosti in župani sloven
skih občin v Sesljanu sestali 
z deželnim odbornikom Fur
lanije-Julijske krajine za oko
lje Giorgiom Pozzom. Tema 
pogovorov je bilo odprto 
vprašanje nadaljnjega razvo
ja gorskih skupnosti, narav
nih rezervatov in parkov. S 
strani predsednika KGS Ma
ria Lavrenčiča in slovenskih 
županov je prišla pozitivna 
ocena o srečanju, čeprav je 
ostalo še nekaj odprtih vpra
šanj, zlasti glede reorganiza
cije gorskih skupnosti in v bi
stvu negativnega odnosa de
želne uprave do slovenske 
manjšine. Na srečanju je bil 
tudi govor o načrtovanju bo
dočega delovanja. Čez nekaj 
tednov bo prišlo do sestanka 
med upravitelji KGS ter pred
stavniki tržaške in goriške 
pokrajine s ciljem, da se ure
di načrtovanje medobčin
skega parka. Sklenjeno je bi
lo tudi, da se pripravi osnu
tek s predlogi o ohranitvi in 
določitvi pristojnosti KGS.

ORATORI J  A D  M I S S A M  IN AGRI S

PODVIG AVGUSTA 
IPAVCA

V največji tržaški cerkvi, se 
pravi pri Novem svetem An
tonu, sejevtorek, 27. junija, 
končal velik glasbeni in orga
nizacijski podvig, se pravi kon
cert, ki so ga oblikovali glasbe
niki in pevci iz Nemčije, Av
strije, Slovenije in Furlanije- 
Julijske krajine. Gre za orato-

vi madžarski orkester Savada 
Symphonie, moški zbor Pe- 
rosi iz Fiumicella, zbor oglej
ske bazilike, zbor Vox Julia iz 
Ronk, stolni zbor iz Altottin- 
ga na Bavarskem ter deški 
zborGrazer Kepler-Spatzen iz 
Gradca. Nastopilo pa je tudi 
deset moških in šest ženskih

FOTO KROMA

rij Acl missam in agris za soli
ste, mešani in deški zbor, or
kester, orgle in zvonove slo
venskega skladatelja in duhov
nika Avgusta Ipavca, ki je že v 
preteklosti s podobnimi veli
kimi glasbenimi deli nastopil 
tudi na Primorskem. Tokrat
no gostovanje je priredilo 
d ru štvo Glasba povezuje ljud
stva, ki mu predseduje znana 
goriška kulturna delavka Ma
rija Ferletič. Pokroviteljstvo 
in glavnino finančnega kritja 
za ta koncert pa si je prevze
lo deželno odborništvo za 
kulturo.

Bil je to veličasten dogo
dek, ki ga je oblikovalo pribli
žno 300 nastopajočih, se pra-

pevskih solistov in solistk. Vse 
je vodil sam skladatelj, Avgust 
Ipavec. Tržaški nastop je bil 
zadnji v sklopu prireditev in 
je bil v Trstu vključen v pobu
de ob jubilejnem letu. Pred 
tem je omenjeni sestav nasto
pil vAltottingu na Bavarskem, 
nato v Votivkirche na Dunaju 
in v Cankarjevem domu v Lju
bljani. Izvajalce in udeležen
ce koncerta je nagovoril tudi 
tržaški škof msgr. Evgen Ra- 
vignani, ki je še zlasti pouda
ril, da univerzalni jezik glasbe 
pomaga premoščati jezikov
ne in kulturne razlike ter gra
diti vzdušje sožitja in medna
rodnega sodelovanja.

PREDSTAVI TEV P A N G ERCEVE KNJIGE

"GRAD V KALIČJU" 
V PRIJETNEM 
OKOLJU OSMICE
Prijetno domače okolje o- 

smice Pri Normi vMavhinjah 
je v petek, 30. junija, gostilo 
predstavitev zadnje knjige 
Borisa Pangerca Grad v Kali- 
čju, ki je pred nedavnim izšla 
pri Založništvu tržaškega ti
ska v lepi zbirki Mornik in o 
kateri smo v našem tedniku 
že posebej pisali. Kot je zna
no, gre za zbirko črtic-novel, 
bolje rečeno mojstrsko napi- 
sanihživih zgodb, ki pripove
dujejo o nekdanjem življenju 
na vasi, točneje v tržaškem 
Bregu, življenju, ki je podle
glo modernizaciji, saj je svet 
industrije globoko posegel tu
di v Pangerčeve rojstne kraje, 
kjer je, kot pravi avtor v knji
gi, "naftovod zaklal dolinske 
Vale", lep travnik pred Dolino. 
Predstavitev so priredili Zve
za slovenskih kulturnih dru
štev, dvojezično kulturno 
društvo Krožek 91, Športno- 
kulturno društvo Cerovlje- 
Mavhinje in Založništvo tr
žaškega tiska pod pokrovitelj
stvom občine Devin-Na- 
brežina.

Kot je na petkovi predsta
vitvi dejal Ace Mermolja, po
streže avtor Boris Pangerc 
bralcu s t.i. “ženskim" glasom, 
se pravi z glasom, ki ima ko
renine v zemlji, z glasom dro
bnih stvari. Ta glas je danes 
zelo pomemben, saj je kako
vost življenja odvisna tudi od 
drobnih stvari. Pangerc, je še 
dejal Mermolja, je eden od ti
stih pisateljev, ki še pripove
dujejo. Odlikuje ga jasen, ber
ljiv jezik, ki nas povleče v svet,

ki je bil, obenem pa nas so
oča z današnjim svetom. Po 
besedah avtorja knjige Bori
sa Pangerca pa je v delu pri
sotno utrjevanje korenin z vi
zijo za prihodnost. Zgodbe v 
knjigi pa tudi nagovarjajo k te
mu, daje treba vzeti življenje 
bolj pristno, manj frenetično. 
Dobro obiskano predstavitev 
je poživil kakovosten nastop 
vokalnega terceta Ver laetum 
pod umetniškim vodstvom 
Rossane Paliaga.

Petkov mavhinjski literar
ni večer, na katerem so števil
ne prisotne pozdravile Darja 
Gherlani za ŠKD Cerovlje- 
Mavhinje, Mariza Skerk Ko- 
smina za občinsko upravo in 
Aurora Gabrovec za Krožek 
91, pa ni bil samo v znamenju 
predstavitve Pangerčeve knji
ge. Večer, ki je sovpadal z od
prtjem osmice, je hotel biti tu
di priložnost, da se starodav
na osmiška tradicija začne 
vrednotiti ne samo po javno- 
komercialni plati, ampak tudi 
kot prostor srečevanja in kul
turnega snovanja. Kot je de
jal sam Pangerc, je pametno, 
da se osmici začenja dajati 
tudi neka kulturna vsebina, 
kajti krajev za primerno dru
žabnost je vedno manj, po
gosto pa se ljudem nudijo 
drugačne, težje in hujše stva
ri. Skratka, osmica naj ne bo 
samo prostor, kamor se gre 
po domače "pit in jest", ampak 
prostor, kjer se poleg telesne 
nudi tudi duhovna hrana. To 
pa je pot, ki jo  velja prehoditi. 
------------ iž

FOTO KROMA
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D E S ET  LET Š K D C E RO V LJ E - M  A V  H I NJ E

NAJVEČJI USPEH JE V TKANJU  
PRIJATELJSKIH VEZI

IVAN ŽERJAL

Deset let je sorazmerno 
kratka doba, v primeru ŠKD 
Cerovlje-Mavhinje pa je bilo 
še kako primerno, da se_ ta 
nadvse slovesno počasti. Čla
ni tega društva so namreč v 
desetletnem obdobju formal
nega obstoja (društvo je bilo 
formalno ustanovljeno 10. 
decembra 1990) zaorali ledi
no, v katero so zasejali seme 
bogatega kulturnega ustvarja
nja. V prostoru, kjer ni bilo no
benega organiziranega delo
vanja razen dejavnosti cer
kvenega pevskega zbora, je v 
zadnjih desetih letih prišlo do 
prirejanja številnih in visoko 
kakovostnih kulturnih dogod
kov, zaradi katerih jeŠKD Ce
rovlje-Mavhinje postalo eno 
najbolj dejavnih in priljublje
nih društev v zamejstvu.

Zato je povsem razumlji
vo, da se je v nedeljo, 2. t. m., 
mavhinjski trg pred cerkvijo 
napolnil z množico ljubiteljev 
kulture. Po besedah predsed
nika Paola Antoniča in drugih 
članov društva, ki so pod vod
stvom Maje Lapornik pove
zovali skoraj dve uri trajajoč 
spored, je obračun tega delo
vanja pozitiven. V Cerovljah 
in Mavhinjah je zacvetela kul
turna dejavnost, ki je v teh va
seh ves povojni čas manjka
la. Ta dejavnost je nekatere vi
ške dosegla z nekaterimi pri
reditvami, v prvi vrsti s festi
valom zamejskih amaterskih 
gledališč, pa tudi z drugimi 
pobudami, kot so npr. pohod
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prijateljstva Mavhinje-Gor- 
jansko, obujanje starih običa
jev, miklavževanja, božičnice, 
jesenski pohod na Grmado 
ter izleti in druge družabnosti. 
Stkale so se tako resnične pri
jateljske vezi med ljudmi ter 
med društvom in vaško skup
nostjo. Medsebojno sodelo
vanje ob spoštovanju vseh je 
omogočilo, daje društvo do
seglo izredne rezultate. Rav
no medsebojno sodelovanje 
pa je tista pot, po kateri je tre
ba hoditi tudi v prihodnosti, 
in mora predstavljati še večji 
zagon za prihodnje delo, kljub 
temu da društvo še vedno ni
ma dostojnega sedeža in da 
primanjkuje mlajših moči. 
Priznanje za opravljeno delo 
in za vlogo društva je prišlo 
tudi s strani gostov: devinsko-

nabrežinske podžupanje in 
odbornice za kulturo Marize 
Škerk Kosmina, pokrajinske
ga predsednikaZSKD Rinalda 
Vremca, predsednika Sloven
ske prosvete Marija Maverja, 
predsednikaSKD Igo Gruden 
in ŠD Sokol Nika Pertota in 
Marka Tavčarja, ki je pozdra
vil v imenu zbora Fantje izpod 
Grmade.

Pričevanje o bogati dejav
nosti se je prepletalo s kul
turnim sporedom, katerega 
uvod je predstavljal nastop 
Mladinskega mešanega pev
skega zbora Devin pod vod
stvom Hermana Antoniča. 
Osrednji del je predstavljala 
monodrama Alda Nicolaia 
Blagi pokojniki, dragi možje, 
ki jo  je mojstrsko podala i- 
gralka Polona Vetrih, za za

ključek pa sta pevka Andrej- 
ka Možina in pianist Marko 
Sancin izvedla vrsto uspe
šnih slovenskih popevk iz 
šestdesetih let. V prostorih 
nekdanje osnovne šole Josip 
Murn-Aleksandrov pa je bila 
na ogled fotografska razsta
va o desetih letih delovanja 
ŠKD Cerovlje-Mavhinje.

Prijetna družabnost, ki je 
zaokrožila nedeljsko prosla
vo, je prav gotovo še doda
tno utrdila še zakoreninjeno 
prijateljstvo in povezanost. 
Zato članom ŠKD Cerovlje- 
Mavhinje čestitamo tudi mi z 
željo, da bi to prijateljstvo o- 
stalo in se krepilo in da bi ta
ko doživeli še veliko takih ve
čerov, kot je bil nedeljski na 

j  mavhinjskem trgu.
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DELO, KI UTRJUJE KORENINE
MATJAŽ RUSTJA

Toplo nedeljsko jutro, 2. 
julija, je privabilo v Sv. Križ pri 
Trstu veliko število vernikov, 
vaščanov in prijateljev vaške 
skupnosti, saj je bila po slo
vesni sv. maši in procesiji ob 
prazniku sv. Petra in Pavla 
predstavitev knjige Ob 150- 
letnici župnije, 1847-1997. 
Stodvajset strani obsežno 
knjigo je uredil domači žu
pnik g. Jože Kunčič, pri delu 
pa je sodelovalo več piscev: 
dr. Drago Štoka, dober poz
navalec zgodovine openske 
župnije, je sestavil poglavje o 
rojstvu kriške župnije, prof. 
Nadja Maganja se je posveti
la obdobju  župnikovanja 
msgr. Andreja Furlana, dr. 
Danilo Sedmak je podal spo
mine in misli na g. Jožefa Gra
carja, ki je nasledil g. Furlanu 
v težkih časih od leta 1943 do 
leta 1960. G. Jože Kunčič pa 
je zabeležil, na podlagi virov 
iz župnijske kronike, glavne 
verske in posvetne mejnike 
življenja v vasi vse od leta 
1959 do danes. Knjigo je o- 
premila domača umetnica 
Silva Bogateč, tako daje v zla
tom menem okviru naslovni
ce izrisala farno cerkev, na 
zadnji platnici pa križ, zna
menje ob poti.
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Knjigi na pot je pred cer
kvenim vhodom voščilo obi
lo sreče veliko domačinov, o 
njej pa je najprej spregovoril 
domači župnik. Sv. Križ je bil 
povišan v župnijo 1.1847, po
tem ko je bil od I. 1622 del 
velike openske župnije, ki je 
po odredbi tržaškega škofa 

| Scarlicchia vključevala Treb- 
če, bane, Rojan, Ferluge, Kon- 
tovel, Sv. Križ in seveda Opči
ne. Ker so pred tem odlokom 
vsi ti kraji pripadali glavni 

| mestni župniji ter zaradi teri
torialne obširnosti in skrbi, da 
bi slovenski verniki živeli ce
lovito cerkveno življenje v do- 

j  mačem jeziku, je 1.1847 škof 
poslal v novoimenovano far
no cerkev v Sv. Križu župnika 
Valentina Orla (pred njim sta 
opravljala svete obrede Ivan

Guštin in domačin Kristjan 
Sirk). Do današnjih dni so žup
nijo vodili še Ivan Grubiša 
(1878-1901), Ferdinand Jon
ke (1901 -06), Andrej Furlan 
(1906-1943), Jože Gracar 
(1943-60), od 1.1960 pa vodi 
dušnopastirsko službo g. Kun
čič. "Knjiga je vsebinsko in sli
kovno bogata, saj je oprem
ljena z več kot tristo črnobe- 
limi in barvnimi fotografijami. 
Iz nje diha vera naših predni
kov. Kaj vse so oni žrtvovali 
za vero, za božjo čast, pa tudi 
za svoj materni jezik, zlasti v 
času fašizma... Naj zvedo to 
naši mladi, naj zvedo, kako 
so naši predniki živeli, kateri 
je bil glavni cilj njihovega tr
dega življenja. Niso živeli tja- 
vendan, kakor živijo na žalost 
mnogi danes, ampak za sre

čno prihodnost na tem in na 
drugem svetu. Upam, da bo
do naši farani, pa tudi drugi, 
radi sprejeli to knjigo in odkri
vali v njej svoje bogate in še 
vedno obetajoče korenine", je 
med drugim dejal g. Kunčič 
in se obenem spomnil vseh 
domačinov, ki so zapustili roj
stno vas. Ravno njim bi ta knji
ga lahko veliko pomagala pri 
ohranjanju vere in narodne 
zavesti. Besedo je nato predal 
soavtorjem knjige. Najprej je 

! spregovorila Nadja Maganja 
in zadovoljno podčrtala, dajo 
je delo na treh knjigah žup
nijske kronike Andreja Furla
na res prevzelo. "Gre za pra
vo poslastico za vsakogar, ki 
se zanima za našo preteklost, 
saj je kronika pravi rudnik po
datkov o življenju takratnih 
ljudi. V njej ne najdemo le opi- 

| sov verskega in cerkvenega 
življenja Križanov, ampak iz
redno zanimive drobce iz 
vsakdana naših starejših lju
di in prednikov." Domačin 
Danilo Sedmak je v zapisu o- 
vrednotil delo in lik župnika 
Gracarja, ki ga je preizkušal 
trdi povojni čas, pa je kljub 

j  vsem težavam zapustil v vasi 
neizbrisno sled. Drago Štoka 
je toplo pozdravil pobudo, se 
zahvalil za požrtvovalno delo 
g. Kunčiču in dodal, daje vsa
ko rojstvo knjige pravo boga- 
stvo, ki vrača našemu zamej
stvu spomin na korenine in 
krepi naš korak v bodočnost.

O B V E S T IL A

SPET BO med nami salezi
janski misijonar Ernest Saksi
da, ki deluje v mestu Corum- 
ba (Brazilija) in ki ga bomo 
lahko srečali: v petek, 7. ju li
ja, ko bo ob 17. uri maševal 
in nagovoril vernike v cerkvi 
sv. Jakoba; v soboto, 8. julija, 
ko bo ob 19. uri maševal v 
cerkvi sv. Jerneja na Opčinah; 
v nedeljo, 9. julija, ko bo ob 
9. uri s prenosom po Radiu 
Trst A daroval sveto mašo v 
župni cerkvi v Rojanu.

CIRILMETODOVA NEDELJA 
2000 bo na Vejni v nedeljo, 
9. julija, ob 17.30. Novoma- 
šno slavje in duhovniški ter 
redovniški jubileji: novoma- 
šnikg. Iztok Mozetič, Bilje, bi- 
seromašnik dr. Kazimir Hu
mar, Gorica, g. Franc Mala
lan, Ricmanje - 65 let mašniš- 
tva, zlatomašnik g. Bogomil 
Brecelj, Nabrežina, p. Bogo
mir Srebot, Trst - 50 let zaob
ljube, s. Leonarda Turk, Trst - 
50 let zaobljube. Sodeluje 
Cerkveni pevski zbor iz Bilj. 
Zaželeni so narodne noše ter 
skavtinje in skavti. Apostol- 
stvo sv. Cirila in Metoda česti
ta vsem slavljencem in se Bo
gu zahvaljuje za vse dobro, ki 
so ga storili. Še posebej po
zdravlja novomašnika z naj
boljšimi željami za njegovo 
življenjsko pot. Vsi vabljeni na 
veselo praznovanje!

ORATORIJ 2000 ali Veseli živ
žav v Marijanišču na Opčinah. 
Od ponedeljka, 10. julija, do 
petka, 15. julija. Program bo 
potekal od 9. ure do 16.30. 
Program: zgodba, ki se pripo
veduje preko vsega delovanja. 
Delavnice, petje, ples, pogo
vor, čas za ustvarjalnost, tre
nutki zbranosti, doživeta mo
litev, izleti itd. Prijavnica: tele
fonska tajnica 040 211113 ali 
0335 8186940.

SKLAD MITJA Čuk prireja tudi 
letos poletna središča od po
nedeljka do petka: na Prose
ku, v vrtcu, od 17. do 28. ju li
ja; na Opčinah, v vrtcu, od 
31. julija do 11. avgusta. Vpi
sovanje in informacije: na se
dežu Sklada Mitja Čuk (tel. 
040212289), Narodna ul. 77, 
34016 Opčine, vsak dan ra
zen ob sobotah in nedeljah 
od 9.30 do 14.30.

DOM DUHOVNIH vaj Blagri 
(Le Beatitudini) nad Trstom 
vabi tudi letos žene in sta
rejša dekleta na duhovno o- 
svežitev ali na duhovna sre
čanja, ki bodo od ponedelj
ka, 21., do srede, 23. avgu
sta. Prijave sprejemata Nor
ma Jež (tel. 040 299409) in 
kriški župnik Jože Kunčič 
(tel. 040 220332) po mož
nosti v večernih urah.

I KONCERTNA POBUDA - Rojan
razpisuje natečaj za izvirno še 
neobjavljeno komorno sklad
bo za katerikoli instrument ali 
glas (s slovenskim besedi
lom). Natečaj je namenjen 
mladim (starost do 35 let) slo
venskim zamejskim glasbe- 
nikom-skladateljem. Dela je 
treba posredovati do 30. sep
tembra letos v dvojniku z ge
slom na naslov: Koncertna 
pobuda - Rojan, ul. Cordaroli 
29 - 34135 Rojan (Trst). Pri
ložiti je treba v zapečateni o- 
vojnici ime in priimek, naslov 
in geslo. Skladbe bo ocenila 
komisija treh priznanih za
mejskih glasbenikov. Prva 
nagrada znaša 500.000 lir, 
druga 300.000 lir, tretja pa 
150.000 lir.

ZAHVALA

k r iš k i ž u p n ik  Jože Kunčič 
se ob predstavitvi knjige Ob 
150-letnici ustanovitve župni
je 1847-1997 lepo zahvaljuje 
sodelavcem dr. Dragu Štoki, 
prof. Nadji Maganja Jevnikar, 
dr. Danilu Sedmaku in Silvi 
Bogateč ter vsem, ki so s foto
grafijami ali kako drugače so
delovali.

Knjiga se lahko dobi v žup
nišču, pri s. Angelini Šterbenc, 
v knjigarni Fortunato in v Tr
žaški knjigarni.

D A R O V I

ZA MISIJONARJE: N.N. od 
Sv. Ivana 100.000 lir.

ZA MISIJONARJA Ernesta 
Saksido (B razilija ): N.N. 
200.000 lir.

FRANC SAKSIDA ob prodaji 
znamk daruje po 100.000 lir 
za s. Marijo Pavlišič, ki delu- 

j  je v Vohipenu (Madagaskar), 
in za misijonarja lazarista Ro
ka Gajška, ki deluje v Anta- 
nanarivu (Madagaskar).

P O B U D A  O B Č I N E  Z G O N I K

PRISPEVKI ZA 2OO-LETNICO 
PREŠERNOVEGA ROJSTVA
Občina Zgonik vabi k so

delovanju pesnike, pisatelje 
in glasbenike ob 200-letnici 
rojstva Franceta Prešerna. Ob 
tej priložnosti namerava ob
čina Zgonik izdati dvojezič
no publikacijo o pesniku. V 
njej naj bi bili objavljeni pri
spevki, ki bi jih slovenski in 
italijanski književniki iz Fur- 
lanije-Julijske krajine napisali 
o Prešernu, njegovem delu, 
vlogi, pomenu včeraj in da
nes... (kratka misel - pol tip 
kane strani v prosti obliki).

Glasbeniki pa naj bi po
skrbeli za glasbeno priredbo 
poezij e Pevcu. Skladba bi bila 
prav tako objavljena v ome
njeni publikaciji, ki bo izšla v

i začetku decembra. Glasbe
no gradivo za različne glas- 

j bene in vokalne skupine, ki 
j  bo dospelo v predvidenem 
roku, pa bo doživelo krstno 
izvedbo v obdobju decem
ber 2000-februar 2001.

Književniki in glasbeniki, 
ki se bodo vabilu odzvali, naj 

: pošljejo svoje prispevke na 
naslov: Občina Zgonik, Zgo
nik 45,34010 Trst, lahko tudi 
po faksu 040 229422 s pri
pisom Prešeren 1800-2000 
do 15. oktobra 2000. Za in- 

i formacije je na razpolago 
; občinska knjižnica ob pone
deljkih in sredah od 15. do 
19. ure, tel. 040 229533.
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P O Č A S T I T E V  J UBI LEJA M S G R .  K A Z I M I R A  
H U M A R J A  V VRT OJ B I

V SKRBI ZA VERSKE IN  
N A R O D N E  VREDNO TE

V nedeljo, 2. julija, na dan, 
ko je v tej vasi potekala zuna
nja slovesnost župnijskega 
praznika Presvetega Srca Je
zusovega, je v svojem rojst
nem kraju Vrtojbi ponovil bi
serno mašo tamkajšnji rojak, 
sicer goriški duhovnik dr. 
msgr. Kazimir Humar. Sloves
nost se je pričela ob devetih 
dopoldne s slovesno peto 
mašo, med katero je pel do
mači župnijski mešani zbor; 
v prezbiteriju smo poleg ju 
bilanta in domačega župnika 
Antona Gleščiča opazili še 
druge duhovnike, generalne
ga vikarja koprske škofije, si
cer vrtojbenskega rojaka 
msgr. Renata Podbersiča, vi
karja za Slovence v goriški 
nadškofiji msgr. Oskarja Sim
čiča in upokojenega goriš- 
kega duhovnika dr. Franca 
Močnika, ki je krajši čas slu
žboval tudi v Vrtojbi.

Slavnostno pridigo po e- 
vangeliju je imel msgr. Pod- 
bersič, ki je jubilantu govoril 
v Vrtojbi tudi ob njegovi zlati 
maši. V svojem razmišljanju 
seje osredotočil okrog likov 
nekaterih duhovnikov iz pre
teklosti, vrtojbenskih rojakov 
ali tamkajšnjih vikarjev oz. žu
pnikov, ki so vidneje zazna
movali življenje v kraju in oko
lici, za vse pa velja, da so po
leg verskih vedno skrbeli tudi 
za narodne vrednote. V to vr
sto je govornik postavil tudi

msgr. Humarja, ki se je vse 
življenje čutil tesno poveza
nega z rojstnim krajem, a je 
glavnino svojih duhovniških 
moči posvetil rojakom v za
mejstvu, kjer je deloval tudi 
na šolskem, časnikarskem in 
kulturnem področju.

Po slovesni maši je na le
pem prostoru okrog cerkve 
potekala tradicionalna proce
sija Sv. Rešnjega telesa s štiri
mi oltarji, ob katerih so bila 
prebrana berila s prošnjami. 
Tudi med procesijo seje raz
legala primerna zborovska 
pesem, iz zvonika pa seje sli
šalo ubrano pritrkovanje zna
nih vrtojbenskih pritrkoval
cev. Kot je navada, se je pro
cesija zaključila v cerkvi z za
hvalno pesmijo, sledila pa sta 
nato še dva pozdravna govo
ra jubilantu: prvi je bil zastop
nik župnije Vrtojba, nato je 
spregovorila še predstavnica 
jubilantovega sorodstva. Ob 
koncu seje prisotnim zahva
lil še sam slavljenec.

Udeleženci so se po slove
snosti lahko osebno rokovali 
z jubilantom in dobili spo
minsko podobico, sledila je 
pogostitev pred cerkvijo. Pri
znati je treba, da so Vrtojbenci 
to slavje svojega spoštovane
ga rojaka pripravili res skrb
no, zato upajmo, da bo pri
pomoglo k duhovni obogati
tvi tamkajšnjih župljanov. 
— -  MV

SREČANJE B O L N I K O V  IN STAREJŠIH 
OSEB V RUPI

D O Ž IV E T  SVETOLETNI  
PRAZNIK

Po jubile jnem -svetolet- 
nem srečanju v Ogleju 2. a- 
prila letos smo načrtovali več
je tovrstno srečanje za bol
nike in starejše ljudi. Toda za
radi prenatrpanosti z raznimi 
prireditvami, prvimi sv. obha
jili in birmami, koncerti in po
dobnim smo mogli izpeljati 
skupno škofijsko svetoletno 
romanje Gorice in Kopra na 
Sv. goro 28. maja. Poleg tega 
so nekateri povabili bolnike k 
jubileju po svojih župnijah. 
Zato smo se-omejili na žup
nije sovodenjske občine. 
Hkrati pa smo povabili tudi 
druge. Za jubilejno sloves
nost za bolnike in starejše lju
di smo izbrali nedeljo, 2. juli
ja. Gostoljubni Rupenci in Pe
čani so ponudili prostore in 
primerno dvorišče Prosvet
nega društva Rupa-Peč.

Zbrali smo se za 17. uro. 
Slovesnost je vodil misijonar 
g. Anton Pust, lazarist z M i
renskega Grada. Ker ima bo
gato tovrstno izkušnjo, vso 
prežeto z ljubeznijo do naših 
ljudi, posebno do trpečih, je 
prisrčno priklenil vse navzoče 
na trpina Jezusa, ki nosi križ 
vsakega izmed nas. Razložil 
je tudi nauk o odpustkih. Še 
pred sv. mašo je skupaj z du
hovniki gg. Marjanom, župni
kom v Sovodnjah, Antonom,

i  ki župnikujevjamljah, in do
mačim župnikom, bil na raz
polago za sv. spoved. Zares 
ganljivo je bilo gledati vero in 
zaupanje navzočih, ki so pre
jemali tudi tolažbo sv. bolni
škega maziljenja. Nekateri, ki 
so bili prvič na takem sreča- 

! nju, so občudovaje spraševa
li, kdo so vsi tisti, ki so vse pri
pravili za bogoslužno sreča- 

j nje ter takoj nato vse pospra- 
| vili, daje bilo v hipu nared za 
družabnost. Razložiti je bilo 
treba, da so to člani prosvet- 

j  nega društva in mešanega pev
skega zbora Rupa-Peč skupaj 
s predsednikom. Tudi g. Tine 
in mlade dame so skupaj z 
gospo Jožko poskrbeli za vse 
potrebno za sv. daritev, or- 
glanje, petje, berila, cvetje, 
nebo, svetilke in še kaj. Go
spodinje pa so vsem pripra
vile presenečenje s postre
žbo. Dodati je bilo treba, da 
je sodeloval le del članov, 
ker so bili nekateri na morju 
ali kako drugače zadržani.

Hvaležni smo ne le Bogu 
in Božji Materi za novo moč, 
ki smo je bili deležni na tem 
srečanju, tudi za prijetno sen
co in ugodno vreme, marveč 
tudi vsem, ki so s tako Ijubez- 

j  nijo obdali naše preizkušene 
sestre in brate.

 — vž
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PRISRČEN OBISK ŠKOFA 
DE ANTONIJA

SLOVESNOST V RIMU

PODELJEN PALIJ 
GORIŠKEMU  
NADŠKOFU  
M ETROPOLITU

IVA KORSIC

Brezskrbni počitniški do
poldnevi Srečanja 2000 v or
ganizaciji Skupnosti družin 
Sončnica in sodelovanju SSO 
se radostno vrstijo v prele
pem parku Zavoda sv. Druži
ne v Gorici. Pretekli teden je 
število malčkov poskočilo na 
47, te dni pa jih je še več, saj 
se je tudi v vrtcih končalo de
lovno leto in so se malčki pri
družili osnovnošolcem in ni- 
žješolcem.

V ponedeljek, 3. julija, se 
je jutro začelo prav slovesno. 
Obiskovalce središča je s svo
jim prihodom presenetil sam 
goriški nadškof Dino De An
toni. Otroci so mu ob dvigu 
'prapora" zapeli himno. V i- 
menu združenja Sončnica je 
uglednega gosta pozdravila 
Mirjam Bratina, ki se mu je za
hvalila za obisk in mu na krat
ko obrazložila pomen druš
tva, predvsem pa besede sre
čanje. Želela mu je, da bi tudi 
on vsaj za trenutek okusil ve
selje oziroma srečo v tem sre
čanju. Za njo je spregovoril še 
Mauro Leban, koordinatorka

središča Mirjam Pahor pa mu 
je  predstavila posamezne 
skupinice otrok in delo z nji
mi. Marta je nadškofu izročila 
darilo iz recikliranega papirja 
s spominsko sliko in kažistra- 
njo; oboje so otroci sami pri
pravili. Škof jih je najprej "na
govoril" s preprostimi igrica
mi in se jim  takoj prikupil; pri
jateljsko jim  je povedal nekaj 
misli in jim  razkril, kako lepo 
je živeti v skupnosti in se pri 
tem naučiti spoštovati in 
sprejemati drug drugega in se 
dopolnjevati s talenti, ki nam 
jih je Bog podaril. Dušni nad- 
pastir je s skupno slovensko 
molitvijo v čast Brezmadežni 
in s prisrčnim stiskom rok 
sklenil svoj bežni, a nepoza
bni obisk.

Sicer se v središču vse dni 
kaj dogaja. Otroci so ponos
no že razkazali raznovrstne 
predmete, ki so jih izdelali iz 
raznih materialov. Skrbno pa 
so dokončali izdelke, ki so 
jim  jih pomagali uresničiti v 
delavnicah CISI. Tu so se obis
kovalci Srečanj seznanili z 
mladimi, ki jim  narava pač ni 
bila povsem dobra mati; v nji

hovi družbi so deklice vezle, 
se naučile pripravljati lepe be
le kartončke iz odpadnega pa
pirja. Dečki pa so zahajali v 
mizarske delavnice in sesta
vili ptičje krmilnice in valilnice.

V petek, 23. junija, so tri 
skupine otrok sodelovale pri 
lovu na zaklad po goriškem 
mestu. Pri tem zabavnem is
kanju se jim  je pridružilo ne
kaj gostov, ki preživljajo pro
ste dni v središču Dijaškega 
doma Murenčki v Štmavru. 
Pri treh začrtanih postojankah
- ena je bila na gradu - so se 
morali ustaviti, odgovoriti na 
vprašanja oziroma izpolniti 
križanke in z dobljenimi smer
nicami nadaljevati pot do ci
lja. Zmagovalci so bili deležni 
pohvale in čokolade.

Nekateri otroci pa so se ob 
koncu prejšnjega tedna vrnili 
z Medvedjega Brda, kjer so 
preživeli pet dni z vrstniki iz 
središča Murenčki. O nepo
zabni izkušnji v lepem hribov
skem kraju nad Godovičem 
objavljamo tu spodaj članek 
udeleženke, ki si je zapiso
vala dnevnik.

Na praznik sv. Petra in Pav
la je bila v Vatikanu med slo
vesnim bogoslužjem tudi pode
litev palijev nadškofom metro
politom. Gre za posebno litur
gično znamenje, v obliki daljše 
bele štole s črnimi križi, ki jo 
podeljuje papež. Tako je msgr. 
Dino De Antoni prejel iz rok 
Janeza Pavla II. ta zunanji znak 
metropolitske časti oz. službe.

Goriška nadškofja je nam
reč naslednjica oglejskega pa
triarhata (skupaj z videmsko 
nadškofijo) in vsi njeni nadškof- 
je od grofa Karla Mihaela At
temsa dalje so bili tudi metro
politi, ki so kot visoki cerkveni 
predstojniki povezovali več 
škofij. Danes spada pod goriško 
metropolijo le Trst, nekoč pa je 
bilo v njenem okviru mnogo 
več in tudi oddaljenih škofij 
(med njimi Como).

Z ELENI  T E D E N  U D E L E Ž E N C E V  D V E H  P O L E T N I H  SREDI SC V D O M U  " M E D V E D "

MED ODKRIVANJEM IN ZABAVO
JERICA KLANJŠČEK

Dijaški dom S. Gregorčič in 
SD Sončnica sta v okviru po
letnih središč poskrbela, da 
smo lahko otroci preživeli ze
leni teden v naravi. Vseh nas 
je  bilo trideset, spremljali pa 
so nas Igor, Robi, Nevja in 
Mauro, biologinji Barbara in 
Ksenija ter inštruktorja Kle
men in Matjaž. Meni so naro
čili, naj pišem dnevnik, kako 
smo preživeli te dneve.

Do Medvedjega Brda nad 
Godovičem smo se pripeljali 
v nedeljo, 25. junija, s kom
biji. V domu Medved so nam 
najprej povedali pravila, ki 
smo se jih  morali držati. Ure
dili smo si sobo in kmalu po  
kosilu smo še šli pogledat 
kraj, kjer Pikelščica steče pod  
zemljo. Naslednji dan smo 
spoznavali naravo tako, da 
smo uporabljali različna čuti
la. Najprej smo uporabljali tip 
za prepoznavanje grmovja in 
listov, nato voh za razne rože 
in vid za enake barve v nara
vi. Iskali smo tudi nove živali 
v potoku Golovšku. Dobili 
smo paglavce in pijavke.

V torek smo se peljali v Id
rijo gledat, kako so nekoč pri
dobivali cinabaritno rudo. 
Šli smo v Antonijev rov. Po 
stopnicah smo prišli do kape
le Šv. Trojice, ki je  bila zgraje
na sredi 18. stoletja. Najprej 
smo videli jamskega škrata in 
majhne kapljice živega srebra 
na steni. Vodič nam je poka
zal, kje so rudarji v starih časih 
malicali, zunaj pa še tloris rud
nika in diapozitive. Meni ni

bilo všeč, da je  vsak rudar i- 
mel tako malo hrane, da je  
bil v rudniku toliko ur, in tudi 
to, da je imel kovinsko plošči- 

; co s svojo številko. Ko se je 
vrnil iz rova, jo  je  moral obe
siti na steno. Če ni bilo števil
ke, je pomenilo, da se ni vrnil 
iz rudnika. Tisto popoldne  
smo si ogledali še Divje jeze- 

\ ro in hodili po majavi brvi. Ko 
smo se vrnili, smo še plezali 
po opremljeni steni od tal do 
strehe doma. Bilo je  napor
no. Mateja je  bila najboljša 
med vsemi.

Naslednjega dne smo na
birali zdravilne rastline, da bi 
zvečer lahko skuhali čaj: me
to, materino dušico, bezgovi- 

\ co in druge. Opazovali smo 
tudi iglavce. Popoldne smo šli 

j  gledat stopinje zavra, ki je bil 
predhodnik dinozavrov. Te

stopinje so bile stare 210 m i
lijonov let. Ko smo se vračali, 
smo na robu gozda dobili tri 
urhe in dva planinska pupka. 
V domu pa smo si ogledali še 
eno vrsto podgane, miški in 
želvi. Za konec nam je inštruk
tor pokazal še nekaj vrst ognjev; 
tosostražni, piramidni, lovski...

V četrtek smo odšli v Ranč 
Kaja in Grom jahat konje. Na 
glavo smo si dali jahalno ka
pico kot pravi jahači. Popol
dne pa smo streljali z loki in 
si ogledali nekaj večjih ž i
vali: srnjaka in druge doma
če živali.

V petek je bilo tudi zani
mivo, ker smo šli na kmetijo 
Pr' jureč (na sliki). Tam nam 
je gospod pokazal in obra
zložil vsa opravila od setve do 
žetve, da lahko iz semena do
bimo moko, gospa pa je za

mesila in spekla kruh, ki nam 
ga je na koncu podarila. Ogle
dali smo si tudi razna potreb
na orodja. Dan smo zaključili 
s tabornim ognjem, ob kate
rem smo uprizarjali skeče, pe
kli hrenovke, krompir, jabol
ka, jajca in na koncu še tvist. 
Zame je bil ta najlepši od vseh 
večerov.

V soboto zjutraj smo iskali 
žuželke, pajkovce in druga 
manjša živa bitja, po kosilu pa 
šli v bazen na Vrhniko. Zvečer 
smo bili nagrajeni za razne de
javnosti in nastope v skečih. 
Punce smo dobile diplomo za 
čiščenje sob.

V nedeljo smo pospravili 
vse. jaz sem pospravila tudi 
ta zvežček, in to pomeni, da 
se je  ta enotedenski izlet res 
zaključil.
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R A Z S T A V A  B R I Š K I H  M O T I V O V A N D R E J A  K O S I Č A

ŠTEVERJANSKI FESTIVAL 
SE JE U R A D N O  ZAČEL!

RAJON, KI ŽIVI  
TUDI  POLETI

MARJAN DRUFOVKA

Prejšnjo nedeljo, 2. julija, 
so se ob 11.30, takoj po sveti 
maši, uradno razgrnile zave
se letošnjega 30. Festivala 
Števerjan 2000.

Predsednik društva F.B. Se
dej iz Števerjana Mihael Cor- 
si je v uvodnih besedah naj
prej toplo pozdravil prisotne, 
predstavnike civilne in cer
kvene oblasti, nato pa je pred
stavil letošnji festival, v bistvu 
ves napor, ki so ga organiza
torji vložili, da bo med Bo
rovci 7., 8. in 9. julija vse ste
klo, kot se takemu prazniku 
spodobi. V pevski sobi žup
nijskega Sedejevega doma je 
zatem sledila otvoritev razsta
ve akvarelov Andreja Kosiča, 
ki jih je predstavil prof. Joško 
Vetrih. Slike prikazujejo avtor
jev pogled na števerjansko 
vas, motive iz narave, veje, 
drevesa, trte... in pa Brd na
sploh. Slavnostno odprtje ju 
bilejne okrogle obletnice fe
stivala je s petjem povezoval 
mešani pevski zbor F.B. Sedej 
pod vodstvom prof. Bogdana 
Kralja. Začel je z Lipo, pesmi
jo, ki opeva lepoto življenja, 
in sklenil z živahnim Kolom 
v priredbi Vasilija Mirka.

Tajnica društva Franka Pa- 
dovan in podpredsednik 
Marko Terčič pa sta se osre
dotočila na obrazložitev obeh 
tekmovalnih večerov, nedelj
skega finala; spregovorila sta 
tudi o gostu letošnjega tri
dnevnega tekmovanja, zna
nem ansamblu Gašperji, s 
katerim bo igral Slavko Av
senik, pa o neverjetni energiji 
in trudu, ki sta bila vložena v 
promocijsko in organizacij
sko plat celotnega praznika. 
Svoj posegstastrnilastoplim 
vabilom za vse, da obiščejo 
ta vedno odmevnejši štever- 
janski festival.

Tako smo stopili v teden 
zadnjih priprav in opravil z 
željo, da se bo počutil lepo

in sproščeno, kdor se bo ta 
konec tedna odločil, da obi
šče Števerjan. Popeljali se bo
mo v števerjanske večere, 
programsko nabite z motivi 
narodnozabavne glasbe, in se 
dobesedno zasanjali ob zvo
ku zapeljivih polk in valčkov, 
v svežini Borovcev župnijske
ga parka. Gostoljubje organi
zatorjev, kapljica briškega vi
na in dobro založeni kioski 
pa bodo poskrbeli za nadalj
njo prijetno družabnost na fe
stivalu, ki se večkrat rada za
vleče pozno v noč. Sami or
ganizatorji lahko zagotovijo, 
da pri zrežiranju celotnega 
praznika je potrebno ogrom

no moči, rok in dobre volje. 
Toda vzdušje, ki se ustvari v 
teh treh dneh na tem pravo
kotniku briške zemlje ob šte- 
verjanskem trgu, poplača vse 
delo in napore. Da nam bo 
lahko ostal letošnji jubilejni 
festival z zadoščenjem usi
dran v spominu, pa sta še 
nujno potrebna dva pogoja, 
sončno poletno vreme, brez 
katerga je festivalu vzeta luč, 
in pa masiven odziv zvestih 
poslušalcev, ljubiteljev take 
glasbe.

Tamle med Borovci je že 
vse pripravljeno. Lahko se od
pravimo v Števerjan.

PRAZNIK 
NA CESTI
Goriška mestna četrt, ki 

združuje področje Placute in 
Svetogorske ulice, je znana 
po tem, da rada posveča po
zornost združevanju ljudi, in 
to velikokrat tudi v sodelova
nju s krajevno enoto v sosed
njem Solkanu, torej tudi s hva
levrednimi čezmejnimi pobu
dami. Med zadnjimi tovrstni
mi prireditvami sta bila po
hod po tem območju, o kate
rem smo že pisali, in prva iz
vedba pobude Incontrarciln- 
Contrada (Srečanje v mestni 
četrti), ki je potekala na pobu
do rajona in družbeCISI pred 
nekaj tedni v ulici Palladio po
leg šole, ki jo upravljajo uršu- 
linke. Namen slednje je bil 
prirediti pravi praznik ljudi, ki 
so imeli priložnost se srečati 
na cesti, ob stojnicah boljše
ga trga, ki je ponujal radoved
nim obiskovalcem umetniške 
in obrtniške izdelke, in to od 
indonezijske umetnosti do ja
ponskih Pokemonov, ki nav
dušujejo najmlajše, pa do e- 
nogastronomskih štantov. Ki
oski pa so bili le okvir pestre 
alternativne poletne priredit
ve za Goričane, ki jim  vroči 
letni čas ne pomeni samo 
morje, plažo ali hribe, ampak 
tudi sproščeno doživljanje la
stnega mesta. Tako seje z ne
kaj točkami predstavila plesna 
skupina Santa Gorizia, za njo 
je zapel zbor Andos, nadalje 
so našli mesto zase ljubitelji 
slikarskega ex-temporeja, ki 
so se ga udeležili učenci os
novne šole pri uršulinkah. 
Najboljši so prejeli odličja in 
kupon za bogat nakup v knji
garni. Še isti dan je bilo tudi 
tekmovanje v šahu, nato pa 
iznajdljiva tekma: udeleženci 
so morali uganiti, koliko je 
tehtal koš s kulinaričnimi do
brotami. Kdor je uganil, je pre
jel - v prisotnosti občinske od
bornice Francioso in deželne
ga odbornika Romolija - kot 
nagrado koš z njegovo sko
raj 10 kg težko vsebino. Sre
čanje je sklenila glasbena sku
pina Debito comune.

PRI JETNO KRE S O V A N JE V SELCAH

OB U DIL I  STARODAVNI  
OBIČAJ

Na predvečer sv. Ivana je 
v Laškem spet zagorel tradi
cionalni svetoivanski kres. Še 
pred 45 leti so svetoivanske 
kresove prižigali v severnem 
mestnem predelu Tržiča, in 
sicer v kraju Mandria, ki se 
nahaja pod želežniško progo 
in kjer je takrat prebivalo ve
liko Slovencev, saj tega mest
nega predela ni načela urba
nizacija.

Tradicijo svetoivanskih kre
sov je v zadnjih letih obnovi
lo društvo Jadro, ki je kreso
ve prirejalo v kraju Križada 
nad Polačami. V zadnjih letih 
pa se kresovanje prireja v Sel
cah, in sicer v parku, kjer je 
skozi vse leto veliko društve
nih praznikov in šager. S tem 
se omogoča tudi starejšim 
ljudem, da si pobliže ogleda- 
1 jo  kresovanje.

Ob najdaljšem dnevu v le
tu so se v Selcah srečali mno
gi Slovenci iz Laškega, ki so s 
svojo prisotnostjo pokazali, 
da niso pozabili na starodav
ni običaj. Najprej so z igrami 
nastopili otroci, ki obiskujejo 
slovenski vrtec in osnovno 
šolo, nato pa so udeleženci i- 
meli priložnost za prijeten kle
pet ob veseli glasbi, na razpo
lago pa je bil tudi bogat pri
grizek. Sodelovala sta harmo- 
nikaša Rudi Pintar in Tadej Flo- 
renin, ki sta praznovanje po
pestrila s prijetnim petjem in 
glasbo. Letos je društvo Jadro 
izkoristilo to priložnost in na
gradilo Suzi Pahor iz Tržiča, 
ki je spletla najlepši venec iz 
poljskega cvetja. Ta bo odslej 
krasil društvena glavna vrata 
v Romjanu.

KM

SKPD FRANČIŠEK B. SEDEJ pod pokroviteljstvom  
ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE GORICA

va b i na

30. FESTIVAL 
ŠTEVERJAN 2000

P o d  B o r o v c i v Š te v e r ja n u

PETEK, 7. I  ULIJ A, OB 20.30
•  prvi tekmovalni večer;

SOBOTA, 8. JULIJA, OB 20.30
•  drugi tekmovalni večer;

NEDELJA, 9. JULIJA, OB 17.30
•  nastop finalistov.

Gost nedeljskega večera (ob 20.30) bo 
SLAVKO A V SE N IK  Z AN SA M BLO M  

GAŠPERJI
V Sedejevem domu razstavlja Andrej Kosič.

DELOVAL BO DOBRO ZALOŽEN BUFFET S TIPIČNIMI 
SPECIALITETAMI NA ŽARU; RAZSTAVA BRIŠKIH VIN.

O B V E S T I L A

VNEDEIJO, 16. julija, bo ob 
18. uri v gozdu pri Zgornji 
Branici (Kodreti) vsakoletno 
somaševanje ubitih štirih iz 
družine Brecelj, pa tudi za vse 
druge. Govoril bo g. Jožko 
Berce; pel bo mešani zbor iz 
Budanj, ki ga vodi Marjan 
Repič. Vabljeni k maši in dru
žabnosti! V primeru slabega 
vremena bo maša v cerkvi v 
Kodretih.

NABIRALNA AKCIJA za obno
vo župnijskih prostorov pri 
sv. Ivanu v Gorici na pobudo 
SDSončnica: lahko prispeva
te z darovi in brezobrestnimi 
posojili od enega do petih let. 
Darove lahko nakažete na te
koči račun št. 94981 pri Gori
ški hranilnici - ag. 1ABI: 6180, 
CAB: 12411, ul. Carducci, na 
ime: Chiesa di San Giovanni - 
Gorizia, ali pa jih oddaste žup
niku ali na upravo našega li
sta. Za posojila se lahko obr
nete do župnika C. Žbogarja.

SSO GORICA. Do 1. septem
bra bo urad odprt od pone
deljka do petka od 9. do 13. 
ure. Sedež bo zaprt od 14. do 
18. avgusta.

RAVNATELJSTVO SREDNJE Šole 
Ivan Trinko sporoča, da bo 
tajništvo v juliju in avgustu za
prto v popoldanskih urah in 
ob sobotah.

KNJIŽNICA D. feigelv  Gorici 
bo poleti odprta po tem urni
ku: od 3.7. do 4.8. od 8. do 
14. ure, zaprta od 7.8. do 1.9.

D A R O V I

ZA NOVI GLAS: v spomin na 
časnikarja in javnega delavca 
Poldeta Kemperleta ob 50-let- 
nici njegove smrti daruje prof. 
Jože Velikonja (ZDA) 1.000 
ameriških dolarjev.

ZA LAČNE otrokev Afriki: pr- 
voobhajanci iz Števerjana 
260.000 lir.

ZA sklad sestre Mihelange- 
le Maraž: N.N. 200.000; Pepi 
R ob prvi obl. smrti Stojana 
Peršiča 50.000 lir.

ZA SEMENIŠČE: namesto 
cvetja pok. Lojzetu Mužiču 
stric Mirko 100.000 lir.

ZA CERKVENI pevski zbor iz 
Števerjana: namesto cvetja 
na grob Lojzetu Mužiču dru
žini Kogoj-Lavrenčič 50.000, 
druž. Darko Dornik 50.000, 
Marijan Ciglič 100.000, druž. 
Remigij Ciglič, druž. Edi Jarc, 
žena Jolanda, hči Jožica, sin 
Ivan z družinama 300.000, 
druž. Florenin 50.000, Zana, 
Rinaldo, Edi 100.000, druž. 
Mario Ambrosi 50.000; v spo
min na Lojzeta Levpuščka 
N.N. 50.000, N.N. 200.000.

ZA CERKVENI zbor v Podgo- 
ri: v spomin na Alojza Levpu
ščka sestre Stanič 200.000 lir.

ZA CERKEV sv. Ivana: v spo
min na pok. Radislava Leopo- 
lija E.E. iz Štandreža 500.000.

ZA CERKEVv Števerjanu: ob 
1. sv. obhajilu Costanze stari 
starši Frandolič 100.000; na
mesto cvetja na grob Lojzetu 
M užiču teta Lojza M užič 
100.000, Majda in Albin Šuli
goj 300.000, druž. Remigij Ci
glič 100.000, druž. Edi Jarc

50.000, žena Jolanda, hči Jo
žica in sin Ivan z družinama
700.000, Antonija  M užič
50.000, N.N. 100.000, druž. 
Bogdan Ciglič 100.000, dru
žina Mario Ambrosi 50.000, 
prijatelji iz Trsta 120.000, 
Marco Felluga 100.000, Ivan, 
Lucija, Ivanka in Sonja Maraž
400.000, Cvetka, Marjanka, 
Damijan in Andrej z druži
nami 100.000, Anastazija in 
Nežica 150.000; v spomin na 
pok. Lojzeta Levpuščka N.N.
300.000 lir.

ZA CERKEV v Podgori: v spo- 
min na Alojza Levpuščka bra
tje in sestra Vogrič 200.000 lir.

ZA CERKEV v Rupi: Marica 
Tomasig 35.000; za dan bol
nikov v Rupi N.N. 20.000, 
N.N. 50.000 lir.

ZA CERKEV na Peči: ob 5. 
obl. smrti ljubljene mamejul- 
ke Marija z družino 150.000; 
ob 1. obl. smrti prijatelja Da
vorina Pelicona Romano Čev- 
dek z družino 150.000 lir.

ZA CERKEV v Jamljah: ob 
svetem krstu malega Petra 
daruje v spomin na pok. no- 
nota Mariota družina Soban
500.000 lir.

Č E S T IT K E

Tadeju se je  p r id ru ž i l  
bratec MITJA. Staršertia Alek
sandri in Franku Pahorju  
čestitajo in želijo vse naj
boljše vsi, k i so jim a  blizu in 
se tega dogodka z  njima ve
selijo.

Družino Aleksandre K o
sič in Franka Pahorja je  o- 
srečilo rojstvo drugorojen- 
ca MITJE. S srečnimi starši 
in bratcem se veselijo Fant
je  izpod Grmade.

Draga  MAJDA in GIUSEPPE, 
član i Foruma za  kulturo se 
veselimo vajinega vstopa v 
zakram ent sv. zakona. O- 
benem vama želimo, da bi 
vaju Bog obilno blagoslav
lja l s sadovi Svoje Ljubezni, 
k i je  Kristus.

GLASBENI DOGODKI 
C.A. SEGHIZZI 2000

Stopili smo v mesec julij in 
že je pred nami sklop med
narodnih pobud goriškega 
združenja C.A. Seghizzi. Od 
7. do 9. julija bodo potekali v 
mestnem avditoriju 31. ev
ropski študijski posvet o glas
beni vzgoji, 8. laboratorij o 
glasbeni vzgoji in 3. evropski 
razgovor med skladatelji in 
izvajalci. Od 10. do 13. julija 
bo v istih prostorih 6. natečaj 
solopetja za soliste in instru
mentalno spremljavo. Od 13. 
do 16. t.m. pa bo 39. medna
rodni natečaj zborovskega 
petja. Začel se bo v goriškem 
avditoriju z otvoritvenim kon
certom, nadaljeval 14. t.m. v 
opatiji v Rožacu in cerkvi Ža
lostne Matere Božje v Gradi
šču ob Soči; 15. julija se bo s 
t.i. zgodovinskim sporedom 
nadaljeval v teatru Giovanni 
da Udine v furlanski prestol
nici, 16. t.m. pa se bo končal 
v goriškem avditoriju.

STRANKA SLOVENSKA SKUPNOST

č e s t ita  s v o j i  č la n ic i  in  d o lg o le tn i  p o l i t i č n i  
d e la v k i d r. E R IK I JA Z B A R  ob p o r o k i  z in ž .  

M A R K O M  V O G R IČ E M  in  j im a  o b  p o m e m b n i  
ž iv l je n js k i  o d lo č i t v i  ž e l i  v e l ik o  d o b re g a .
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ODPRTJE L E T O Š NJE PO S T AJE T O P O L O V O

TOPOLOVO SPET TU!
V soboto, 1. t.m., so v To

polovem s primerno sveča
nostjo obeležili dvotedensko 
kulturno dogajanje, ki ga poz
namo pod imenom Postaja 
Topolovo. Svečanost je bila v 
tem, da se ni v Topolovem 
skoraj nič zgodilo, in vendar 
je vasica kar enostavno zaži
vela s kulturnim utripom, ki 
mu v okolici vsaj za dva ted
na zdaleč ne bo primere, saj 
je znano, da organizatorji 
mednarodnega dogajanja v 
tej vasici ne marajo uradnih 
cerimonij, v zameno za to pa 
so pravi mojstri komunikacije 
in so z leti dokazali, kako se

lahko tudi v najbolj oddalje
nem koncu našega planeta 
pripravi kulturno dogajanje, ki 
je zanimivo za bližnje ljubi
telje umetnosti in za tiste, ki 
morajo v ta kraj priti od daleč.

S pomočjo interneta in od
ličnih komunikacijskih potez, 
med temi tudi zaradi znane 
komunikativnosti Morena 
Morellija, ki je z Donatello 
Ruttar duša Postaje Topolovo, 
je prirediteljem uspelo prepri
čati najprej F-Jk, kasneje do
mala vso Evropo in svet, da 
se splača oditi v Topolovo in 
to kot gostje in tudi kot obis
kovalci kulturnih dogajanj.

Zato je bilo tudi glavna to
čka otvoritvenega dne prav 
spoznavanje obiskovalcev 
vasice z umetniki. Da pa ne 
bi bilo vse le na ravni sreča
nja, so poskrbeli župan obči
ne Grmek Lucio Paolo Cana- 
laz, predsednik Gorske skup
nosti Nadiških dolin Firmino 
Marinig ter odbornik za kul
turo videmske pokrajinske u- 
prave Fabrizio Cigolot, ki so 
v priložnostnih nagovorih le 
dali pečat uradnega odprtja 
in seveda pohvalno govorili o 
manifestaciji. Na tej so se prvi 
dan predstavljali likovniki z 
vseh koncev planeta, saj je,

recimo, Gregory Pryor prišel 
iz Melbourna, Julian Daspher 
celo z Nove Zelandije, Jan 
Van der Ploeg iz Amsterdama 
itd. Zvečer so zapele pevke 
ženskega zbora Znamenje iz 
bližnjih Voljč in obiskovalci so 
lahko spoznali ameriškega 
pesnika Jacka Hirschmanna.

Postaja Topolovo se bo to
rej dogajala še dober teden 
dni in, če boste zavili z jekle
nim konjem proti Benečiji in 
si boste privoščili ogled do
gajanja v vasi, ne bodite pre
senečeni, če boste prav v vsa
kem kotu vasi naleteli na kako 
likovno instalacijo ali literar
ni "happening"; vse to in še 
več je namreč Topolovo. 
----------------ZUT

O D  C ER KN E G A D O  P O RCI NJ A

ROMANJE ZDRUŽENJA CONCORDIA ET PAX
Katoliško združenje Con- 

cordia et pax, ki si že dalj časa 
prizadeva za sožitje ob meji, 
saj ima ustanovne člane tako 
v Sloveniji kot na Goriškem, 
je pred časom priredilo obisk 
- pravzaprav romanje v zna
ne kraje spomina na vojna 
grozodejstva, udeleženci so 
se namreč podali na obisk 
partizanske bolnice Franje, 
Lajš pri Cerknem, Kobarida 
in Porčinja. Že sama imena 
nam povedo, da gre za sim
bole in kraje vojnih grozot in 
namen skupnega obiska 
kakih šestdeset udeležen
cev z obeh strani meje je bil 
poklon vsem mrtvim, ki so 
umrli nasilne smrti, in moli
tev, da se kaj podobnega ne 
bi nikdar več zgodilo.

Sprava in mir sta vodili, ki 
ju ima združenje Concordia 
et pax zapisani že v imenu, in 
mladi cerkniški župnikjeprav 
o spravi spregovoril udeležen
cem izleta. Goriški nadškof 
De Antoni pa je obiskoval
cem spominskih krajev poslal 
pismo, v katerem seje spom
nil dveh mladih slovenskih 
duhovnikov-mučencev, ki sta 
bila umorjena v Cerknem: 
Sluge in Piščanca in vseh osta
lih žrtev nasilja. Udeležencem 
spominskega izleta je tudi za
želel, da bi sami odpustili vse 
zlo, da bi bili tudi sami deležni 
odpuščanja, kajti samo odpu
ščanje in sprava sta lahko pot 
k trajnemu miru.

V bolnici Franji so se ude
leženci zbrali v molitvi, saj so

na tem kraju trpeli in bili de
ležni solidarnosti ranjenci, 
kasneje pa so imeli udeležen
ci romanja na poti sveto ma
šo. Obiskali so tudi Lajše, kraj 
pomora nedolžnih ljudi, ki so 
bili žrtve nasilja, katerega je 
obrodilo nasilje, še prej pa iz
daja. Tu so imeli čas za raz
mislek, da nasilje rojeva samo 
nasilje in je rešitev in prihod
nost zares samo v spravi in 
miru, sožitju med različnimi. 
Na Lajšah so se udeleženci 
izleta namreč spomnili tudi 
tragedije v Cerknem, kjer je 
bilo med drugo svetovno voj
no ubitih petdeset ljudi. O  tej 
tragediji je zbranim spregovo
ril dr. Jožko Štrukelj, pravnik, 
nekdanji guverner jugoslovan
ske banke in župan iz Nove

Gorice, ki je v Cerknem med 
drugo vojno izgubil sestro.

V nadaljevanju svoje poti 
so se udeleženci spet zbrali 
pred simbolom pokola in na
silja iz prve svetovne vojne, 
pri kostnici v Kobaridu. Zad
nja postaja izleta, ki se ga je 
bil udeležil tudi predsednik 
goriške pokrajine inž. Gior- 
gio Brandolin, je bil Porčinj, 
kjer se je tud i zgodil hud zlo
čin. Tudi na tem mestu so se 
romarji tragično preminulih 
spomnili z molitvijo.

Prav vsi udeleženci so se 
strinjali, da je bil poučni izlet 
v te kraje pravo krščansko ro
manje, ki še kako spada v kon
tekst svetega leta, jubilejne
ga leta 2000.
----------------ZUT

ZDOMSTVO

O K T E T  S I M O N  G R E G O R Č I Č  V K A N A D I S L O V E S N O  V OTTAVVI

G O S T O V A N J E  R O JA K O V
Od 16. do 22. junija se je 

mudil v Kanadi oktet Simon 
Gregorčič iz Kobarida. Delo
vati je začel decembra 1977, 
ko se je skupina pevskih prija
teljev odločila, da bo nadalje
vala poslanstvo in tradicijo 
petja dedov in očetov. Zato so 
pesmi iz njihove zakladnice 
korenine okteta, sami jih ime
nujejo iskrice domorodne v 
pesmi. Stara pesem iz Poso
čja je bila stalna spremljevalka 
ljudi skozi življenje.

Vsakdo, ki je bil prisoten v 
dvorani župnije Marije Po
magaj na koncertu, je mogel 
takoj ugotoviti, da je bil kon
certni spored precej drugačen 
od koncertov, ki jim  pogosto- 
ma prisostvujemo. Umetni
ški program je v glavnem vse
boval stare pesmi iz gornjega 
Posočja, Kobariškega, 'Tolmin
skega" in iz hribovite Beneške 
Slovenije. Seveda so peli tudi 
umetne pesmi na besedila 
pesnika Simona Gregorčiča. 
Iz izvajanja okteta je bilo ob
čutiti, da pevci odlično poz
najo glasbeni stavek in prav 
zato je bilo njihovo petje glas
ba v pravem pomenu bese
de. Zlitost in barva glasov v 

reprostih pesmih sta nudi- 
a resnični umetniški užitek. 

Tudi z izvajanjem zahtevnih
E

i umetnih pesmi je oktet doka- 
I zal visoko umetniško in teh- 
! nično raven. Oktet vodi že 23 
let tenorist Metod Bajd, ki je 
številne domače pesmi prire
dil za koncertno zastopanje. 
Posebnost koncerta sta bila 
tudi izrazno bogato povezo
vanje in predstavitev pesmi, 
ki jo  je omislil in posredoval 
basist Ivan Rutar.

Pred koncertom v dvora
ni je oktet pel pri bogoslužju 

j v cerkvi a cappella Vodopiv
čevo "navadno" mašo, ki je bi
la za prisotne nekaj posebne
ga; te Vodopivčeve cerkvene 
skladbe namreč še ni bilo sli
šati s cerkvenih korov v Ka
nadi. Oktet iz Kobarida je tudi 
s tem obogatil slovensko kul
turnost v velikem Torontu, 

j  Oktet je nato 17. junija i- 
J  mel koncert v Beamsvilu pri 
Hamiltonu, 18. junija je na
stopil na Gregorčičevem dne
vu, ki ga vsako leto organizi
ra primorsko društvo Simon 

; Gregorčič v Torontu; 22. juni
ja je nastopil v Ottawi ob dne
va državnosti. Ob njihovem 
obisku smo slovenski rojaki 

I spet doživljali bogato dedišči
no slovenske kulture, ki sojo 
gojili rodovi primorskih roja
kov v gornjem Posočju.

  DRAN

DAN SLOVENSKE 
DRŽAVNOSTI

V četrtek, 22. junija, je ve
leposlanik republike Slovenije 
dr. Božo Cerar v Ottavvi pri
redil slavnostni sprejem ob 
prazniku državnosti republi
ke Slovenije. V predstavniških 
prostorih Rideau Cluba so se 
zbrali ugledni predstavniki 
slovenskega družbenega in 
gospodarskega življenja, pred
stavniki Kanadskega sloven
skega kongresa iz Toronta in 
Montreala, predstavniki Vse
slovenskega kulturnega od
bora iz Toronta in Hamiltona. 
Sprejema so se udeležili tudi 
predstojnik lazaristov iz Slo
venije g. Zdravko Pogorelc, 
župnika France Letonja iz 
Montreala in Franci Slobod
nik iz Hamiltona ter nadžup
nik France Rataj iz Šmartna 
pri Slovenjem Gradcu.

Na sprejemu so bili prisot
ni številni civilni in vojaški čla
ni diplomatskega zbora, akre
ditirani pri kanadski vladi, pri
soten je bil tudi vaitkanski 
predstavnik. Poseben pouda
rek je letošnjemu dnevu slo
venske državnosti dal toront
ski nadškof, kardinal dr. Aloj
zij Ambrožič, ki seje dalj časa 
zadržal v pogovoru s člani di

plomatskega zbora ter s pred
stavniki slovenske skupnosti 
iz Kanade. Sprejema se je iz 
Toronta udeležil tudi častni 
konzul republike Slovenije 
Jože Slobodnik, iz zahodne 
Kanade-Calgarija je prišel dr. 
inž. Franci Jeglič.

Letošnji slovesnosti je dal 
umetniški pečat oktet Simon 
Gregorčič iz Kobarida, ki je za 
začetek sprejema zapel ka
nadsko in slovensko himno. 
Veleposlanik dr. Božo Cerar 
je nato v angleščini, franco
ščini in slovenščini pozdravil 
navzoče in jih povabil, naj pri
sluhnejo kratkemu kulturne
mu programu okteta Simon 
Gregorčič, ki je zapel nekaj 
slovenskih narodnih iz Be
neške Slovenije in nekaj iz
branih umetnih pesmi. Oktet 
je pred izbrano mednarodno 
publiko za res umetniško iz
vajanje požel velik aplavz.

Po kulturnem programu 
je veleposlanik povabil vse 
navzoče na prigrizek in koza
rec slovenskega vina. Navzo
čnost Slovenije je bila potem 
v prijateljskih medsebojnih 
pogovorih močno prisotna. 
— ' DRAN

SLOVENIJA

IZ  T E D N I K A  V I TA C A T T O L I C A

MINISTER PETERLE 
ZA NAŠO ZAŠČITO
"Če zaščitni zakon ne bo 

odobren, bo nastala anoma
lija v odnosih med Slovenijo 
in Italijo. To ne bo v skladu z 
visoko ravnjo odnosov med 
obema državama, saj dobro 
napreduje sodelovanje na 
področju gospodarstva in 
komunikacij ter na drugih 
področjih, medtem ko slo
venska manjšina nima za
konskega varstva, kot ga že 
imajo Južni Tirolci in Valdo- 
stanci. Skratka želimo, da bi 
dosegli napredek tudi na tem 
področju, da naša manjšina 
ne bi bila več talec preteklih 
časov." Tako je med drugim 
dejal slovenski zunanji m ini
ster v daljšem pogovoru, ki 
gaje prejšnji teden objavil te
dnik videmske nadškofije Vi
ta cattolica, katerega odgo
vorni urednik je naš beneški 
rojak Ezio Gošnjak.

Minister Peterle je še de
jal, kako bi Slovenija rada v i
dela, da bi se za zaščito slo
venske manjšine v Italiji zav
zela tudi Evropska ljudska

stranka, naglasil pa je, da dvo
stranskim odnosom med dr
žavama ne bo koristilo dej
stvo, da Italija ni odobrila za
ščitnega zakona.

Minister Peterle je izčrpno 
odgovarjal tudi na druga vpra
šanja, med njimi na problem 
krepitev povezav med Zaho- 
don in Vzhodom ter med Se
verom in Jugom, pri čemer 
je omenjal "koridor 5", ki za
deva tako cestne kot želez
niške povezave, ter problem 
tako imenovanih "evroregij". 
V tej zvezi je dejal, da želi re
publika Slovenija ohraniti pri
vilegirane stike s Koroško v 
Avstriji in Furlanijo-Julijsko 
krajino v Italiji, saj se res ve
liko lahko naredi prav na de
želni ravni. Evropska zveza 
bi lahko nakazovala več fi
nančnih sredstev za krepitev 
čezmejnega sodelovanja, saj 
so vzdolž državne meje na 
obeh straneh nerazvita ob
močja, ki so tudi demograf
sko hudo ogrožena.

PREDSTAVI TEV K NJIGE M A R T I N A  BRECLJA

O DUŠANU PIRJEVCU 
TUDI V LJUBLJANI
V klubu Nove revije so v 

Ljubljani v sredo, 28. junija, 
predstavili dve knjigi, in sicer 
Vidno in nevidno francoskega 
misleca Maurice Merleau- 
Pontyja, ki je bil fenomenolog 
estetičnega v izvirnem, grš
kem pomenu, se pravi v po
menu, ki obsega vse čutno, od 
zaznave do telesnosti v celo
ti. Zahtevno filozofsko delo, 
ki gaje mislec napisal tik pred 
smrtjo leta 1961, je v sloven
ščino lepo prevedla Ana Sa- 
mardžija, knjiga pa je izšla v 
zbirki Phainomena, ki je ena 
temeljnih zbirk Nove revije. O 
knjigi je na tiskovni konferen
ci spregovoril dr. Tine Hribar, 
ki je poudaril, da Merleu-Po- 
nty izhaja iz Heideggerja in da 
gre pri knjigi za veliko inova
cijo, ki je močno vplivala na 
postmoderno, evropski feno
menologiji pa je dala novega 
zagona. Prevajalka Ana Sa- 
mardžija je spregovorila o le
pem, a težavnem prevajanju 
traktata, ki je ostal nedokon
čan, a je vseeno izjemnega po
mena za nadaljnji razvoj fe
nomenologije in postmoder
ne misli in umetnosti.

Univ. prof. Dejan Komel je 
predstavil avtorja in knjigo o 
Dušanu Pirjevcu, ki je v ita
lijanskem jeziku pod naslo
vom Rivoluzione e catarsi (Re
volucija in katarza) izšla pri tr
žaški Mladiki, napisal pa jo  je 
dr. Martin Brecelj, in sicer kot 
diplomsko nalogo na filozof
ski fakulteti na tržaški univer
zi. Dr. Komel je poudaril po
membnost dela, ker je prvič, 
daje nekdo o Dušanu Pirjev
cu pisal od zunaj, pa čeprav 
gre za slovenskega avtorja. O 
njem, ki je utrujen od revolu

cije iskal svojo duhovnost, je 
spregovoril tudi avtor sam, ki 
je označil Pirjevca za enega 
najpomembnejših mislecev 
slovenske moderne dobe. Dr. 
Brecelj je dejal, da je skušal 
Pirjevec gledati na svet celos
tno, povedal pa je tudi nekaj 
več o tem, kako so delo spre
jeli italijanski bralci in kolegi. 
Po mnenju dr. Breclja Pirjevec 
še danes vzdrži vsako primer
javo z evropskimi misleci te
danje dobe in bi ga lahko tudi 
vzporejali z Vattimom, teore
tikom "šibke misli" (pensiero 
debole).

Na zelo obiskani tiskovni 
konferenci je govoril tudi gos
titelj in direktor založbe Nova 
revija ter pesnik Niko Grafe
nauer, ki je poudaril veselje 
nad dejstvom, daje delo o nje
govem učitelju in velikem 
mislecu Pirjevcu izšlo v itali
janskem jeziku, ker doslej Pir
jevčeve misli ni nihče mogel 
spoznati, če ni poznal sloven
skega jezika; poudaril je važ
nost tega dejanja, ker bodo 
sedaj lahko tudi tuji misleci 
spoznali Pirjevca. Istočasno je 
Grafenauer tudi obljubil, da 
bo Brecljevo delo izšlo tudi v 
slovenskem prevodu pri Novi 
reviji naslednje leto, seveda 
brez uvoda, v katerem dr. Bre
celj prikaže italijanskemu 
bralcu okolje, čas in miselnost 
slovenske dobe, v kateri se je 
Pirjevec uveljavil.

Z veseljem lahko zapiše
mo, da je knjiga dr. Martina 
Breclja naletela na zares lep 
sprejem. Po besedah udele
žencev gre za tehtno delo, ki 
Pirjevca upravičeno umešča 
med velike evropske mislece. 
--------------  JUP
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SLOVENIJA

PO Z A S L U G I  KD BRCE

D O PISO VA N JA  PREDSEDNIKOV  
O  V O L IL N E M  SISTEMU

MARJAN DROBEZ

V slovenski politiki se vsak 
dan zgodi kaj novega, tudi ne
predvidljivega. Soočanja med 
strankami in njihovi predstav
niki pa so čedalje bolj ostra, 
kar kaže, da seje predvolilna 
kampanja že pričela. Predsed
niku državnega zbora Podob
niku se je prejšnji teden ko
maj posrečilo prekiniti pole
mike med poslanci, daje par
lament lahko nadaljeval zase
danje. Tudi razpravo o rjavih 
medvedih v Sloveniji, v petek, 
30. junija, so nekateri poslanci 
izrabili za medsebojne žalitve 
in obtoževanja. Zedinili pa so 
se v mnenju, da je v Sloveniji 
od 580 do 620 medvedov, 
kar je glede na mednarodna 
merila kar trikrat preveč. Pod
prli so tudi zahtevo poslanca 
Benjamina Henigmana iz Slo
venske ljudske stranke, da mo
ra vlada v mesecu juliju držav
nemu zboru predložiti strate
gijo upravljanja medvedje po
pulacije.

Vlada pa je medtem doseg
la pomemben uspeh, ki je skla
den z njenim programom. 
Pravočasno je namreč izdela
la poročilo o napredku Slove
nije pri vključevanju v EU, v 
obdobju od junija lani pa do 
konca junija letos, ter ga dan 
pred rokom poslalav Bruselj.

Poročilo je natančno, celovi
to in obsega kar 300 strani be
sedila. Septembra pa bodo 
slovenski predstavniki evrop
ski komisiji (vladi) predstavili 
še napredek, dosežen po od
daji poročila. Državni zbor bo 
obravnavi in sprejemanju t.i. 
evropske zakonodaje v juliju 
in septembru namenil vsaj tri 
izredna zasedanja. Evropska 
komisija bo letošnje poročilo
o napredku držav kandidatk 
za članstvo objavila na za
četku novembra. Novi vladi 
so za njena prva dejanja in u- 
krepe izrekli priznanje tudi na 
sprejemu, ki gaje predsednik 
Andrej Bajuk v četrtek, 29. ju
nija, priredil na Brdu pri Kra
nju za vodje diplomatskih ko
misij, ki so akreditirane v Slo
veniji, Doajen diplomatskega 
zbora, apostolski nuncij msgr. 
Edmond Farhat, je v svojem 
nagovoru povedal, "da so tudi 
diplomati v Sloveniji potek 
nedavne vladne krize sprem
ljali zelo pozorno." Nato pa je 
menil, "daje predsednik vla
de dr. Bajuk v dosedanjih na
stopih nakazal dve bistveni u- 
smeritvi, namreč zvestobo do 
preteklosti in narodove dedi
ščine ter veliko odprtost do 
prihodnosti."

Spričo približevanja rokov, 
določenih za razpis parlamen
tarnih volitev, sta si državni

poglavar Milan Kučan in pred
sednik državnega zbora dr. 
Janez Podobnik izmenjala pis
mi o tem, kakšne so možno
sti za sprejem sprememb vo
lilnega zakona. Spremembo 
bi bilo treba sprejeti čimprej, 
vsaj do sredine julija, torej do 
dne, ko bi predsednik države 
že lahko razpisal tudi volitve. 
Politične stranke, ki so zasto
pane v parlamentu, pa se še 
niso sporazumele o morebit
ni spremembi volilnega za
kona oz. o uveljavitvi novega 
volilnega sistema, kar bi zah
tevalo tudi spremembe usta
ve in razpis referenduma, po
trditvenega ali zakonodajne
ga. Najbolj trden in celovit je 
predlog socialdemokratske 
stranke, ki zahteva sprejem 
zakona o dvokrožnem večin
skem volilnem sistemu, kot je 
bil izglasovan na referendumu 
in kasneje potrjen z odločbo 
ustavnega sodišča. Janez Po
dobnik je v pismu, poslanem 
državnemu poglavarju, zapi
sal, "da bodo v komisiji za vo
lilni sistem in ustavne spre
membe v naslednjih tednih 
verjetno dosegli napredek pri 
odločitvi o volilnem sistemu." 
Glede na določila slovenske 
ustave bi parlamentarne vo
litve v Sloveniji lahko bile že 
17. septembra, najpozneje pa
12. novembra.

VKLJUČEVANJE
V EVROATLANTSKE 
POVEZAVE

Ameriški kongres je prej
šnji teden soglasno sprejel 
resolucijo o Sloveniji. V njej 
izreka pohvalo in priznanje 
za njeno politiko in usmeri
tev v mednarodnih odnosih, 
zlasti kar zadeva sodelova
nje z Združenimi državami 
Amerike. V dokumentu je za
pisano, da bo sprejetje Slo
venije v Evropsko zvezo in 
zvezo Nato pomemben ko
rak k nerazdeljeni in svobo
dni Evropi. Resolucija je bila 
najprej soglasno sprejeta v 
senatu, nato pa je dobila po
trditev še v predstavniškem 
domu.

Sprejeli so jo na pobudo 
znanih senatorjev, med kate
rima sta bila tudi vplivni pred
sednik odbora za mednarod
ne odnose republikanec Jes- 
se Helms ter George Voino- 
vich, republikanski senator 
slovenskega rodu. Kongres
niki so v resoluciji izrazili tu
di mnenje, da je Slovenijo 
treba pohvaliti zaradi zave
zanosti demokratičnim na
čelom, človekovim pravicam 
in zaradi prehoda iz komu
nističnega central noplanske- 
ga gospodarstva v tržno eko
nomijo.

IN  M E M O R IA M

BRAT RUDI
(MAKSIMILIJAN)
RUDEŽ

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • •

Na Sveti gori smo se v ne
deljo, 25. junija, poslovili od 
dolgoletnega organista tam
kajšnje bazilike, frančiškan
skega brata Rudija (Maksimi
lijana) Rudeža. Pokojnik se je 
rodil 7 7. januarja 797 3 v Ko
bjeglavi na Krasu, zaradi fašis
tičnega raznarodovanja pa je  
še kot mlad fant zbežal v Ju
goslavijo in na Hrvaškem vs
topil v frančiškanski red. Tu je 
služboval v več hrvaških sa
mostanih, leta 1945 pa je po 
dolgih letih prišel domov na 
dopust in 24. novembra t . i 
odšel k frančiškanom na Sve
to goro, kjer je ostal do smrti. 
Umrl je  27. junija letos v bol
nišnici v Šempetru pri Gorici, 
kamor so ga odpeljali nekaj 
dni prej zaradi slabosti.

Spoštovanje do pokojnika 
je pokazala že velika množica 
vernikov, ki je prišla na Sveto 
goro na pogreb, pa tudi večje 
število duhovnikov, frančiš
kanskih sobratov in zlasti p ri
morskih škofijskih duhovni
kov. Pogrebni obred, ki je po 
tekal po običajni nedeljski 
popoldanski maši, je vodil p. 
Stane Zore, provincial sloven
ske frančiškanske province 
Svetega Križa, ki je  tudi vodil 
somaševanje. V pridigi po e- 
vangeliju je obširno orisal po
kojnikov lik, ob koncu maše 
pa sta se od br. Rudija, kate-

V SLOVENIJI BO NOV 
POPIS PREBIVALSTVA

Vlada je na seji 29. junija 
sprejela predlog zakona o po
pisu prebivalstva Zakon naj bi 
po hitrem postopku sprejel 
državni zbor. Direktor držav
nega statističnega urada To
maž Banovec je povedal, da 
so že začeli s pripravami za 
popis, ki ga bodo opravili v le
tu 2001. Zanj bo iz državnega 
proračuna treba zagotoviti 
2,6 milijarde tolarjev, od tega 
zneska pa bo kar 1,7 milijar
de namenjeno za honorarje 
popisovalcev. Pri popisu bodo 
zbrali tudi podatke o številu 
stanovanj, saj o tem zdaj nima
jo  natančnih evidenc.

BOGDAN GROM V 
AJDOVŠČINI

V Pilonovi galeriji v Ajdov
ščini bo v petek, 7. t.m., ob 20. 
uri odprtje razstave tržaškega 
umetnika Bogdana Groma, ki 
že vrsto let živi v ZDA. Pred 
dvema letoma je imel ob 80- 
letnici veliko retrospektivno 
razstavo v Državni galeriji v 
Nevv Jerseyju v ZDA; manjši 
izbor s te razstave bo tudi v 
ajdovski galeriji. Na razstavi 
bodo na ogled risbe z ogljem 
in skupina malih plastik, izre- 
zanke in grafični listi.

DOSEŽKI LAZKOVE ŠOLE
V sporedu Glasbe z vrtov 

sv. Frančiška bo v dvorani sa
mostana na Kostanjevici v to
rek, 11. t.m., ob 20. uri nastop 
udeležencev Mednarodne 
poletne klavirske šole v Aj
dovščini, ki jo ruski pedagog 
Igor Lazko vodi s pomočjo a- 
sistenta Mirana Devetaka

KULTURNI UTRIP 
V GABROVICI

Pred štirimi leti ustanov
ljeno Kulturno društvo Brce 
iz Gabrovice pri Komnu je že 
večkrat dokazalo veliko vital
nost in pestro kulturno delo
vanje, ki je ime društva iz ožje 
kraške domovine poneslo še
v osrednjo Slovenijo ter v za
mejstvo in tujino. To predv
sem po zaslugi društvene gle
dališke skupine, ki je v štirih 
sezonah pripravila prav to
likšno število predstav: v se
zoni 1997-98 so tako Gabrov
čani naštudirali komedijo Ra
deta Pregarca in Sergeja Ver
ča Veselica, naslednje leto so 
bili na vrsti Verčevi Stmčki v 
mineštri, nato veseli večer, po
svečen zakladnici slovenske 
ljudske pesmi Pa po lojtrcigor, 
pa po lojtrci dol Mirka Mah
niča in Sergeja Verča, letos pa 
se je gledališka skupina dru
štva Brce predstavila s kome
dijo Cvetka Golarja Dve ne
vesti, ki je svojo premiero do
živela v petek, 30. junija, pono
vitev pa v soboto, 1. julija. V 
prejšnjih treh sezonah so Ga
brovčani odigrali skupno 33 
predstav, skupno število gle
dalcev pa je bilo 6.482, kar je 
zelo zgovoren podatek.

Komedija v treh dejanjih 
Dve nevesti, ki jo  je za to pri
ložnost režiral priseljeni do
mačin Anton Petje (prejšnje 
tri predstave je režiral Sergej 
Verč, ravno tako "priselje
nec"), je postavljena v prepro
sto vaško okolje (k čemur pris
peva tudi sočno domače na
rečje), kjer si ljudje pomaga
jo, kot vedo in znajo, tudi z 
lažjo in prevaro preko razka
zovanja navideznega boga
stva, da bi svojim otrokom le

pridobili ženina oz. nevesto, 
ne glede nato, a lisojimvšeč 
ali ne, ali je med njimi ljube
zen ali ne. Nauk je seveda ta, 
da iz take moke ni kruha: ba
rantanje z mladimi se nikoli 
ne obnese, laži imajo kratke 
noge, dobri gospodarji (vtem 
primeru bogati kmet Na- 
paljon) pa vedno vse dose
žejo. To pokaže tudi razplet 
dogajanja: prevare pridejo 
vendarle na dan in vsaka dobi 
"ta pravega".

S komedijo Dve nevesti je 
gledališka skupina KD Brce 
tako zaključila niz t.i. "iger o 
ljubeznih", pri katerih se je 
predstavila kot homogena in 
uigrana skupina, ki s svojim 
živahnim nastopom zna pri
tegniti občinstvo, naj bo to v 
domačem okolju ali pa drugje 
na Primorskem, v Ljubljani, 
med zamejci na Opčinah in 
med slovenskimi izseljenci v 
Parizu. S svojim igranjem pa 
gabrovški amaterski gleda
liščniki lepšajo predvsem 
osrednji vaški praznik, se pra
vi god farnih zavetnikov sv. 
Petra in Pavla. Ob tej prilo
žnosti je poleg procesije in 
maše, ki sta potekali v sredo, 
28. junija, bila na sporedu še 
vrsta drugih kulturnih točk, 
pa tudi veselica s plesom. Po
leg osrednjega kulturnega do- 
godka, se pravi gledališke 
predstave, moramo omeniti 
tudi krstni nastop novousta
novljenega domačega mla
dinskega pevskega zbora 
Bršljan, ki se je pod vodstvom 
Ines Švara prvič predstavil 
domačemu občinstvu v sobo
to, 1 .julija.

iž

JEDRSKA EL EKTRA RNA KRŠKO

VARNOST USTREZA 
STROGIM MERILOM
V jedrski elektrarni Krško 

so končali doslej najbolj ob
sežen remont naprav in po
sodobitev tehnologije prido
bivanja energije. Objekt sedaj 
spet deluje s polno zmoglji
vostjo in pričakujejo, da bodo 
letos vJE Krško proizvedli več 
kot 5 milijard kilovatnih ur 
elektrike. Del proizvodnje bo
do nemara izvozili na Hrva
ško, ki zdaj ne odklanja več 
nakupa električne energije v 
Sloveniji. Morda je to obeta
ven znak za rešitev zapletov 
in sporov med Slovenijo in Hr
vaško, ki sta solastnici jedrske 
elektrarne.

V okviru posodobitve na
prav in tehnologije pridobiva
nja energije so zamenjali dva 
uparjalnika, ki bosta prispeva
la k večji varnosti obratova
nja. Remont in posodabljanje 
sta trajala 62 dni, pri čemer 
je 1200 delavcev izvedlo 
5873 raznih posegov. Uvede
na je vrsta novih rešitev, naj
večja pridobitev pa je nov si
mulator za usposabljanje de
lavcev in strokovnjakov, ki so 
zaposleni v JE. Simulator je
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zelo podoben komandni so
bi, le da služi zgolj usposa
bljanju. Ta nova pridobitev v 
Krškem je po besedah vodje 
modernizacije Martina Nov- 
šaka najsodobnejša na svetu.

Remont in posodobitevJE 
Krško sta stala 205 milijonov 
mark. Spričo omenjenih in 
drugih novosti strokovnjaki iz 
Slovenije in tudi iz zahodnih 
držav ugotavljajo, da varnost 
jedrske elektrarne Krško se
daj ustreza najbolj zahtevnim 
mednarodnim merilom in 
standardom. Glavni direktor 
elektrarne Stane Rožman je 
po zaključku remonta in po
sodobitve opreme poudaril, 
"da so z deli obdržali doseda
nji tempo stalne nadgradnje 
varnosti, ki jo zahtevajo slo
venski organi, torej mi sami, 
pa tudi subjekti mednarodne
ga nadzora. Vedeti moramo, 
da se bo Slovenija vključila v 
EU in da so vse članice te po
vezave, ki imajo jedrske pro
grame, podvržene dodatnim 
neodvisnim varnostnim pre
sojam organov EU."
---------------  M.

rega krsta je ležala v cerkvi, po
slovila še dva laika, predstav
nik primorskih organistov in 
zastopnica pokojnikove roj
stne župnije. Na koru je  pre
peval svetogorski mešani pe
vski zbor pod vodstvom Jož- 
kota Hareja.

Iz besed govornikov smo 
zaznali poglavitne osebno
stne lastnosti in vrline pok. br. 
Rudija, ki pa je  vse življenje 
ostal frančiškovsko skromen. 
Njegova glavna skrb so seve
da bile svetogorske orgle in 
igranje pri nedeljskih mašah, 
kar je  opravljal redno in po 
žrtvovalno, dokler som u do
puščale moči. Čeprav ni imel 
možnosti si pridobiti visoko 
glasbeno izobrazbo, pa je to 
nadomeščal z izrazitim talen
tom, tako da je b il pravi uži
tek poslušati njegovo sprem
ljanje ljudskega petja v bazi
liki, prav tako njegove impro
vizacije oz. orgelske predigre, 
medigre in poigre. V vsem 
tem je razodeval nadarjenost 
in izkazoval močno invenci- 
jo. Pokojni br. Rudi pa je tudi 
v človeškem smislu b il širok 

j človek, s katerim se je bilo pri
jetno pogovarjati, pri čemer je

izkazoval globoko duhovnost, 
modrost in vsestransko narav
no nadarjenost, tudi zanj zna
čilen smisel za humor. V skla
du s frančiškansko skromno
stjo je navidez neopazno sle
dil življenju okrog sebe, a je re
alno presojal človeške značaje 
in vedno vdano zaupal Božji 
Previdnosti. Poleg organistov- 

! ske službe pa je, dokler je mo
gel, rad poprijel tudi za kme
čka in druga fizična dela ter več 
desetletij za potrebe Hidro
meteorološkega zavoda repu
blike Slovenije meril padavine 
na Sveti gori.

Ko so krsto s truplom pok. 
br. Rudija polagali v zemljo na 
svetogorskem pokopališču, 
smo se zavedali, da odhaja od 
nas človek, ki je desetletja mo- 

' čno zaznamoval življenje na 
tej božji poti, se tu srečeval s 
tisočimi ljudmi, zlasti pa s pev
ci in organisti, ki ga bomo o- 
hranili v najlepšem spominu. 
Tudi na tem mestu je  pokoj
nika spremljala poslovilna pe
sem, najprej sobratov frančiš
kanov in nato tudi pevskega 
zbora iz Kobjeglave.

Naj počiva v miru! 
   MV
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MNOGOLASTNINSKE  
PRAVICE V 
ITALIJANSKI 
ZAKONODAJI

POTREBA PO VEČJEM 
SODELOVANJU

DAMJAN HLEDE

Ker smo že vstopili v po
letni čas, je prav, da spomni
mo bralce na zakonodajo, ki 
urejuje to novo obliko kori
stenja stanovanjskih nepre
mičnin s počitniškim name
nom.

Mnogolastninska pravica 
je posebna zvrst solastnine in 
obstoja v pravici posamezni
kov, da lahko vsak izmed njih 
razpolaga z bivališčem za do
ločen čas v letu. Gre torej za 
neko ciklično izmenično pra
vico razpolaganja s počitni
škimi bivališči, kar povzroča, 
da s formalnopravnega vidi
ka dejansko istočasno obsta
ja na isti stanovanjski enoti 
več avtonomnih in ekskluziv
nih pravic, katerih možnost 
izvajanja-koristenja je časov
no porazdeljena v letu.

V Italiji jo  urejuje zakon št. 
42 7 z dne 9. novembra 1998, 
ki je vstopil v veljavo 12. fe
bruarja 1999. S tem zakonom 
se je italijanska država prila
godila evropski smernici iz le
ta 1994. Zakon predvideva 
posebne obveznosti za pro
dajalce mnogolastninskih pra
vic na stanovanjih in vzpored
ne pravice, ki jih ima njihov 
kupec.

Prodajalec mora pred po
godbo izročiti klientu infor
mativni list, v katerem morajo 
biti podrobno opisani vsi po
goji kupčije. Kupec nima no
benih drugih bremen razen 
tistih, ki mu jih pogodba izre
cno nalaga. Ima pa široko pra
vico do odstopa od pogodbe: 
v roku desetih dni od podpi
sa lahko odstopi tudi ad nu- 
tum, torej nemotivirano in 
brez razlogov. V roku treh me
secev od podpisa pa lahko 
odstopi le v slučaju, ko pogo
dba ne vsebuje kakšnega nuj
nega elementa. V tem prime
ru ni potrebno nobeno povra
čilo stroškov. Do izteka roka 
za odstop kupec ne sme iz

vršiti nobene anticipacije ali 
akontacije. Prodajalec pa mo
ra - v primeru, ko gre za sta
novanje, ki ni še gradbeno do
končano - nuditi osebno, ban
čno ali zavarovalniško jam
stvo za njegovo dokončno iz
gradnjo.

Zakon upošteva in uvaja 
mnogolastninske pravice le v 
obliki stvarnih nepremičnin
skih pravic. Zelo pogosta in 
razširjena pa je še druga obli
ka, t.i. delniška mnogolastnin
ska pravica, ki je od tiste, ki 
smo jo doslej obravnavali, pre
cej različna. Pri doslej obrav
navani zvrsti gre pač za pra
vo, čeprav atipično, stvarno 
pravico na nepremičnino. 
Naslovnik mnogolastninske 
pravice ima torej v zvezi z nje
nim predmetom vse pravne 
in davčne obveznosti, ki se ti
čejo lastnikov. Pri delniških 
mnogolastninskih pravicah 
pa je koristnik le delničar, če 
je pravica do koristenja sta
novanjske pravice vezana na 
samo posest delnic, če pa je 
vezana na posebno "stransko" 
pogodbo, do katere je delni- 
štvo le nujna predpostavka, 
ima njen koristnik pravice in 
obveznosti najema ali komo- 
data, včasih celo člana zdru
ženja. V teh primerih je torej 
pravno varstvo odvisno od 
konkretne situacije in od po
godbe, na kateri mnogolast
ninska pravica temelji. Ker pa 
je le-ta izdelana s strani druž
be, ki nudi mnogolastninske 
pravice, je jasno, da zaintere
sirani koristnik ni v stanju, da 
bi na ureditev svojih pravic in 
dolžnosti v zvezi s koriste
njem nepremičnine enako
pravno vplival. Čeprav je ka- 
sacijsko sodišče usmerjeno v 
priznavanje legitimnosti te o- 
blike mnogolastnine, je odsot
nost specifične zakonodaje vir 
določene pravne negotovosti, 
ki je primerna za najrazličnej
še (pogoste) zlorabe.

p o i
bel

VREMENSKE NAPOVEDI
V DEŽELI F-JK

S 1. julijem je skrb za vre
menske napovedi v Furlaniji- 
Julijski krajini prevzela ustano
va Osmer, t.j. Deželna mete- 
reološka opazovalnica, ki de
luje v okviru Deželne ustano
ve za zaščito okolja ARPA. Ta 
je tudi prevzela strukture in 
naprave za zbiranje in anali
zo vremenskih in klimatskih 

datkov, za kar je doslej skr- 
el Center za kmetijsko-vre- 

menoslovske storitve C.S.A. 
pri Deželni ustanovi za razvoj 
kmetijstva ERSA. Gre za vse 
vremenoslovske postaje na 
teritoriju, za radar in sam cen
ter za zbiranje podatkov v Fos- 
salonu pri Gradežu. Deželna 
ustanovaARPA bo odslej tudi 
zadolžena, da deželno jav
nost seznanja z vremenskimi 
napovedmi splošnega znača
ja. Deželna ustanova za raz
voj kmetijstva ERSA pa bo raz
polagala s podatki, ki so po

trebni za vremenske napove
di v kmetijstvu oz. svetoval
nim službam, ki spremljajo 
pojave različnih bolezni ter 
svetujejo potrebne preventiv
ne ali zdravilne ukrepe.

GRADNJA NOVIH  
HIDROELEKTRARN NA 

REKI SAVI
Slovenski parlament je 23. 

junija po razpravah in pole
mikah, ki so trajale nekaj let, 
soglasno sprejel zakon o po
delitvi koncesije za gradnjo 
petih novih hidroelektrarn na 
reki Savi. Koncesijo za izkori
ščanje vodne energije so do
bile Savske elektrarne, ki so 
lastnik že zgrajene hidroelek
trarne Vrhovo. Zgradili bodo 
hidroelektrarne Boštanj, Blan
ca, Krško, Brežice in M okri
ce. Državni zbor je sklenil, da 
bo nove hidroenergetske ob
jekte pozneje mogoče priva
tizirati, kar je predvideno tudi 
v energetskem zakonu.

Prejšnji konec tedna je Slo
venska izseljeniška matica 
priredila Srečanje v moji de
želi v Gradu Bogenšperk pri Li
tiji. Ob tradicionalnem nedelj
skem pikniku, ki je zbral ob 
nastopu predsednika države 
Kučana množico slovenskih 
izseljencev iz vseh koncev 
sveta, je bil letos prvič na spo
redu 1. julija razgovor, posve
čen gospodarskemu sodelo
vanju med slovenskimi pod
jetniki v matici in po svetu.

Na povabilo izseljeniške 
matice so se odzvali pred
stavniki Slovencev, ki živijo v 
Bosni, na Hrvaškem, v Avstriji 
in Italiji, vŠvici in tudi čez Lužo 
(npr. Brazilija). Srečanja so se 
udeležili tudi zastopniki pod
jetn ikov iz Slovenije, npr. 
Združenje podjetnikov Slove
nije v okviru Gospodarske 
zbornice Slovenije, ki je bila 
soorganizator pogovora. Pri
sotni so bili predsednik komi
sije slovenskega parlamenta 
za Slovence po svetu mag. 
Marijan Schiffrer, predstavni
ca ministrstva za kulturo M i
lena Dolenc in mediji. Ob 
navzočnosti predsednika Slo
venske izseljeniške matice dr. 
Antona Beblerja je član vod
stva te ustanove, gospodar
stvenik Branko Dolenc, vodil 
razpravo. Posegi izseljencev 
in podjetnikov, ki so dejavni 
izven meja Slovenije, denimo

v državah bivše Jugoslavije, 
so izražali v raznih odtenkih 
nezadosten posluh ali nika
kršno pozornost gospodar
skih in drugih uradnih dejav
nikov matice (podjetja, kon
zularna predstavništva itd.) 
do njih. Slovenske firmevtuji- 
ni ne kontaktirajo slovenskih 
društev in posameznikov, ko 
iščejo partnerje, zastopnike in 
sodelavce na samem kraju; 
sicer drži tudi dejstvo, da so 
v danih firmah dejavni za
stopniki večinskega okolja, ki 
ne poznajo ali nimajo poslu
ha za tamkajšnje Slovence.

Podjetniki iz Slovenije, pod
predsednika Združenja pod
jetnikov Vinko Kurent in Jože 
Vencelj ter član upravnega od
bora Miran Lampret so odgo
vorili, da ob vseh dejansko ob
stoječih problemih (birokra
cija ipd.) so tudi lokalni Slo
venci, v tujini, premalo dejav
ni in se ne ponujajo pri mož
nih biznisih: npr. pobude, ki 
so vezane na obnovo Kosova, 
tenderji ipd. Kot prvo konkre
tno vzmet boljših odnosov so 
predlagali, da bi se v okviru 
specializiranega tiska (npr. gla
silo GZS Glas gospodarstva) 
vpeljala praksa stalne strani - 
rubrike z borzo ponudb go
spodarskega sodelovanja iz 
okolij, kjer so prisotni Sloven
ci: bivša Jugoslavija, zamej
stva, Evropa, druge celine.

Tajnik SDGZ Davorin De
vetak je opozoril na neuskla
jenost osebkov in institucij, ki 
so pristojne za gospodarstvo 
oz. zadolžene za stike, tudi go- 
spodarske, med matico in 
tujino: komisija državnega 
zbora in vladni sekretariat za 
Slovence po svetu, gospodar
ska ministrstva in resor za 
evropske zadeve, Slovenska 
izseljeniška matica in Sveto
vni slovenski kongres, Gospo
darska zbornica in Obrtna 
zbornica itd. Parlament je si
cer izglasoval leta 1996 po
sebno resolucijo, ki govori 
tudi o pospešitvi gospodar
skega sodelovanja med ma
tico in manjšinami, žal pa vla
da - po 4 letih - še ni udejanji
la primernih instrumentov za 
vzpostavitev novih oblik so
delovanja.

Morda prav z boljšo koor
dinacijo naštetih institucij, gle
de pretoka informacij, poda
tkovnih baz, naslovov, po
nudb in povpraševanja blaga 
oz. človeških resursov itd. ter 
s priznanjem danih davčnih 
olajšav podjetjem v Sloveniji, 
ki se odločijo za partnerstvo 
s Slovenci izven države, bi se 
lahko začelo novo poglavje 
pozitivnega soočanja in po
vezovanj med Slovenci doma 
in v svetu.

V razpravo sta se vključila 
še zastopnik Slovenske go

spodarske zveze na Koro
škem Smrečnik in SGZ Gori
ca Aleš Feri (iz F-Jk sta bila še 
predstavnika iz Kanalske do
line Rudi Bartoloth in Tone Si
vec), ki sta oba podčrtala vse
slovensko dragoceno vlogo 
narodno-manjšinskega udej
stvovanja, kjer je gospodar
stvo osnova za obstoj celot
ne manjšinske stvarnosti.

Na koncu so se prisotni 
udeležili kulturnega progra
ma, ki je obsegal nastop ok
teta bratov Pirnat iz Jarš pri 
Domžalah ter otvoritev raz
stave slik otrok, sinov in vnu
kov Slovencev iz Bosne, ki so 
bili gostje Srečanja v moji 
deželi. Razstavo so otroci po- 
m enljivo posvetili Deželi 
moje babice. Udeleženci so 
se še prosto razgovarjali v 
družbi litijskega župana Mirka 
Kaplje in obrtnikov lokalne 
Območne zbornice. Prvi je 
kot zanimivost navedel, daje 
lepo obnovljeni grad Bogen
šperk, last znamenitega J.V. 
Valvasorja, dobil komaj v zad
njih letih v last dragoceni iz
vod izvirne izdaje Slave Vojvo
dine Kranjske po zaslugi do
natorja, tržaškega podjetnika 
Vanje Lokarja.

Tako voditelji Združenja 
podjetnikovSIovenijeGZS kot 
predsednik Območne zbor
nice OZS iz Litije Oton Muz- 
ga in podpredsednik Bojan 
Železnik, so se dogovorili s 
tajnikom SDGZ Devetakom, 
da bodo vzpostavili stike med 
zainteresiranimi člani iz obeh 
organizacij in slovenskimi 
podjetji iz F-Jk.

N A D V S E  Z A N I M I V  POSVET V TRSTU

NOVE MOŽNOSTI RAZVOJA 
ZA SREDOZEMLJE

Na pomorski postaji v Tr
stu je bil ob koncu minulega 
tedna dvodnevni posvet o so
delovanju med Evropo in dr
žavami, ki ležijo na afriški oz. 
bližnjevzhodni obali Sredo
zemlja.

Mednarodni evromedite- 
ranski dnevi, ki jih je priredila 
deželna uprava Furlanije-Ju- 
lijske krajine in Evromedite- 
ranski inštitut F-Jk, so poka
zali, da bi ob možnih razvoj
nih programih v dobrem de
setletju ustvariti nov najprej 
trgovinsko enoten prostor, ki 
bi se nato lahko razvijal v in
tegracijskem smislu. To sta v 
uvodnih nastopih izpostavila 
predsednik deželne vlade An- 
tonione in predsednik Evro- 
mediteranskega inštituta F-Jk 
Gregoretti, pobudo pa je po
zdravil tudi vodja informa
tivnega centra Organizacije 
združenih narodov De Mistu- 
ra. Pomebnega srečanja so se 
udeležili vidni predstavniki ita
lijanske vlade. Ob odprtju jo 
je zastopal kmetijski minister 
Pecoraro Scanio, prisotni pa 
so bili tudi strokovnjaki iz raz
nih sredozemskih držav ter 
iz Združenih držav Amerike. 
Dvodnevni posvet je bil pos
večen analizi različnih vidikov 
sredozemskega prostora. Ta
ko so ugotavljali skupno iden

titeto v sredozemskem pros
toru, ki je sicer izrazito več
plasten in kulturno različen. 
Dragoceno je bilo v tem delu 
razmišljanje hrvaškega pisa
telja Matvejeviča. Gospodar
stveniki, politiki in analitiki iz 
številnih držav na obeh oba
lah Sredozemskega morja so 
ugotavljali, da je nujno po
trebno povezovati ta prostor. 
Ta volja se na evropski strani 
odraža tudi z resolucijo o me
diteranski politiki, ki sojo spre
jeli v Evropskem parlamentu 
konec marca letos, v operativ
nem smislu pa bodo o njej raz- 
pravljali sredi novembra v 
Marseillesu. Problem sožitja 
in miru pa je v tem prostoru 
velikih kulturnih in socialnih 
razlik gotovo ključni problem, 
saj ni in ne bo lahko odprav
ljati velike razlike, ki obstajajo 
med državami na severnem 
in na južni obali Sredozem
lja. Iz zadnjega sklopa preda
vanj o globalizaciji je bilo za
slutiti, da se bo za mnoge ovi
re, ki so danes resnično težko 
premagljive, mogoče našla re
šitev v procesu svetovne glo
balizacije, ki je že v teku. Ob
ravnavali so razmere na Bal
kanu in v jugovzhodni Evro
pi. V tem smislu je bil zani
miv poseg italijanskega mini- 

' stra za evropske zadeve Let-

te, ki je govoril o italijanskih 
naložbah za ekonomsko sta
bilizacijo na kriznih območjih 
na Balkanu. Ameriški gospo- 
darsko-politični analitik Lut- 
twak pa je govoril o pojavu 
globalizacije in kako se bo to 
odražalo v Sredozemlju. Raz
členil pa je tudi svoje pogle
de na ameriške strateške inte
rese na tem področju in me
nil, da so usmerjeni bolj na 
Bližnji vzhod kot pa na evrop
sko stran.

Dežela Furlanija-Julijska 
krajina se je zelo angažirala 
pri organizaciji posveta, saj 
želi ohraniti že obstoječe do
bre zveze, zlasti pomorske tr
govinske poti in še razviti dru

ge, sodobne oblike sodelova
nja. Predsednik deželne vla
de Antonione je v svojem na
stopu izrecno poudaril pri
pravljenost Furlanije-Julijske 
krajine, da postane sedež vse
državne agencije za usklaje
vanje posegov v Srednji in Vz
hodni Evropi. V Trstu pa bi lah
ko tudi ustanovili poseben 
tehnični, znanstveni in kultur
ni urad v podporo projektu 
Al Sharkia, ki je bil osnovan 
z vidika zbliževanja med Iz
raelom in Palestino. V luči si
cer težavnega, a vendar ures
ničujočega se mirovnega pro
cesa na Bližnjem vzhodu je ta 
splošno-razvojni načrt, ki ga 
posebej pozdravljajo Pales
tinci, vsekakor aktualen in na 
tržaškem posvetu so pozitiv
no ocenili razpoložljivost F- 
Jk za vse oblike sodelovanja, 
ki bi jih podprla.

n
SLOVENSKI DEŽELNI ZAVOD 
ZA POKLICNO IZOBRAŽEVANJE

obvešča, da je za šolsko leto 2 0 0 0 /2 0 0 1  v teku vp isovan je  
na dveletna teča ja  za pok licno  k v a l i f ik a c ij :

► za OPERATERJA N A  RAČUNALNIKU 
V URADU (1.100 ur letno)
► za KUHARJE (1.200 ur letno)

•  tečaja sta namenjena mladim od 15. do 25. leta z opravljeno 
obvezno šolo,
•  obiskovanje in didaktični material sta brezplačna,
•  program vsebuje veliko praktičnih vaj in delovno prakso.
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ŠPORT KOT ZDRUŽEVANJE
M A R A T O N  
V G O R I C I

IGOR COTIC

Navezovanje prijateljskih 
stikov, želja po preseganju 
meja, merjenje moči v zdra
vem športnem duhu, to so bi
le glavne smernice Mladin
skih iger Alpe Jadran 2000. 
Množična prireditev je pote
kala od 26. do 30.junija v go- 
riških športnih objektih, in to 
v organizaciji tako deželne 
kot občinske uprave ter de
želnega komiteja Coni. Na 
njej je sodelovalo nad osem
sto mladih športnikov do se
demnajstega leta starosti iz 
sedmih držav in sedemnaj
stih dežel članic delovne sku
pnosti Alpe Jadran. Mladi iz 
Italije, Slovenije, Hrvaške, Av
strije, Madžarske, Švice in 
Nemčije so se pomerili v ra
zličnih panogah: v ženski od
bojki, moški košarki, plava
nju, atletiki in lokostrelstvu. 
Treba je omeniti, da so tako v 
odbojkarski kot košarkarski 
reprezentanci Furlanije-Ju- 
lijske krajine nastopili tudi 
mladi zamejski športniki. V 
ženski odbojkarski reprezen
tanci, ki jo je vodil slovenski 
strokovnjak Mario Čač, so si 
priborile mesto valovka Pao
la Uršič, kontovelka Deborah 
Vitez in slogašica Elena Pre- 
stifilippo, dres deželne selek
cije pa sta v moški košarki ob
lekla borovec Diego Posar in 
poletovec Kristjan Ferfolja. Če 
so se košarkarji morali zado
voljiti les četrtim mestom, so 
odbojkarice F-Jk z zmago nad 
Hrvaško segle po bronasti ko

lajni, kar predstavlja glede na 
kakovost nastopajočih ekip 
zelo dober rezultat. Na najvi
šjo stopničko so med odboj
karicami stopile igralke iz Ve
neta, ki so po izenačeni in do
padljivi tekmi s selekcijo Tren- 
tina pokazale boljšo tehnično 
in telesno pripravljenost, na
slov košarkarskega prvaka pa 
si je zagotovila hrvaška ekipa. 
Predstavniki F-Jk so se poleg 
uspeha v ženski odbojki zelo 
dobro odrezali tudi v atletiki 
in lokostrelstvu, tako da so se 
po številu kolajn (13) uvrstili 
na peto mesto. Bogatejšo 
mero kolajn (27) so nabrali 
mladi športniki iz Slovenije, ki 
so se izkazali kot odlični pla
valci, saj so osvojili v tej zvr
sti kar trinajst kolajn. Najžlah
tnejše odličje si je nadela Ur

ša Vidmar, ki je slavila na 400 
metrov prosto, med moškimi 
pa v isti disciplini Vid Likavec 
ni imel nikakršne konkuren
ce. Zlato kolajno je osvojila 
tudi Tanja Kumprej na 100 
metrov delfin. Slovenska re
prezentanca je nastopila z 
mlajšo selekcijo kot konku
renti in marsikateri plavalec 
seje prvič preizkusil na med
narodnem tekmovanju, tako 
da imajo doseženi rezultati

i slovenskih tekmovalcev še 
sladkejši okus. Poleg plaval
cev pa se z zlatom lahko po
našata tako ženska ekipa, ki 
je slavila v streljanju z olim 
pijskim lokom kot štafeta dek
let na 4x100 metrov v zased
bi Gortner, Ažman, Koštomaj, 
Tomič, ki je pretekla progo s 
časom 47,87. Največ kolajn

i so na zaključni slovesnosti 
prejeli predstavniki Hrvaške 
(34 kolajn), na drugo mesto 
so se povzpeli športniki Vene
ta (31 kolajn), tretje mesto je 
po številu kolajn osvojila Lom
bardija (28), Slovenija je dose
gla četrto stopničko, petouvr- 
ščeni pa so bili športniki FJ-k.

Da je prireditev dosegla 
svoj namen, je bilo razvidno 
na zaključni slovesnosti, ko 
so se vsi nastopajoči zbrali na 
sredini igrišča goriške šport
ne palače, kjer so s stiskom 
rok in objemi pripravili krasno 
vzdušje, tako da je bilo za 
marsikoga kar težko ločiti se 
od novih prijateljev. Skratka, 
praznik prijateljstva in špor
ta, tistega športa, ki združuje 
in gradi boljši jutri.

Prireditelji goriškega ma
ratona, najbolj klasičnega te
ka, ki bo letos 19. novembra, 
in to že tretjič v Gorici, najav
ljajo za letos vrsto novosti. Or
ganizator 42 kilometrov dol
gega olimpijskega teka je v 
Gorici Gruppo Marciatori Go- 
rizia, ki mu predseduje Emi- 
liano Feleppa. Le-ta je pred 
kratkim sporočil, da bo letos 
glavni pokrovitelj in sponzor 
maratonskega teka podjetje 
BIO KROMATON, ki izdeluje 
športne integracijske pijače in 
jedi, ki so danes zelo v modi. 
Letos bodo organizatorji od
prli tudi poseben razstavni 
prostor, ki so ga poimenovali 
Maratona Expo, na katerem 
se bodo tekači zbrali, si ogle
dali razstavljene športne ar
tikle in športno obutev ter 
drugo tekmovalno opremo, 
obenem pa bo ta prostor tudi 
služil kot zbirališče, na kate
rem bo vsakdo dob il 
priložnostni spominek na 
goriški tek in še poseben 
paket za maratonski tek. Emi- 
liano Feleppa je tudi povedal, 
da je še posebno vesel, ker se 
bodo goriškega maratona 
zagotovo udeležili finančni 
stražniki iz Ostije in znani 
maratonec iz Emilije VVilliam 
Govi, ki je pred kratkim v Tr
stu tekel že svoj 14. maraton
ski tek. Maraton v Gorici bodo 
gmotno podprli tudi Goriška 
hranilnica in podjetji Autosa- 
chetti in Gianesini, Kosičeva 
trgovina športa K2, avtomo
bilski salon Aguzzoni in su
permarket Eurospin.

CLAN SK DEVIN LEGIŠA 
ZMAGOVALEC 

KOLESARSKE DIRKE
Kolesar Cristian Legiša, ki 

je član SK Devin, je postal pr
vak Treh Benečij na klasični 
preizkušnji za dirke z gorski
mi kolesi, se pravi prvak t.i. 
Cross country ali vožnje čez 
drn in strn. Tekma je bila v go
zdovih pri Avianu 2. julija, ko 
so se pomerili tekmovalci z 
gorskimi kolesi iz F-Jk in Vene
ta. Tekmovanja seje udeležilo 
kakih 300 kolesarjev vseh sta
rostnih kategorij, pomerili pa 
so se na dokaj težavni, blatni 
in 11 km dolgi progi. Za SK 
Devin seje na start predsta
vilo pet tekmovalcev. Chri
stian Legiša je v borbeni dirki 
dosegel naslov prvaka v kate
goriji Sportsman 1 za moške 
tekmovalce, stare od 19 do 
22 let. To je največji športni 
uspeh SK Devin v 10-letnem 
delovanju kluba.

GLOSA

Sedaj, ko je  m im o Evrop
sko nogometno prvenstvo v 
Belgiji in na Holandskem, ki 
je okronalo francoske nogo
metaše za kralje Evrope, lah
ko rečemo eno tudi o nogo
metu, igri, ki jo  igra na stoti- 
soče mladih športnikov in jo  
stalno gleda na m ilijone ljudi 
po vsem svetu.

Za državo, v kateri živimo, 
je značilno predvsem to, da 
velja od vedno za nogomet
no velesilo in je  zato poraz 
proti ",bratrancem"- Franco
zom še toliko bolj boleč, in 
to seveda tudi zaradi načina, 
kako je  do njega prišlo, saj so 
Francozi izenačili tik  pred  
koncem štiriminutnega po
daljška drugega polčasa in po
tem v prvem podaljšku z “zla
tim golom" dosegli toliko že- 
Ijeno zmago, ki morda itali
janskim nogometašem dela 
tudi malo krivice, saj v finalni 
tekmi res niso imeli športne 
sreče, ki je  še kako potrebna 
tudi v nogometu.

Ita lijansk i gospodarski 
dnevnik II Sole 24 Ore je  v 
nedeljo, 2. t.m., objavil daljši 
zapis o ekonomskem stanju 
italijanskih in francoskih no
gometašev. Izid je  b il seveda 
v prid italijanskim, ki letno "za
vrtijo" več kot 1400 milijard  
lir, medtem ko njihovi sose
dje obrnejo “samo" 900 mi- 
Ijard lir. Ze ta podatek priča, 
kako velike vsote se obračajo 
v nogometu danes; tudi slo
viti ameriški tednik Time je

m inuli teden v daljšem član
ku o Evropskem nogomet
nem prvenstvu 2000 zapisal 
nekaj lepih vrstic o "simpatični 
in majhni Sloveniji", ki je oča
rala z igro in predvsem z dej
stvom, da se je  na prvenstvo 
in med tako bogate nogome
taše sploh uvrstila. Tudi Time 
ni mogel m im o prim erjav 
med vsotami, ki jih  zaslužijo 
slovenski nogometaši, in baj
nim i vsotami, ki jih  služijo na 
Zahodu slavni nogometaši, 
saj italijanski as, ki pa na tem 
prvenstvu ni igral dobro, Del 
Piero, recimo, sam zasluži ne
izmerno več kot pa vsi slo
venski nogometaši skupaj.

Nogomet je  torej postal 
posel, ki gotovo presega meje 
športa, vsaj tistega športa, o 
katerem je sanjal in mu te
melje postavljal De Couber
tin, po katerem naj b i bilo  v 
športu pomembno le sodelo
vati in ne zmagati. Danes so 
to prazne marnje, sicer viso- 
kodoneče fraze, ki pa jim  niti 
naši otroci ne verjamejo več, 
ker predobro vedo, da je  v 

j športu pomembna le zmaga, 
da je pomembno nasprotni
ka premagati, po možnosti 
dotolči. V teh dneh nam po
gosto prihaja v misli prevečkrat 
in citirani Machiavelli, ki je  si
cer pisal o političnem boju, v 
katerem, da so vsa sredstva

JURIJ PALJK

dovoljena za dosego cilja, a 
so njegove ideje te dni prena
šali na nogometno igro; v 
športu je cilj zmaga. Zato naj 
nikogar ne preseneča, če je  
cilj vsakega sodobnega pokli
cnega športnika samo zmaga, 
ki prinaša slavo in denar, po  
možnosti veliko. Tu pa smo 
že pri bistvu naše družbe, vsaj 
zahodne, t.i. demokratične in 
novokapitalistične, liberalne 
in liberistične družbe, ki p ri
sega samo na dobiček in mor
da še na zabavo, ki seveda iz
haja iz denarja, po načelu: Če 
imaš veliko denarja, potem  
imaš tudi možnost veliko za
bave! Vse drugo je potisnjeno 
na stran in zato tudi v športu 
velja le Machiavellijevo pra
vilo, ki biga lahko nadgradili 
še s slovitim nemškim teore
tikom za vojno Von Klause- 
vvitzem, ki je  Machivallijeve 
teze samo še dopolnil...

Nalašč pretiravamo, a dej
stvo je, da danes šport n i več 
tisto, kar je nekoč bil, če je 
sploh kdaj to bil, namreč: 
pošteno tekmovanje, kjer je  
pomembno sodelovati in z 
znanjem, telesno pripravlje
nostjo in veščino ter, zakaj ne, 
tudi s športno srečo prema
gati nasprotnika, mu priznati 
večje znanje, morda tudi ča

sten poraz, a vedno tudi ena
kopravnost in hkrati zahtevati 
najprej od samega sebe in 
potem od nasprotnika pošte
no igro, častno obnašanje na 
igrišču med tekmo in po njej.

Govorimo o stvareh, ki se 
v današnjem ciničnem svetu 
zavzemanja za zmago za vsa
ko ceno zdijo preživete, sme
šne in staromodne. Žal je  ta
ko, pa če si hočemo to priz
nati ali ne; iz tega sledi tudi 
vse tisto, kar zadnje čase tudi 
tako označuje dogajanje na 
igriščih in še bolj zunaj njih. 
Govorimo o nasilju in prena
petih nogometnih “navija
čih”, ki so si tudi tokrat dajali 
duška z razbijanjem in divja
njem, in to ne glede, ali je nji

hovo moštvo zmagalo ali pa 
izgubilo. V Parizu in drugod po 
Franciji so v noči z nedelje na 
ponedeljek po zmagi razbijali 
vse mogoče stvari in ranili 
nekaj oseb, in to iz “veselja" 
nad zmago. Da tu ne gre za 
nobeno veselje, ni potrebno 
nikomur posebej razlagati! 
Gre namreč za vprašanje lest
vice vrednot in s to lestvico pri 
nas nekaj ni v redu, če so te
melji te lestvice postavljeni na 
majave noge denarja in dobi
čka za vsako ceno.

Da je  res tako, me je  v ne
deljo popoldan prepričal tudi 
prijatelj, ki je odličen obrtnik. 
Ivano postavlja antene in je  
zares izjemen izvedenec za to. 
Ko sem ga vprašal, ali bo gle
dal zvečer tekmo, m i je odvr
nil: “Najraje je  ne bi, ker me 
stvar zelo jezi! Poglej: pred ča
som sem postavil najnovejši 
satelitski sistem anten na stre
ho nekega hotela v Gradežu 
in moderne aparature me še 
sedaj zafrkavajo, ker ne dela
jo, kot bi morale. Lastnik ho
tela me za delo še ni plačal, 
ker je tudi prav, da od mene 
zahteva, da nove naprave od
lično delujejo. Toda ista stvar, 
ki velja zame, za obrtnika, ki 
se plazi ob vsakem vremenu 
po strehah, ne velja za nogo
metaše; oni bodo namreč 
plačani vseeno, pa če bodo 
nocoj igrali slabo ali ne. In mi, 
navijači, smo tepci, ker vse to 
podpiramo."

SVETOVNI POKAL
V ROLKANJU: USPEH 

MATEJE BOGATEČ
Rolkarji kriške Mladine se 

vse bolj uveljavljajo tudi na 
mednarodnem prizorišču. 
Tako so se nekateri člani ude
ležili kot člani reprezentance 
tekmovanja za svetovni po
kal, ki je bil v nedeljo, 2. t.m., 
na Danskem. Rolkarica Ma
teja Bogateč je nastopila v šta
fetnem teku v kategoriji junior 
skupno z Italijanko Tinkalovo. 
Ta dvojica je osvojila prvo 
mesto pred Nemkami. Bogat- 
čeva sicer tekmuje v katego
riji najmlajših in v končni le
stvici svetovnega pokala je o- 
svojila prvo mesto. Uspeh rol
karjev kriške Mladine bi bil še 
večji, ko bi lahko v štafetnih 
tekih nastopila tudi Eros Sul- 
lini in Mateja Paulina.

ODBOJKA: SLOVENIJA- 
ITALIJA V GORICI

V telovadnici športnega 
združenja Olympia v Gorici 
zraven Kulturnega centra Loj
ze Bratuž bomo v ponede
ljek, 10. t.m., priča izjemne
mu športnemu dogodku, saj 
se bosta na prijateljski odboj
karski tekmi v okviru Mittel 
Šport Festivala, ki ga prirejajo 
pokrajinska uprava ter občini 
Gradež in Gradišče, pomerili 
članski odbojkarski reprezen
tanci Slovenije in Italije. Za 
kroniko le še to, da bo italijan
ska reprezentanca tudi treni
rala v Olympiini telovadnici, 
in to že od 6.t.m. dalje.

DINO ZOFF ODSTOPIL
Selektor italijanske nogo

metne reprezentance, nekdaj 
sloviti vratar furlanskega rodu 
iz Marjana, Dino Zoff je nepre
klicno odstopil, potem ko ga je 
sramotno napadel vodja stran
ke Naprej Italija in televizijski 
mogotec Silvio Berlusconi, ki je
o Zoffu dejal, da je slabo vodil 
italijansko vrsto in da ni bil vre
den tega mesta. Dino Zoff je 
takoj odgovoril: "Lekcij o do
stojanstvu ne bom sprejemal od 
gospoda Berlusconija!", a je že 
dan kasneje, 4. t.m., nepreklic
no odstopil z mesta glavnega 
trenerja italijanske vrste. Sedaj 
sledimo umestnim in neumest
nim polemikam, ki polnijo vsa 
sredstva obveščanja. Vseeno 
pa lahko zapišemo, da bi bilo 
velikokrat bolje, ko bi Berlu
sconi molčal, še posebno v pri
meru Zoffa, saj je znano, da gre 
za dostojanstvenega Furlana, 
ki je na poštenju zgradil vse 
svoje športno delovanje in ime
nitno kariero, česar za velego- 
spoda iz Milana ne bi mogli reči.
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EVROPSKO PRVENSTVO Z 
DRUGAČNE PERSPEKTIVE

BREDA SUSIČ

Tokrat se v naši rubriki 
vračamo k športni temi ozi
roma k evropskemu nogo
metnemu prvenstvu. Seveda 
bomo tudi tokrat k temi pri
stopili na poseben, nekoliko 
neobičajen način, da ne bo
mo "ukradli" dela kolegom iz 
športnega uredništva. Obja
vili bomo virtualni pogovor 
(virtualni, ker smo ga opravili 
prek e-pošte) z mladim slo
venskim zamejcem, ki je tre
nutno zaradi službe v Nemči
ji in je torej tekmam prven
stva sledil s posebne perspek
tive - za eno tretjinos sloven
ske, za drugo tretjino z nem
ške, za tretjo tretjino z italijan
ske perspektive.

Mladi zamejec je 28-letni 
Andrej Maver (na sliki), odboj
kar, športni publicist, skavtski 
voditelj, kulturni delavec. Po
govor z njim je potekal na 
sproščen način. Tako smo iz 
njegovih duhovitih odgovo
rov izvedeli, kako je on sam 
v tujem mestu spremljal tek
me in kako so na rezultate re
agirali Nemci in italijanski 
gostje mesta Munchen.

A nd re j, seveda s i 
s p re m lja l tekm e, k i  j i h  
j e  ig ra la  s lovenska  
rep re ze n ta n c a ...

Slovenija je  zapravila lepo 
priložnost. Drugače je  igrala 
dobro, a to še n i dovolj. Da 
bi b ilo presenečenje popol
no, je  seveda manjkala ena

zmaga in z njo seveda uvrsti
tev v četrtfinale. Možnosti ni
so bile velike, vendar jih  je  
nekaj le bilo.

P r i  nas so ita li ja n s k i  
m e d iji p o r o č a li  le
o ita li ja n s k i  
re p re ze n ta n c i, k o t d a  
d ru g ih  ne b i b ilo .
Tega j e  b ilo  to lik o , d a  
se j e  n e k a te rim  izm e d  
nas zd e lo  p re t ira n o .  
K a k o  p a  j e  v N em čiji?  
So ta m  tu d i ta k o  
obseden i z  nogom etom  
k o t v I t a l i j i?  K a k o  so 
s p re m lja li nastope  
Slovencev?

Kako so spremljali Nemci 
Slovenijo? Težko reči; mislim, 
da z zanimanjem in simpati
jo. Sicer je  tudi tu v ospredju 
nemška reprezentanca s svo
jim i problemi: Bierhoff po 
škodovan, Mattheus in neka
teri drugi prestari, slab trener, 
slaba igra in seveda slabi re
zultati. Tako b i bilo verjetno

v Italiji, če ne bi imela Italija 
malo več sreče.

Jaz sicer ne razumem še 
vsega, toda opazil sem, da so, 
recimo, na prvo tekmo med 
Slovenijo in Jugoslavijo čaka
li z zanimanjem. Po televiziji 
jo  je  pred tekmo, med njo in 
po njej komentiral tudi Bra
ne Oblak, verjetno najbolj 
znan slovenski nogometaš v 
Nemčiji. Med tekmo je b il 
nemški komentator presene
čen, kako dobro igra mala 
Slovenija z dvema m ilijono
ma prebivalcev, z igralci, kot 
je  Pavlin, ki igrajo v nemški 2. 
ligi ('To je  igralec za Bundesli- 
go,"je komentiral). Pri 3:0 je 
že kričal “Das ist sensatio- 
nell!“, p ri 3:3 pa, da ni še vi
del tako nore tekme ('verruckt 
Spiet).

K a j p a  te k m a  m ed  
Slovenijo  in  Španijo?

Tudi to tekmo so dobro 
komentirali, češ da Slovenija 
ni prav nič slabša od Špancev,

ki so itak zelo razočarali. Tek
mo sem gledal v nekem baru. 
Tam se je neki Nemec tudi ze
lo čudil in je  rekel, da je  Slo
venija največje presenečenje 
EP, da sploh ni vedel, da Slo
venci znajo igrati nogomet, da 
igrajo bolje kot Nemci in da 
se vidi, da igrajo s srcem.

K a j p a  f in a ln a  tekm a  
m ed I t a l i jo  in  F ra n c ijo ?  
T u d i sam  s i om enil, 
d a  j e  im e la  I t a l i ja  ves 
čas k a r  p re c e j sreče...

Ja, kaj hočemo! Tak je  no
gomet. Katanec bi rekel:"Bog 
je  in je  videl, kaj se je  dogaja
lo na igrišču med tem prven
stvom..." Je pa res, da se je  u- 
soda maščevala na izredno 
krut način: Italijani so imeli 
zmago že v rokah!

T e k m i s i to re j s led il... 
K a k š n o  j e  b ilo  vzd u š je  
v N em č iji?  Z a  ko ga  
so n a v ija li  N em ci, z a  
Ita l i ja n e  a l i  F ran coze?

Seveda sem tekmi sledil. V 
Biergartnu smo jo  gledali s 
skupino Italijanov in Franco
zov in drugimi 1000 ljudm i 
na velikem ekranu. Nemci so 
po mojem bolj simpatizirali 
z Italijo. Ne vem, zakaj, mor
da jim  Francozi niso najbolj 
simpatični. In pravzaprav niso 
simpatični skoraj nikomur...

Italijani so bili seveda m o
čno razočarani. Po tekmi z Ni
zozemsko so šli na ceste z avti 
in z zastavami in so prazno
vali cel večer, kot v Italiji. To
krat so b ili po mojem že v 
avtih, ko...

H v a la  z a  p o g o v o r;  
u pam o, d a  bom o s tab o  
še k d a j k o m e n tira li  
k a k  š p o r tn i dog o d ek .

£ SO BLE SAMO SANJE.

Jakec: Ben, reč- 
me, kej se te zdi sez 
tu zadevo ued zaščit
nega zakona? Bo, al 
pej nebo?

Mihec: Ma vješ kej?! Ne 
zastopen več neč. Ne vjen, 
keku se tolmačit dejstvo, de 
predsednik Ciampi vabe u 
Rim slovenskega predsedni
ka Kučana, jen de je  ta reko, 
de bo red pršo. Tu be lahko 
pomenlo buodese, de bo za
kon odobren, buodese de ne 
bo. V prven primere bo vre 
Ciampi poskrbo, de bo Kučan 
zastuopo, de u Rime kej čaka
jo  u zameno, u obratnen p ri
mere pej ga bo malo potola- 
žo, de se nej dalo, jen bo kej 
obljubo ze naprej.

Jakec: Ane praujo, de še 
ankoli nejsmo bli teku b li
zek zaščitneme zakone jen de 
žej zetu muoremo bet zado- 
vuolne.

Mihec: Teku, ku se men- 
mo, me je pršlo naprej, kej sen 
sanjo tu nuč. Poslušme, če nej 
zanimivo...

Jakec: Povej, povej...!
Mihec: Sen sanjo, de sen 

biu u Rime, ten u parlamen
te. Jen zraven mene so bli vsi 
ued enotne delegacije, če se 
še lehko teku reče. Prouze- 
prou, uene so ble ten, jen so 
glih zvedle, da je  poslanska 
zbornica odobrila do zakon
ski osnutek našga zaščitnega 
zakona, jest pej sen jeh lehko 
samo vido jen poslušo, kej se 
menejo. Prve se je ueglaso Bu
din, jen prave: “Slutim, da bo 
zaščitni zakon, ki je b il pravkar 
odobren, lahko bistveno p ri
speval k večjemu sožitju med 
slovensko manjšino in italijan-

S
sko večino v Trstu, a 
tudi v Gorici in Bene
čiji. " Hitro se je  uegla
so Pavšič ued SKGZ, 

ki je  reko: "Prov praveš, dragi 
Miloš, jen tudi večjemu sožitju 
znotraj same manjšine!" Sergij 
Pahor uedSSO-ja je dodau: "Se 
popolnoma strinjam!" Pole se 
je  oglasu en mlad fent ued Fo
ruma, ki je  poveu, de je  uen 
zvedo, de je  tudiAmato veseu, 
de so zakon odobrile. Černo 
sez Benečije je bil pej vzhičen, 
zetu ki besedilo govori tedi 
ued Slovenco u videmski po
krajini. Berdon je pej zadovolj
no reko, de tu, ker so odobrili, 
nej tisto, ker be rable, ma de 
je vseleh veseu, zetu ke je bul- 
še jemet vrabca u varžte kuker 
petelina na strehe. Gospa Zor- 
zini pej je bla naudušena, zatu 
ki zakon pomene red, jen se 
zna, de red drži svjet pokonce.

Jakec: Ma, videš, keku pa
metno.

Mihec: Sej praven.
Jakec: Jen pole?
Mihec: Pole... se je glih per- 

pravljo Budin, de pove še ke- 
šno, keder sez vso silo vdre v 
tisto kambro Spetič jen sloven- 
so in uradno reče: “Tudi m ini
ster, gospa Katja Belillo, je gla
sovala za" Tekret pej sen se ze- 
čno smejet jen sen se zbedo.

Jakec: Ben, ma kej češ reč?
Mihec: Sej ti praven, se bo- 

jin, de so te sanje en grd se- 
njau jen de se bomo zbedili 
jen rekli, neč ni, so ble samo 
sanje.

Jakec Ma tu pej ni lepu. Pri
di, gremo kej spet, de rečemo 
kešno pr hladni pameti.

Mihec: Ben, pej bejžmo!

KNJIŽNA POLICA

BREZ MILOSTI!
JURIJ PALJK

Brez milosti je naslov knji
ge, ki je pred kratkim izšla pri 
Novi reviji v Ljubljani in je na 
Slovenskem le dvignila nekaj 
prahu, kar si seveda to knjiga 
tudi zasluži, saj gre za delo e- 
kipe sodnih, pravzaprav prav
nih izvedencev, ki so napisali 
zbornik o ranjenih, invalidnih 
in bolnih povojnih ujetnikih 
na Slovenskem.

V bistvu je knjiga grozljiva 
pripoved o povojnih pobojih 
zlasti mladih ranjenih in po
habljenih, invalidnih fantih, ki 
so bili predvsem domobran
ci. To je knjiga, ki odstira še 
en zastor nad okrutnostjo ta
kratnega zaslepljenega ko
munističnega režima, ki je 
brez milosti pobil vse svoje 
nasprotnike in seveda tudi ra
njence. Glavni avtor knjige je 
univ. prof. dr. Lovro Šturm, ki 
je koordiniral delo sodelav
cev v okviru Pravne fakultete 
Univerze v Ljubljani. Njegovi 
sodelavci so bili: univ. prof. 
dr. Anton Dolenc, univ. doc. 
dr. Katja Drobnič, dipl. prav
nik Blaž Ivanc, Klemen Jaklič, 
dipl. pravnik, dipl. ekonomist 
Jože Kočar in dr. Andrej M ik
lavc, ki je višji znanstveni sve
tovalec na Inštitutu za razis
kovanje krasa pri Znanstve
no raziskovalnem centru Slo

venske akademije znanosti in 
umetnosti. Pri knjigi pa je so
delovala še vrsta drugih stro
kovnjakov, predvsem zdrav- 
nikov-specialistov in sodelav
cev na terenu, ki se jim  avtor 
v uvodu še posebej zahvalju
je, kot se zahvaljuje tudi dr. 
Jožetu Berniku, ki je omogočil 
prevoze po Sloveniji, da so se 
lahko avtorji knjige o povoj
nih grozotah pogovarjali s 
svojci pobitih in pogrešanih.

Kaj naj rečemo o tej knjigi, 
ki po več kot petdesetih letih 
odstira vsaj eno premnogih 
tančic, ki nam še sedaj zasti
rajo pogled na povojne po
more in poboje? Predvsem 
to, da smo veseli, da jo ima
mo v rokah, pa čeprav bi raje 
videli, da takih knjig Sloven- 

; cem ne bi bilo potrebno bra
ti. Kajti take knjige, kot je knji
ga Brez milosti, bi morali Slo-

I venci brati, da bi končno le
I spoznali, kako zmotno je mi- 
! sliti, da je potrebno zgodovi
no zamolčevati, še posebno 
takrat, ko gre za strašne zlo- 

; čine, ki jih je zagrešil brat nad 
bratom.

V knjigi Brez milosti se bo 
bralec srečal z usodami lju
di, za katere se zvečine ne ve, 
kje se je sklenila njihova živ
ljenjska pot, skupno pa jim  je 
bilo to, da so bili med vojno

i zvečine domobranci, ob kon

cu vojne pa ranjeni in kot taki 
pobiti, odpeljani neznano- 
kam in kot taki danes niti mrli
škega lista nimajo, ker ga pač 
ne morejo imeti, saj se za ve
čino od njih ne ve, kje so kon
čali svoje mlado življenje.

Knjiga Brez milosti bo pre
senetila vsakogar predvsem z 
velikanskim številom foto
grafskega gradiva, saj so se 
mladi ranjenci v bolnišnicah 
slikali, te slike, fotografije pa 
so se ohranile do danes in so 
največkrat edina zgovorna 
priča o nekem mladem življe
nju, ki je brez sledu izginilo. 
Knjiga se torej ne ukvarja s 
tem, kdo je pobijal, kdo je bil 
krivec, ker se to točno ve, saj 
so navodila za poboje priha
jala iz Slavije i n s e ve, kdo je v 
Slaviji takrat komandiral. Za
to ima še kako prav dr. Lovro 
Šturm, ko na koncu knjige v 
Sklepnih razmišljanjih pribije 
nekaj pik na “i", na katere bi 
danes radi vsi pozabili, kot se 
takratni morilci danes "niče
sar več ne spominjajo". Sku
pina avtorjev knjige Brez mi
losti je namreč iz brezimno
sti pogrešanih in po drugi voj
ni pobitih potegnila kar lepo 
število konkretnih imen in do
kazala njihovo istovetnost, 
vsem je bilo skupno to, da so 
imeli skupno življenjsko uso
do: bili so ranjeni, invalidi in 
bolni povojni ujetniki na Slo
venskem in za vsemi seje iz
gubila vsaka sled. Avtorji so 
tudi ugotovili poglavitna pri
zorišča množičnih pobojev

povojnih ujetnikov iz vrst ra
njencev, bolnikov in invali
dov. To so Brezarjevo brezno, 
Koščevo brezno na Krimu, 
kraj množičnega poboja v Iš
kem Vintgarju ter kraški brez
ni pri Konfinu zraven Grača- 
ric. Avtor je tudi zadovoljen, 
ker so lahko učinkovito us
kladili arhivsko gradivo, pri
dobljeno iz najrazličnejših vi
rov, z ustnimi pričevanji. Po
leg Arhiva Slovenije so bile 
najboljši vir župnijske kronike 
in župnijski razvidi faranov.

Avtor v svojem sklepnem 
zapisu ugotavlja, da "bolniki 
ob koncu vojne niso bili dele
žni statusa kvalificiranih voj
nih ujetnikov na podlagi med
narodnih, zlasti ženevskih 
konvencij, ampak so na splo
šno delili usodo drugih povoj
nih ujetnikov. V tem pogledu 
med njimi ni bilo razlik. Ugo
tovitve iz raziskave so tudi po
trdile, da pri obračunu s po
vojnimi ujetniki ni šlo za ira
cionalno dejanje maščevanja 
zmagovalcev nad poraženci 
v vojnih spopadih in v dr
žavljanski vojni. Na nekaj ta
kih primerov smo naleteli, 
vendar so bili sorazmerno 
redki in pomenijo posamične 
ekscese. Nasprotno, oblast se 
je zavestno odločila za siste
matično razredčenje pripad
nikov poražene strani iz vrst 
Slovencev, na katere je gledala 
kot na potencialne politične 
nasprotnike pri svojem pre
vzemu oblasti. Rezultat so 
množični povojni poboji, ki

so bili opravljeni načrtno in s 
premišljeno organizacijo. V 
pravnoformalnem pogledu 
so bili opravljeni brez sodbe 
in, kot nam kaže usoda ra
njencev, invalidov in bolnikov, 
tudi brez milosti. Izpostavljeni 
so bili ponižujočemu ravna
nju in mučenju. Pravni kvali
fikaciji dejanj, ki so prikaza
na v knjigi, se ne bodo mogli 
izogniti niti slovenska kazen
skopravna stroka, niti pristoj
ni državni organi."

Tako avtor in z njim se stri
njamo, vseeno pa bi radi pod
črtali, da gre za izjemno delo, 
saj je zbornik, ki je strokovno 
urejen in kar se da podkrep
ljen z dokumenti, obenem tu
di veliko delo usmiljenja, us
miljenja do svojcev in do u- 
mrlih, pobitih, ki usmiljenjav 
času življenja niso bili deležni. 
Prav je, da se namreč vsake
mu pokojniku izda mrliški

I list, mu vrne vsaj po smrti do
stojanstvo, mu prizna, da je 
živel in obstajal. Zvečine do
slej namreč v knjigi navedeni 
niso obstajali za nikogar, ra
zen za svojce seveda in usmi
ljene sestre, nune, ki so jim bi
le do konca zveste, ena od 
njih je celo seznam z imeni 
bolnikov in njiihovimi dia
gnozami ukradla in ga dala 
zazidati, da je danes lahko 
objavljen...

Predvsem pa fotografije 
govorijo o mladih življenjih 
in prav pravi avtor, da tu ne 
gre za nikakršno “preštevanje 
kosti", ki je tipičen izraz po

manjkanja elementarnih stan
dardov človečnosti in je take 
in podobne izraze po objavi 
te knjige potrebno imeti in 
tudi pravno kvalificirati kot 
klevetanje spomina mrtvih in 
s tem kot kaznivo dejanje, 
podvrženo kazenskemu pre
gonu. Z avtorjem se tudi stri
njamo, ko pravi, daje knjiga 
Brez milosti "delo, ki je tudi 
prispevek k oblikovanju svo
bode posameznika, svobode 
izražanja in svobodne demo
kratične, predvsem pa bolj 
sproščene družbe na Sloven
skem." Do tega zaključka dr. 
Šturm pride zato, ker je sam 
ugotovil, da so pričevalci go
vorili o povojnih dogodkih 
"odkrito, odprto in nasploh 
brez zadržkov. S tem so po
membno prispevali k stvar
nemu ugotavljanju poteka 
dogodkov in k preseganju 
nenormalnega stanja duha 
na Slovenskem. Prekinili so 
vsiljen in skrbno nadzoro
van molk o konkretnih po
drobnostih in o ozadju po
vojnih množičnih pobojev. 
Ta molk je povzročilo sis
tematično dolgoletno ustra
hovanje in manipuliranje jav
nega mnenja."

KnijigaBrez milosti je skra
tka pomemben prispevek k 
poznavanju enega najtem
nejših obdobij polpretekle 
slovenske zgodovine, tistega, 
v katerem so zmagovalci o- 
značevali vedno in samo za 
najsvetlejšega.


